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Uvodnik

Andrej Vončina

Pravijo, da je vstal
  a je Kristus vstal, je eno tistih dejstev, ki

že kar nekaj časa ne pomenijo več kaj
dosti sodobnemu svetu. Vendar pa nam

evangelisti in sv. Pavel pričujejo o
Jezusovem vstajenju kot o zgodovinskem
dejstvu. To ni le eno od evangeljskih
sporočil, temveč temelj in duša celotnega
veselega oznanila, saj je z eno besedo to
odrešenje. V porajajoči se Cerkvi se niso
toliko ukvarjali z Božičem, temveč je bilo
središče vsega bogoslužnega dogajanja prav
velikonočno oznanilo, posebej njegov
vrhunec, torej vstajenje. Zgodovinsko
dejstvo, ki pa moti ne le zadnja stoletja,
temveč od samega začetka. Ugovori, kako
gre pri vstajenju le za potegavščino
apostolov, za halucinacijo ali za le
navidezno Jezusovo smrt itd., so znani. To
nam pravi sodobna kritika, a temelji na
mišljenjih, trditvah in filozofijah, ki so se
porodile že v samem začetku, kot lahko
preberemo tudi v evangeliju. Vsem
ugovorom postavljajo po robu katoliški
strokovnjaki naslednje trdne točke: 1.
Resnično Kristusovo smrt in njegov pokop,
ki ga evangelisti popisujejo do najmanjših
podrobnosti; 2. Vstalega Kristusa v vsej
njegovi telesni resničnosti, ki so ga izpričale
trdne osebnosti apostolov, zlasti seveda
Peter in Pavel, in sicer pred Judi, ki bi jih
morali, če bi to lahko storili, postaviti na
laž; 3. Pričevanje samega sv. Pavla, ki je še
zgodnejše od samih evangelijev; 4.
Fenomen halucinacije je bil nemogoč pri
tako potrtih in izgubljenih dušah, kakršne
so bile tiste apostolov, potem ko se je
zgodilo, kar se je – evangeliji nam pravijo,
da so se najprej prestrašili in da jih je
Gospod moral prepričati o svoji resničnosti,
tako da je jedel in se jim pustil dotakniti; 5.
Med Jezusovo smrtjo in prvim pričevanjem
o vstajenju je tako kratka časovna doba, da
ni mogoče, da bi se osnovala legenda; 6. Če
bi si evangelisti želeli vstajenje izmisliti in
bi nas hoteli preslepiti, bi se med seboj
dogovorili, da bi se skladali v svojih
pripovedih, pa to ni tako, glede na
raznolikost podrobnosti in sloga, ki kažejo
na resnicoljubnost in objektivnost
pričevanj; 7. Naravnost absurdno je
zreducirati na prevaro ali halucinacijo
spremembo, ki se je zgodila v apostolih z
vstajenjem, saj so se iz robatežev,
nerodnežev in plašljivcev (v vrtu so se vsi
razbežali) spremenili v trdne in možate
pričevalce, ki so svoje pričevanje plačali z
življenjem (razen Janeza, ki pa je bil tudi
hudo preganjan), nazadnje pa imamo še
spreobrnjenje sv. Pavla. Vstajenje je tako ne
samo največji dokaz Jezusovega božanstva,
temveč tudi razlog eksponentnega
razplamtenja ognja vere – od tistih nekaj je
v času Dioklecijanovih preganjanj bilo
kristjanov že polovica prebivalcev rimskega
imperija. McLuhan je govoril o medijskih
revolucijah kot o tvorcih fragmentacije,
največjo pa je v njegovem času napravila
televizija, dodatno seveda še dandanes
medmrežje. Ljudem, ki pa so v sebi tako
močno razcefrani, je danes zelo težko
predstavljati kakršnakoli dejstva, ki govorijo
drugače od tistega, kar jim je “povedala
televizija”. Težko, pa še ne pomeni
nemogoče, zato je pričevanje o vstajenju
svetla naloga tudi današnjega kristjana, ki
pa ne more drugim dati, česar sam nima!

D

Lucijan Bratuš, leto 1981, za kapelo vipavskega malega semenišča, 2019
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poštovane naročnice in naročniki, 

bralke in bralci našega Novega glasa! 

Ob Veliki noči vam iz srca želimo, da bi bila 

Kristusova smrt in vstajenje neusahljiv vir novega življenja! 

V uredništvo se vrnemo v sredo, 24. aprila. 

Naslednja številka našega tednika 

bo izšla v četrtek, 2. maja.

Zahvaljujemo se vsem, 
ki všečkajo in komentirajo
naše vsebine na portalu

www.noviglas.eu, Facebooku in
Instagramu. Dosegamo 
res lepe številke! Hkrati
vabimo še druge prijatelje,  
naj se jim in nam pridružijo! 

Srečujmo se tudi na spletu!

S
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Povejmo na glas

Naj Velika noč 
vse obdari

Na milanskem tednu oblikovanja

Odprtje razstave
slovenskih oblikovalcev
  torek, 9. aprila 2019, so v

sklopu milanskega tedna
oblikovanja odprli sku-

pinsko razstavo Ventura Future,
v sklopu katere so se pod naslo-
vom Odprti smo! predstavili iz-
brani slovenski oblikovalci in ne-
odvisni proizvajalci pohištva.
Razstava, ki so jo zasnovali in pri-
pravili v Centru za kreativnost

V pri Muzeju za arhitekturo in obli-
kovanje, je bila na ogled do ne-
delje, 14. aprila, vključevala je ne-
katere izmed najbolj svežih izdel-
kov sodobnega slovenskega obli-
kovanja, prvič pa so imeli sloven-
ski oblikovalci priložnost, da so
se predstavili na priljubljeni lo-
kaciji v Zoni Tortona, kjer se
predstavljajo neodvisne blagov-
ne znamke in studii.
Razstavo so odprli konzul Repu-
blike Slovenije v Milanu, g. Zorko
Pelikan, direktor MAO Slovenija
Matevž Čelik in kuratorka razsta-
ve Odprti smo! Mika Cimolini.
Kot je povedala, so za razstavo
“iskali izdelke, ki so obrtniški, te-
sno povezani z znamkami samih
oblikovalcev, inovativni, kreativ-
no zanimivi in imajo močno
oblikovalsko identiteto ter izha-
jajo iz močne kreativne ambicije
vsakega oblikovalca. Glavni kri-
terij je bil, da so izdelki tesno po-
vezani z zgodbami oblikovalcev.
Želeli smo jim omogočiti, da pri-
dejo na neki drugi trg, saj so take
predstavitve drugače zelo drage,
s skupno razstavo pa je organiza-
cija takega dogodka precej lažja
in omogoča tudi veliko medijske
pozornosti oblikovalcem”.

Predsednik RS Borut Pahor je podelil državna odlikovanja 

Med odlikovanci sta Tamara
Blažina in Alojz Debelis

  redsednik republike Borut
Pahor je 11. aprila na slo-
vesnosti vročil državna

oblikovanja predstavnikom slo-
venskih manjšin v sosednjih
državah. Red za zasluge je prejela
Tamara Blažina, medalje za za-
sluge pa so prejeli Alojz Debelis,
družina Mukič in Janez Stergar,
so zapisali v uradu predsednika
republike.
Blažina je odlikovanje prejela za
delovanje za slovensko narodno
skupnost v Italiji v dveh mandat-
nih obdobjih v italijanskem par-
lamentu. Kot senatorka je bistve-
no prispevala k ureditvi financi-
ranja slovenskih organizacij v
Italiji. V vlogi parlamentarke se

P je velikokrat izkazala kot kori-
sten vezni člen med slovenskimi
in italijanskimi vladnimi institu-
cijami, so v obrazložitvi odliko-
vanja zapisali v uradu predsed-
nika republike.
Za dolgoletno delovanje v Dežel-
ni kmečki zvezi in za uspešno
prizadevanje za boljši položaj
slovenskih kmetov v Italiji je
odlikovanje prejel Alojz Debelis.
V slovenski narodni skupnosti v
zamejstvu ima vidno vlogo, tako
v družbenem kot gospodarskem
življenju. Bolj kot strankarstvo
sta bila zanj pomembna sloven-
stvo in blaginja slovenske narod-
ne skupnosti, so navedli v Pahor-
jevem uradu.

Družina Mu-
kič je s svojim
dolgoletnim
in vztrajnim
delovanjem
ter raziskovan-
jem slovenske
kulture in kul-
turne de-
diščine v Po-
rabju na
Madžarskem
postala nepo-
grešljiva na
strokovnem
področju in v
javnem
življenju Slo-
vencev na

Madžarskem. Vsak od treh čla-
nov družine je steber kulturnega
življenja v Porabju. S svojim de-
lovanjem in z načinom življenja

  emara je ob tem ve-
ličastnem prazniku
primerno izreči dobro

željo vsem nam in sploh vsem
ljudem, da bi se jim izpolnili
vsi upi, bile pregnane vse sen-
ce skrbi in težav in bi na ob-
zorju prihodnjih dni zasijala
še lepša luč, kot smo je bili de-
ležni do zdaj. Gotovo bi težko
našli človeka, tudi tistega, ki
ni v enkraten pomen praznika
nikoli do kraja in zares verjel,
da ne bi veliki prelomni do-
godek vendar tako ali drugače
spoštoval, o njem razmišljal in
na svoj način priznal, da gre
za nekaj mogočnega in
prečudovitega. Zmaga svetlo-
be nad temo, zmaga življenja
nad smrtjo, zmaga dobrega
nad zlom, večje zmage v prid
vsemu svetu ni moglo, ne mo-
re in ne bo moglo biti. Ta or-
kanski sij, ki je pregnal smrt
in strah pred njo in nam vsem
ponudil prepričanje, da nam
naša končnost ne more več
vladati in v nas vzdrževati glo-
boko potisnjeno ogroženost,
ta silovita in od vsega
močnejša luč je največji dar in
večjega daru ni, saj nam oblju-
blja vedno novo življenje z vso
možno zanesljivostjo in ne-
skončno trdnostjo. O da bi bi-
li tega novega življenja deležni
v kar največji meri, pri čemer
je jasno, da je ta srečni delež
toliko večji, kolikor bolj v ta
dar verjamemo, mu zaupamo
ne glede na čudežnost, v kate-
ro včasih ne moremo verjeti.
Ker moč svetlobe, ki jo ta dar
prinaša, poleg ukrotitve kru-
tosti minevanja, premaguje in
nam pomaga premagovati ce-
lo vrsto obremenitev, ki jih še
nismo mogli odstraniti. Mo-
goče, da imamo sami premalo
moči, da bi našli v sebi pomi-
ritev, notranji mir, ki daje bla-

go spokojnost nam in potem
še drugim. Mogoče prepogo-
sto nismo sposobni, da bi s te-
mi drugimi vzpostavljali do-
bre in osrečujoče medsebojne
odnose. Mogoče smo preveč
zamerljivi in premalo od-
puščajoči, pa odnosi s sočlo-
vekom niso takšni, kot bi si
želeli, niso prijazni, prijetni.
Mogoče zaradi nekakšne ne-
zadoščenosti ne razumemo
drugih, kot bi bilo to koristno
in prav, mogoče premoremo
premalo sočutja, da bi se v lju-
di okrog sebe zares vživeli, na
ta način začutili njihovo stisko
in bili pripravljeni jih tolažiti
in jim s tem pomagati. Mo-
goče se nam premalokrat po-
sreči vzpostavljati nova in no-
va prijateljstva, mogoče smo
preveč obrnjeni vase, preveč
obrnjeni le vase in v prema-
jhni meri pripravljeni vse svo-
je deliti z drugimi, deliti, po-
darjati. Mogoče se potemta-
kem vse premalo nahajamo v
siju velikonočne svetlobe, pre-
malo nagnjeni v njeno smer,
pa se nam zdi, da v skupnosti
z drugimi ni možno ustvariti
večjega lepega od tistega, kar
že obstaja in je seveda prema-
lo. In podobno dopuščamo
nerešene probleme večjih raz-
sežnosti, v odnosih z bližnji-
mi narodi in sploh z vsemi na-
rodi, in to velja za vse narode
na tem svetu, ker imamo
težave sprejemati vsakršno ra-
zličnost in drugačnost. Velika
noč naj nas zato opogumi, da
bomo z večjo navdušenostjo
sprejeli njen vsezmagujoči
blaženi sij, ki nas edini lahko
dvigne v srečno, nepopisno
srečno sobivanje z vsemi, kjer
vlada tisto nebeško sozvočje,
ki ga za zdaj svet še ne more
dati.

Janez Povše

N

ZVEZA SLOVENSKE
KATOLIŠKE PROSVETE

želi včlanjenim 

društvom, 

pevskim 

zborom in 

organizacijam 

kakor tudi 

vsem, 

ki njeno delo 

podpirajo 

in spremljajo, 

vesele 

velikonočne 

praznike.

DRUŠTVO ARS,
ki Vas bo tudi v prihodnje osrečilo 

z odličnimi razstavami naših umetnikov,

Vam vošči vesele 

velikonočne praznike!

ZDRUŽENJE 
CERKVENIH 
PEVSKIH 
ZBOROV

vošči 
vesele velikonočne
praznike cerkvenim
pevcem, pevovodjem,
organistom in 
vsem ljubiteljem 
zborovskega petja

so “postavili dom besedi, pesmi,
pripovedi, spominu in zavedan-
ju”.
Marija Kozar-Mukič je slavistka
in etnologinja, specializirana za
slovensko narodno skupnost na
Madžarskem. Objavila je več kot
dvesto strokovnih spisov in šest
knjig o proučevanju slovenske
kulturne dediščine v Porabju.
Francek Mukič se je po študiju
slovenistike in novinarstva v Lju-
bljani vrnil v Sombotel, kjer še
zdaj deluje kot novinar ter direk-
tor in glavni urednik Radia Mo-
nošter. Dušan Mukič pa aktivno
deluje kot novinar in urednik
narodnostnih televizijskih oddaj
na madžarski televiziji.
Janez Stergar, ki je odlikovanje
prejel za izjemen prispevek k
ustvarjanju skupnega slovenske-
ga kulturnega prostora na avstrij-
skem Koroškem, s konsenzom
skuša spodbujati odnose med
slovenskimi organizacijami na
Koroškem in njihove odnose z
nemško govorečo večino. Za ta
prizadevanja je lani prejel pre-
stižno Kugyjevo nagrado, ki jo
podeljuje Skupnost koroških
Slovencev in Slovenk, so zapisali
v uradu predsednika republike.

Z vstajenjsko Gospodovih ran melodijo

Oj, harfa, kako ti vse strune srebrijo,

odkar poljubil nedeljski je svit

z vstajenjsko Gospodovih ran melodijo.

Na veliki petek je v križ bil zabit,

učencem zaupal je Mamo Marijo,

čez tri dni je živ se postavil pred zid.

Pod oljkami so Ga prav vsi prepoznali,

v pozdravu, ki v njem je odmeval Mu glas –

ah, glas, tako dober kljub križu na skali …

ah, glas, ki ga spremljal ljubeč je Obraz.

Oj, harfa, kako ti vse strune donijo!

Presrečna prepevajva “Jezus je vstal!”

Ga slutiš? Nebeški nad nama je Trio –

še Angela Smrti osvit je obdal …

Vladimir Kos
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  Srečanje pod lipami: msgr. Peter Štumpf

“Cerkev mora biti po svoji naravnanosti,
vsebini in namenu nujno provokativna”

GORICA 

  sgr. Peter Štumpf je od
leta 2009 škof v Murski
Soboti. Pri Slovenski

škofovski konferenci je odgovo-
ren za medije in za rojake, ki živijo
zunaj meja Republike Slovenije.
Je “zaveden in ponosen Prekmu-
rec in Prlek”, “človek čiste besede
in jasne misli”, je na Srečanju pod
lipami 11. aprila 2019 v Kultur-
nem centru Lojze Bratuž v Gorici
o njem dejala moderatorka
večera, časnikarka Erika Jazbar.
Velik del prijetnega večera je bil
posvečen Prekmurju, ki letos
praznuje stoletnico združitve z
matičnim narodom. Štumpf je po
materi Prekmurec, po očetu
Prlek, “to je zelo fajn, saj me vsi
imajo za svojega”. Prekmurje, ki
so mu v srednjem veku pravili
“districtus Transmuranus”, je bilo
naseljeno že v bronasti dobi. Dav-
no pred prihodom Madžarov so
bili tam prisotni Slovenci. Vpliv
slovanskega krščanstva med Prek-
murci je gotovo posebna ljubezen
do Matere Božje. V Turnišču ima-
jo 1000 let staro župnijo, po-
svečeno Marijini cerkvi; pred dve-
ma letoma so obeležili 800-letni-
co prve omembe svetišča. Od 16.
stol. dalje so prisotne tudi evan-
geličanske skupnosti. Med evan-
geličani in katoličani, pa tudi
med evangeličani in kalvinci (re-
formirano evangeličansko skup-
nostjo) je prihajalo tudi do veli-
kih nasprotij. “Ni bilo ekumen-
skega vzdušja”. In vendar so eni
in drugi skrbeli, da bi se ohranjal
slovenski jezik. V 18. stol. sta tako
duhovnik, pisatelj in narodni bu-
ditelj Mikloš Küzmič kot njegov
bratranec, evangeličan Štefan
Küzmič, prevajala Sveto pismo. V
sirotišnici v Köszegu so se številni
prekmurski fantje vzgajali za
učitelje ali duhovnike, da bi učili
v slovenskem jeziku. “Izšel je rod
prekmurskih narodnih buditel-
jev, ki so botrovali temu, da smo
se pred 100 leti priključili ma-
tičnemu narodu”. Kajti tisoč let

M je bila Mura državna meja
med ostalim delom Slovenije
in Prekmurjem, ki je bilo
madžarsko. “Madžarizacija je
bila tam v 19. stol. in v začet-
ku 20. stol. zelo groba”. V
službi te madžarizacije so žal
bili tudi nekateri škofje. Pred
150 leti so naši ljudje v vin-
skih sodih pretihotapljali mo-
horjevke: “Živeli so v slamna-
tih hišah, blatnih kočah, zna-
li so pa brati in pisati. Imeli
so slovensko zavest”. Zelo za-
nimiv narodni buditelj je bil
tudi dr. Franc Ivanocy: bil je
zelo izobražen, pred seboj je
imel akademsko kariero, lah-
ko bi postal tudi škof, pa se je
odločil, da gre v Prekmurje za
župnika, da bi v slovenskem
jeziku oznanjal evangelij. Te-
ga so se oprijeli tudi njegovi
kaplani. Eden izmed njih, Jože
Klekl Starejši, je skoraj 40 let ure-
jal periodiko, ki je ljudem ohran-
jala katoliško vero in slovenski je-
zik. Prekmurci so “nenavadni in
posebni ljudje s širokim srcem.
Smo gostoljubni, radi delimo,
vendar smo občutljivi. Če tisti, ki
mu kaj damo, tega ne ceni, lahko
zamerimo. To je naša napaka”.
Odstotek nedeljnikov je med
Prekmurci še vedno zelo visok,
povprečno 50 %, kar je najvišje
slovensko povprečje. In vendar
upada. “Imamo tudi veliko ne-
srečo: najnižjo rodnost v Sloveni-
ji”. Leta 1935 je bilo v Prekmurju
kar 480 duhovnih poklicev, po
eden na 270 prebivalcev! Samo
salezijancev, pripadnikov reda, ki
mu pripada tudi msgr. Štumpf, je
bilo 74. “Duhovnih poklicev da-
nes ni več, ker ni ljudi, ni otrok...
To je naša velika bolečina: trenut-
no nimamo nobenega bogoslov-
ca”. V Prekmurju imajo največ
trgovin na prebivalca v Sloveniji,
v Sloveniji jih je največ na prebi-
valca v Evropi, “smo pa v Prek-
murju socialno najbolj ogroženi.
Tu nekaj ne štima” … V ljudeh je

prisotna “izjemna želja po ohra-
nitvi standarda: prizadevamo si,
da bi živeli dobro, oža pa se nam
srce za velikodušnost”. Poman-
jkanje poklicev je tudi posledica
medijskega prikazovanja Cerkev
in duhovnikov, je prepričan škof:
“Danes smo v Sloveniji vsi du-
hovniki in škofje pedofili” … V
ljudeh je odpor, včasih tudi nasil-
je. Slovenski duhovniki so pri
ohranjanju slovenstva v Prekmur-
ju igrali pomembno vlogo, ven-
dar “uradna zgodovina” tega ni
priznavala. Velikih osebnosti je
bilo mnogo, a v učbenikih o tem
ni sledov.
Ob stoletnici je msgr. Štumpf
ustanovil odbor za pripravo slo-
vesnosti. V istem času, “mogoče
malo pozneje, je odbor ustanovil
tudi g. Milan Kučan. Zdaj sta dva
odbora”. Lahko bi se skregali, “a
tega si ne smemo dovoliti, ker si
Prekmurje tega ne zasluži. Ideo-
loško ne bomo šli v vojne”. Zade-
ve so tako zastavili, da vsak orga-
nizira svoje in “nihče ne moti
drugega”, vse se ujema. Odbor g.
Kučana poskuša odgovarjati na
družbenopolitična vprašanja,

“mi pa se držimo striktno cerkve-
nih stvari. Naša naloga je, da na-
rodne buditelje čim bolj lansira-
mo”. Imajo že pripravljeno gradi-
vo za šmarnice, pridige ipd. Slo-
gan dogajanja je 'Skupaj čez zlati
most'. Postavili bodo tudi nekaj
spomenikov, tudi to je pomem-
bno, saj “nam umirajo dedne
časti in spomin nanje”. Pomem-
bni so simboli, ki sporočajo nekaj
močnega. “Najhujše za nas je, da
smo tiho”.
Kaj misli msgr. Štumpf o madžar-
skem premieru Viktorju Orbanu
in njegovi politiki? “Podobna je
Trumpovi”, je dejal. Ameriški
škofje so prepričani, da niso nik-
dar imeli boljšega predsednika.
Podobno velja za Madžarsko. Or-
ban se zavzema za madžarske
družine, za Cerkev in redovne
skupnosti. Skrbi za svoj narod.
Kar se tiče teh tem, pa tudi mi-
grantske krize, je vedno bolj ja-
sno, da “mediji v Evropi delujejo
vsi iz enega centra”, ki ga dejan-
sko vodijo svetovne korporacije,
meni murskosoboški škof. Po-
dobno velja za ideologijo teorije
spola, “ki je nadaljevanje komu-

nizma”. Uničenje
družine ima na-
men. Če se
družina razbije,
nekdo od tega za-
služi … In vendar
“ohranjati
družino je za nas
temeljnega pome-
na! Če družina ne
bo obstala, potem
tudi naroda ne
bo”. S tem demo-
grafskim upadom
čez 80 let v Prek-
murju ne bo več
Slovencev. “Kdo
bo tu? Po božjem
in naravnem pra-
vu ima pravico
preživeti tisti, ki
ima otroke, ne
glede na to, ali je

kristjan ali musliman”.
Msgr. Štumpf ugotavlja, da je poz-
nanje krščanskega socialnega
nauka pomanjkljivo. Cerkev ima
“jasen in izdelan” socialni nauk,
ki temelji na evangeljskih načelih
pravičnosti in odgovornosti do
sveta, ki ga spreminja v božje kral-
jestvo. “Kjer se pojavlja božje kral-
jestvo, ne more biti miru, tam je
dinamika”. Mir je “zelo nevarna
beseda”, saj lahko pomeni tudi
brezbrižnost. Ne, “mir je boj za
Kristusa”. In dajati Kristusa temu
svetu pomeni tudi tvegati življen-
je. “Cerkev v tem prostoru, tudi
kot civilna družba, mora biti po
svoji vsebini, naravnanosti in na-
menu nujno provokativna, ker je
Kristusova”. Ko oznanja pra-
vičnost, mora biti 'glas vpijočega
v puščavi'. Evtanazija ali splav ni-
sta krščanska problema, temveč
etična. Krščanska vera pa daje od-
govor na to. Mnogi napadajo Cer-
kev, da bi utišali ta glas.
O katoliških medijih je msgr.
Štumpf dejal, da so svobodni in
odgovorni ter se ne bojijo, kaj bo-
do rekli škofje. Zelo dobro “dajejo
smisel in pomen medijskemu

prostoru, da je ta prostor še ven-
dar lahko human”. Tudi o slabih
novicah znajo poročati na način,
da nisi zagrenjen, razočaran. Ka-
toliški mediji so mediji življenja.
Skušajo se približevati ljudem,
iščejo različne načine, da bi jim
spregovorili, “morajo pa paziti, da
ne izgubijo Kristusovega duha, da
ne nehajo dišati po Kristusu”. Tu-
di Facebook je lahko odlično
sredstvo, je dejal škof, ki ga zadnje
čase redno in zelo učinkovito
uporablja, saj z eno samo izjavo
doseže tudi po več tisoč oseb.
Cerkev se ukvarja s Slovenci izven
meja Republike Slovenije? “S Slo-
venci, ki so zapustili domovino,
so bili vedno tudi duhovniki”. V
slovenstvu so videli “najbolj
žlahtno posodo, v kateri vere in
etične dolžnosti obstanejo”. Mar-
sikje so srčika slovenskega kultur-
nega življenja in ohranjajo skup-
nost. Vendar boli, da mnogi, ki
danes odhajajo v svet, ne iščejo
več ne slovenske skupnosti ne du-
hovnika. “Jim je vseeno za slo-
venstvo, glavno je, da imajo
službo in denar”. So pa tudi pri-
meri vnukov ali pravnukov izsel-
jencev, ki morda ne znajo sloven-
sko, a čutijo, da imajo slovensko
kri.
Škof se je v Gorici zahvalil nav-
zočim za skupnost v Italiji, ki je
dinamična in dela v korist sloven-
stva. “Multikulti je bila nekaj časa
moda po Evropi... Ne bomo ob-
stali, če ne bomo kleni v svojih
narodnih koreninah”. Imamo
“veliko zaščitnico, to je Marija”,
od Svete Gore prek Brezij do Tur-
nišča: “Imamo zasajene postojan-
ke, obrambne stolpe naše vere”.
Marijansko pobožnost “ohranjaj-
te in negujte, kajti v Mariji bomo
obstali”.
Pred sklepnim blagoslovom je
msgr. Štumpf poklonil prisotnim
še velikonočno misel. “Velika noč
nam sporoča, da je Kristus končal
s tragiko na križu”. A v življenje
učencev na poti v Emavs je vsto-
pil z evharistijo. “Tragika je lahko
priložnost za nov začetek”. S Kri-
stusovim vstajenjem ima naše
življenje “svojo veličino in svojo
smer. To je naše večno življenje”.
Kristus je vstal od mrtvih, “z Njim
bomo vstali tudi mi. Z njegovim
vstajenjem je smrt postala samo
prag, preko katerega stopamo v
večnost”.

  G. Marijan Markežič o obnovljenem seniku v Žabnicah

“Praznik poguma, prostovoljstva 
in Božje previdnosti ... ”

POGOVOR 

  Žabnicah bo na veliko-
nočni ponedeljek, 22.
aprila, “praznik poguma,

prostovoljstva in Božje previdno-
sti”..., napoveduje g. Marijan Mar-
kežič.

Za kaj gre?
Pod tremi pikicami bi stalo še
prav gotovo 'norosti' vsaj nekate-
rih, ki smo se ukvarjali s tem pro-
jektom že od leta 2002, ko smo
ustanovili Fundacijo Gorica. Tako
smo najprej hoteli olajšati davčna
bremena Katoliškemu tiskovne-
mu društvu; vrednost nepre-
mičnine Katoliškega doma, ki je
postal Kulturni center Lojze Bra-
tuž, je namreč po obnovi po-
skočila več kot desetkrat. Zato
smo ustanovili fundacijo in začeli
nanjo prepisovati nekatere nepre-
mičnine, kot npr. kočo sv. Jožefa,
ki je bila last KTD-ja, in na temelju
zadruge Ojstrnik praktično odku-
pili še bližnji senik, ki smo ga se-
daj obnovili. Istočasno je funda-
cija kupila in obnovila potrebne
prostore za delovanje slovenskega
pastoralnega središča (duhovnije
sv. Ivana v Gorici), ki je osebna

V župnija brez teritorija, zato tudi ne
more posedovati nepremičnin.
Fundacija zajema večino naših or-
ganizacij, tudi župnije in dekani-
jo, tako da je najbrž ena naših naj-
bolj reprezentativnih organizacij,
ki skrbi predvsem za strukture za
skupno uporabo.

O njej se pa malo ve...
To pa zato, ker delamo po tiho in
v povezavi z drugimi organizaci-
jami, kot so npr. KTD, ZSKP,
ZCPZ, SCGV Komel, skavti itd. -
za skupno dobro. To, kar bomo
praznovali, bo sad nekega uskla-
jevanja, ne vrtičkarstva, temveč
usklajevanja! Zato, mislim, je
prišel tudi Božji blagoslov. Gotovo
je bilo 'previdnostno', da je msgr.
Močnik poskrbel za kočo sv.
Jožefa; 'previdnostna' je bila usta-
novitev zadruge Ojstrnik, ki ni
mogla niti zaživeti, a na temelju
tega smo lažje nadaljevali s fun-
dacijo. 'Previdnostne' so bile tudi
nekatere dediščine, npr. za-
puščine gospe Julči Brelih, Anto-
nije Felc, msgr. Močnika in, za
zadnji sklop del v Žabnicah, Elvire
Chiabai. Vse to sicer ni bilo zado-

sti, v 18 letih smo pri fundaciji sti-
skali pas in načrtovali, kot je treba.
Za sabo smo imeli ljudi, ki so nam
veliko pomagali. Miloš Čotar na
Deželi FJk nas je npr. obveščal,
kdaj lahko naredimo prošnjo; tu-
di tako smo po neki 'previdno-
stni' liniji na 200 prosilcev za pri-
spevek za mladinske dejavnosti
prejeli sredstva tako za Žabnice
kot za Sedejev dom v Števerjanu.
Iz predala Dežele FJk smo dejan-
sko “pobrali” 15 % sredstev. Tudi
na Deželi v Vidmu smo imeli sve-
tovalce, ki smo jim zelo hvaležni.
Poudariti moram veliko dela pro-
stovoljcev od začetnega podiranja
do končne faze, ko so se zlasti Šte-
verjanci izkazali kot dobri pleskar-
ji, parketisti, čistilci, Goričani pa
zlasti v vmesnih fazah. Slediti ta-
kemu gradbišču - po vseh predpi-
sih za javno uporabo! - zahteva
marsikatero pomoč prijateljev, ki
svetujejo, kako je najbolje kaj na-
praviti, s čim manj napora in iz-
gube časa. Med drugim so Žabni-
ce od Gorice oddaljene 145 km...
Vsekakor: Bogu hvala in vsem, ki
so ta podvig podpirali in še pod-

pirajo s svojimi, tudi manjšimi,
darovi! Vsak dar je dobrodošel!
'Odkrit' bo ostal račun z dvema
številkama pred piko... Radi bi ga
čim prej spravili na eno samo šte-
vilko pred piko; to bo morda mo-
goče s kakšnim darom, lahko pa
tudi s kakšnim posojilom za
reševanje najnujnejših zadev. Prav
je plačati podjetja, ki so končala
delati.

Kdaj so se obnovitvena dela
sploh začela?

Začela so se pred štirimi leti, delali
pa smo brez sile. Bistvena je bila
streha, da bi imeli pokrit prostor
za dejavnosti v pomoč koči sv.
Jožefa. Po hitrem postopku smo
nato uredili glavna dela, zaprli
smo vrata in okna. V pričakovan-

ju novega 'previdnostnega pose-
ga' smo čakali in dočakali prispe-
vek z Dežele, zadnjih 150 tisoč, ki
smo ga dosegli v rekordnem času.

So dela vsa končana?
V glavnem ja. Kuhinja je oprem-
ljena, manjka še kakšna malen-
kost. Sobe imajo nove postelje in
žimnice, kopalnice so tri, prh je
pet. Počasi bomo poskrbeli še za
novo opremo v velikem prostoru
za dejavnosti in jedilnico. Vse je
uresničeno v skladu z zadnjimi za-
konskimi določili in celo s tistimi,
ki se komaj pišejo in bodo odo-
breni v letu 2020.

Kakšna je zdaj zmogljivost ob-
jekta?

V stari koči je 20 postelj, v obno-
vljenem seniku, nekaki “depan-

dansi”, jih bo 26; v primeru po-
trebe se ta številka lahko tudi pod-
voji. Če je prav sila, lahko prespi
do 100 oseb. Zdaj je vse skupaj šti-
rikrat večje kot samo koča sv.
Jožefa.

Komu bo ta struktura namen-
jena?

Namenjena je vsem dejavnostim,
ki so tam že potekale, pač s pom-
noženimi kapacitetami, poleti in
pozimi. Primerna je tudi za več
družin, saj sta tudi dve sobi s štiri-
mi posteljami.

Jo bo upravljala fundacija?
Fundacija, ki je lastnik, jo bo
upravljala in vzdrževala, Mauro
Leban ima koledar uporabe in
ključe. / D

(več fotografij na www.noviglas.eu)

Erika Jazbar in murskosoboški škof msgr. Peter Štumpf

Blagoslovitev obnovljenega senika ob koči sv. Jožefa v Žabnicah bo 22. aprila 2019 ob 12. uri
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Nepoznane afriške lepote in življenjski utrip velikega mesta Cotonou

Benin, dežela sonca in
pisanih barv (5)

  amorkoli prideva, sestri
Ghislaine ženske ali
moški že od daleč mahajo

in kličejo “Bonjour, ma soeur”!
in ji hitijo naproti. Nato sledi
kratek in zelo čustven, topel,
zaupljiv pogovor... Pri sebi mi-
slim, da so to njeni prijatelji,

znanci ali sorodniki, saj se zdi,
kot da se poznajo od nekdaj. Ko
se to kar naprej ponavlja, jo sled-
njič vprašam: “Kaj jih poznaš”?
Ne, ne pozna jih, le marsikdo se
nanjo obrne, da bi jo prosil za
drobiž, in razlagajo ji, v kakšni
stiski so … Prosijo jo tudi za mo-
litev ali blagoslov. Vsakogar po-
sluša in mu zaželi vse dobro.
Preden sva se odpravili na to ve-
likansko tržnico, sva obiskali tu-
di nekaj trgovin. Čeprav sem že
prej slišala, da je v Afriki skoraj
50 milijonov Kitajcev, tako da
sociologi že pišejo knjige z na-
slovom ChinAfrique in La Chine
est le monde, si je bilo to vseeno
težko predstavljati. V prvi trgovi-
ni, kamor vstopiva, sta za pul-
tom dolg, suh in zelo neprijazen
Kitajec in za malenkost prijaz-

K nejša majhna mlada Kitajka, ki
za razliko od mrkega sodelavca
zna celo nekaj francoskih besed.
In trgovina je prav taka, kot so
kitajske trgovine pri nas – plasti-
ka in kič. Sestri rečem, da bi rada
šla tja, kjer delajo Beninci. In res
greva naprej. Vstopiva v trgovi-

no z elektro
materialom,
ker hoče se-
stri Sabine
kupiti tranzi-
stor. Za pul-
tom sta nič
kaj prijazna
šefa, oba In-
dijca, med-
tem ko so Beninci navadni pro-
dajalci in pomočniki ali vajenci.
Greva še mimo trgovine, kjer so
lastniki Libanonci … Nato pride-
va v živilsko trgovino, kjer pa so
skoraj vsi artikli uvoženi iz Fran-
cije ali Italije. Čeprav je sestra že
napolnila voziček, nazadnje sko-
raj vse zloži nazaj na police in
reče, da bi bilo res bolje iti k Be-
nincem.
Kitajcev je v Beninu toliko, da jih

ne morejo niti prešteti.
Delajo v trgovinah, gra-
dijo ceste, mostove,
stavbe. Ko sprašujem
domačine, zakaj vlada
to dovoli, povejo, da
“Kitajci pač znajo gra-
diti in njihovi projekti so bolj po-
ceni kot beninski”. “Kitajci v Be-
ninu ne poznajo brezposelno-
sti”, se pošalim, medtem ko je
veliko mladih Benincev z univer-
zitetno izobrazbo brez dela …
V Cotonouju obiščeva tudi re-
dovnico, ki je zbolela. Nekaj let
prej je tudi ona živela v skupno-
sti v Allada, kjer je z vso preda-
nostjo ljubeče skrbela za otroke
iz sirotišnice. Leži v manjši, lepo
urejeni bolnišnici z več ambu-

lantami, ki jo vodijo sestre sv. Av-
guština. Soba je majhna, ozka, v
njej sta samo postelja in stol, po-
leg pa majhna kopalnica s prho
in wc-jem. “Kakšno bolezen
ima”? sem radovedna. “Izčrpa-
nost”, pove sestra Ghislaine. Ne
samo izčrpanost, tudi stres je do-
ma v Afriki in veliko ljudi dušev-
no zboli zaradi težkega življenja,
izvem od sestre Josephine, ki v
skupnosti Saint Michel v Coto-
nouju vodi zdravstveno ambu-
lanto. “Treba je govoriti. Ljudje
pa so tiho, nikomur ne zaupajo
svojih težav, trpijo in potem zbo-
lijo”, pove sestra Josephine, ki je
odprta in vesele narave, rada se
smeji, je pa tudi solo pevka v
zboru, ki ga imajo sestre.
Ta čas, ko je sestra Ghislaine na
obisku pri bolni sosestri, si ogle-
dam stavbo in dvorišče, nato pa
z ulice zaslišim glasbo. V
bližnjem zasebnem vrtcu praz-
nujejo Božič. Okrasili so drevesa
na dvorišču, animator zabava
otroke in starše, glasbeniki igrajo
na inštrumente in pojejo. Vsi
nosijo pisana oblačila in deklice
imajo v kitke vpletene raznobar-
vne biserčke. Kot jaz se tudi dru-
gi gnetejo na vhodu v dvorišče

in skupaj pasemo radovednost.
V parku sredi mesta je še umet-
niška tržnica. V hiškah, kritih s
slamo, prodajajo spominke, na-
kit, obleke, blago, slike, košare,
torbe. Kipi in kipci so ročno iz-
delani iz lesa, kamna ali kovine.
Obiščeva tudi skupnost, kjer sta
vrtec in šola, in kosiva skupaj z
drugimi sestrami. Res je, da je le
še nekaj dni do Božiča, a kar ne
morem verjeti svojim očem. Sre-
di velikega dvorišča, v peskovnik

z igrali, so sestre postavile sani
in vpregle jelene. Jeleni so seve-
da konstrukcija iz žice, sani pa
imajo za povrh še lesene sedeže.
Manjka samo še Božiček, a tega
bom srečala v Alladi. V avli šole

Zanimiva iskrica

Papež Frančišek in Ivo Andrić
  znenadilo me je poročilo

o tiskovni konferenci, ki jo
je imel sveti oče na letalu

ob vrnitvi iz Maroka. V enem
od odgovorov novinarjem je
omenil tudi
bosanskohercegovskega
nobelovca Iva Andrića in
njegovo delo Most na Drini,
ko je sveti oče vzporejal dialog
med muslimani in kristjani.
Vprašanje je postavil maroški
novinar: “Kakšni so po vašem
plodovi obiska v večinsko
muslimanski državi, kot je
Maroko”?
Papež je odgovoril: “Srečen
sem, kot sem bil srečen na
obisku v Savdski Arabiji in

I zdaj v Maroku, da sem govoril
o stvareh, ki so mi pri srcu; to
je o miru, enakosti in bratstvu
med ljudmi”. Potem
nadaljuje: “Bil sem zelo
presenečen nad besedami iz
romana Most na Drini Iva
Andrića. Tam piše, kako je ta
most naredil Bog z angelskimi
krili, da ljudje med seboj
lahko komunicirajo. Ta most
je sredstvo komunikacije. To
je zelo lepo, in to sem videl v
Maroku. To je prečudovito”!
Roman Most na Drini je Ivo
Andrić napisal leta 1945. Zanj
je leta 1961 dobil Nobelovo
nagrado za književnost. V
središču tega romana je most

Jezusove napovedi prihodnosti
Jezusove napovedi tega, kar se bo zgodilo, so
povezane s simbolom Božjega kraljestva. V tej
luči moremo brati tudi svetega Pavla in evange-
liste. Apostol narodov gleda na prihodnje do-
godke v luči Jezusove smrti in vstajenja.
Pričakoval je skorajšnji Jezusov prihod in bil s
kristjani prve generacije prepričan, da se bo
zgodil še v času njegovega življenja.  (1 Tes 4,15-
17) Postopoma so spoznali, da drugega Jezuso-
vega prihoda še ne bo, zato se je zavedal, da mo-
ra biti vcepljen v Jezusovo smrt in vstajenje. V
njem bodo oživeli vsi verujoči.  (1 Kor 1,21)
Bližnje pričakovanje prihoda Sina človekovega
je prisotno pri evangelistu Marku.  (Mr 13)
Evangelist Matej, ki je pisal evangelij še kasneje,
poudarja, da Božje kraljestvo še ni uresničeno in
se mora še prej oznanjati evangelij po vsem sve-
tu. Ob prihodu Sina
človekovega bodo
odločilna dela usmil-
jenja. (Mt 25) V Lu-
kovem evangeliju je
mogoče čutiti nove
okoliščine preganjan-
ja kristjanov in
mučeniške smrti ter
misijonarsko dejav-
nost Cerkve. Name-
sto velikih napovedi
ob koncu sveta stopi
v ospredje osebno
srečanje z Jezusom.
(Lk 12,4.16-21) Janez gleda na prihodnost z vi-
dika tega, kar se je že zgodilo. Kristus je stopil v
čas in mu dal novo usmerjenost. Njegov prihod
je obsodba za svet. (Jn 5,24)
Marko opisuje z Jezusovo napovedjo konca tem-
plja in Jeruzalema hkrati tudi konec sveta.  (Mr
13) Van Balthasar pravi, da je propad Jeruzale-
ma prihodnji dogodek zaradi zavrnitve Mesija.
Matej povezuje porušenje templja s koncem sve-
ta,  (Mt 24) Luka prinaša Jezusove besede: Gorje
Jeruzalemu, ker mori preroke in ne zbira svojih
ljudi. Zato bo Jeruzalem porušen.  (Lk 13,34-35)
Jezus je imel rad Jeruzalem, trudil se je, da bi
sveto mesto sprejelo Božje oznanilo in se spreo-
brnilo. Jezus tu govori s svetopisemskimi napo-

vedmi Stare zaveze in jim daje svojo novost.
Evangelisti so tako videli njihovo izpolnitev. Pri
tem je očitno, da so imeli kristjani drugačne po-
glede na te napovedi kakor zeloti in bojeviti sa-
duceji. Njihov pogled je bil prežet z upanjem,
da bodo rešeni v Jezusu Kristusu. Sveti Pavel
poudarja, da je bil prvi tempelj odpravljen s Kri-
stusovim križanjem. V njem so kristjani videli
nov tempelj in povezavo med Bogom ter člove-
kom.
V govoru o prihodnosti, ki se bo zgodila, je Je-
zus povezal konec Jeruzalema s koncem sveta.
Luka pri tem dodaja, da se bo med uničenjem
Jeruzalema in koncem sveta odvijal čas poga-
nov,  (Lk 21, 24) ki bo odprl čas Cerkve in ob-
dobje odrešenjske zgodovine. Podobno piše tu-
di apostol Pavel.  (Rim 11,25) Papež Ratzinger
poudarja, da je napoved časa poganov srčika Je-

zusovega prihodno-
stnega oznanila. To je
čas zgodovine, bud-
nosti in upanja. Jezus
svari, da se ne bi dali
zavesti lažnim prero-
kom in mesijem, zato
je toliko bolj trezno
povabilo k delavnosti
in prisotnosti. O tem
govorijo prilike o pa-
metnih in nespamet-
nih devicah,  (Mt
25,1-13), o budnem
vratarju,  (Mt 13,33-

36) o zvestem in nezvestem služabniku.  (Mt
24, 45-51) Budnost je iskrenost do sebe in po-
slanstva, delavnost, da se ne predamo sanjarjen-
ju in nedelu.  (2 Tes 3,10)
V tem duhu so napovedani konec sveta, Kristu-
sov prihod in poslednja sodba.  (Mt 13, 24-27)
Jezus je prihajajoči Sin človekov, ki povezuje se-
danjost in prihodnost. Konec sveta je tako
usmerjen v srečanje z živo osebo Jezusa Kristu-
sa, v njegovo bogočloveškost. Pri tem ni poseb-
nega opisa prihodnosti, ampak je le nakazana
pot za danes in jutri. Bistveno je življenje na te-
melju Božje besede in srečanje z njim, ki je živa
Beseda. To je odgovornost pred Sodnikom
živih in mrtvih.

ZAKAJ PRAV JEZUS? (65) PRIMOŽ KREČIČ

Z Micheline in Augustinom

... za glasbo in ples  

Vera povezuje in je tudi priložnost
za skupna praznovanja in ...

Zahvala
Zahvaljujem se vsem, ki ste v torek zvečer prišli v Mestno knjižnico
Izola, kjer sem v okviru študijskega krožka Svet v dlaneh predstavila
izkušnjo prostovoljstva v Beninu.
Nekatere med vami je zanimalo, kako pomagati sestram, ki skrbijo
za sirote. Kot sem obljubila, prilagam njihov naslov in številko računa.
Veseli bodo vsakega daru. Tudi knjig, didaktičnih pripomočkov, igrač,
zvezkov, svinčnikov, barvic … Hvala v njihovem imenu.
Naslov: Ecole maternelle et primaire catholique Saint Augistin
d'Allada Allomey, BP 19, Allada, Benin

IBAN: BJ66 BJ06 1010 2400 3371 0700 0338
SWIFT: AFRIBJBJXXX
Koda banke: BJ061
Koda okenca: 01024
Številka računa: 003371070003
Cle RIB: 38
Ime banke: Bank of Africa Benin

otroci pod taktirko zborovodje
in strogim nadzorom drugih
učiteljic vadijo božične pesmi za
šolsko proslavo. Vsi so lepo
oblečeni, in ko je vaj konec, se iz
zvočnikov razlega glasba. Tu
srečam dve mladi prostovoljki iz
Nemčije. Končali sta srednjo
šolo in za eno leto prišli v Benin.
“Tu nama je všeč in ljudje so
čudoviti”, povesta v en glas.
Zvečer na TV pri poročilih po-
kažejo z novoletnimi lučkami
okrašen Cotonou. Meni se zdi
celo lepši kot koprska čudolan-
dija. A sestra Sabine pravi, da si
ne moreš ogledati niti uživati
teh lepih prizorov, ker je promet
po mestu tako gost.
Med avtomobili, kombiji, taksiji,
avtobusi, tovornjaki in motorji,
ki se počasi pomikajo po cesti,
pa se sprehajajo še prodajalci.
Voznikom ponujajo likalnike,
papirnate robčke, raznovrstno
sadje, velikanske stenske ure,
ročne ure, CD-je, DVD-je, tranzi-
storje, sladoled, kruh … Tudi ob
cesti, ki pelje v mesto Allada, kjer
bom v skupnosti sester preživela
dobre tri tedne, je polno uličnih

prodajalcev, improviziranih stoj-
nic in majhnih prodajaln. In tu-
di tu lahko kupiš vse, obleke, tra-
dicionalna glasbila, hrano, po-
hištvo, čevlje, bencin … Ob cesti
so avtomobilske delavnice, ben-
cinske postaje, frizerski saloni,
barčki, lekarne … Za temi minia-
turnimi trgovinicami skoraj tik
ob cesti pa so polja in nasadi in
pod palmami komaj opazne ma-
jhne okrogle ali pravokotne
hiške iz rjavo rdeče gline, krite s
slamo … Brž ko šofer ustavi avto,
že prihitijo ženske in v košarah
na glavi prinesejo kokose, ana-
nase in banane. Potnikom ponu-
jajo še poljske pridelke, pečene
ribe in različno drugo blago.
Medtem ko mimo drvijo ogrom-
ni tovornjaki, ti prodajo 25 ana-
nasov za 4 evre (ravno toliko sta-
ne 6 rdečih ali zelenih jabolk na
tržnici, tu so pač eksotično sad-
je), kokosov oreh pa ti pred očmi
razsekajo z veliko mačeto s tako
ostrim rezilom, da te kar zaboli
pri srcu. Kokos namreč držijo v
eni roki in ga energično razseka-
jo z drugo roko …

Špela Pahor

V pričakovanju Božička

na Drini v Višegradu, ob
katerem Ivo Andrić plete
svojo pripoved o zgodovini
Bosne in Hercegovine, s stiki
in sunki tamkajšnjih različnih
kultur in narodov.
Osrednji lik romana v Mostu
na Drini je Alihodža, ki govori
o mostu kot Božjem spoju in
obuja legende, kako so
angelci na svojih krilih nosili
ljudi preko težav in tegob.
Iz tega kratkega povzetka se
vidi, da ima sveti oče v svojem
spremstvu, še prej v pripravi
svojih apostolskih potovanj,
tudi osebe, ki dobro poznajo
Balkan.

Ambrož Kodelja
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Velikonočna misel tržaškega škofa Crepaldija

Vstajenje Gospoda
je naše upanje

    ragi bratje in
sestre!
'Ne bojte se!

Jezusa iščete, Nazarečana,
križanega. Vstal je; ni ga tu-
kaj' (Mr 16,6). V teh bese-
dah evangelista Marka se
skriva bistvo krščanske vere
in le-te naz-
nanjajo, da je
Jezus vstal od
mrtvih. Jezus
se ni vrnil v
prejšnje
življenje,
temveč v
življenje, ki je
nepokvarljivo
in nesmrtno:
božje življen-
je. To se nas
neposredno
tiče, saj je eno
izmed naj-
večjih
vprašanj, kaj nas čaka po
smrti. Kristusovo vstajenje
nam pove, da smrt nima
zadnje besede, saj na koncu
slavi življenje. Kristus je
vstal od mrtvih, da bi tudi
mi, ki vanj verujemo, imeli
nesmrtno življenje.
V tej zdravi in tolažljivi per-
spektivi vam voščim veselo
in božjo Veliko noč z bese-
dami svetega Avguština:
'Vstajenje Gospoda je naše
upanje'. Z vstajenjem se
sproži val upanja, ki poplavi

svet. Tudi če smrt nima več
zadnje besede, ostajajo še
vedno znaki njene tragične
moči, tudi v našem Trstu.
Kaj lahko naredimo? Odgo-
vor moramo dobiti v sebi in
na ta način pomagati
življenju, naj prevladuje

nad smrtjo:
braniti mora-
mo dar
življenja, ki
ga ogroža
splav; braniti
božanstvo
družine, ki je
zgrajena na
poroki med
moškim in
žensko; po-
magati mo-
ramo re-
vežem, ki so
večkrat pred-
met neopra-

vičljivega zaničevanja; bori-
ti se proti nasilju nad žen-
skami in izkoriščanju na de-
lovnem področju. V tej
egoistični družbi moramo
skupno gojiti čustvo prija-
teljstva. Kdor je vstal s Kri-
stusom, živi z vero, ki se ne
more porušiti in nas pelje
po poti življenja in upanja.
Zakričimo z Marijo aleluja
našemu Gospodu, ki je
vstal! S temi čustvi upanja
vam voščim veselo in Božjo
Veliko noč! ”

“D

S cvetno nedeljo, 14. aprila, se je tudi v duhovniji
sv. Ivana v Gorici začel veliki teden. Na veliki
četrtek, 18. aprila, bo v stolnici ob 10.30 krizmena
maša. Večerna maša s češčenjem sv. Rešnjega
Telesa bo v Zavodu Sv. Družine v Gorici ob 17.
uri, v Pevmi ob 18., v Števerjanu ob 19.15 in pri
sv. Ivanu v Gorici ob 20.30. Na veliki petek, 19.
aprila, bo v Števerjanu križev pot ob 15. uri,
obredi pa ob 19.15; pri sv. Ivanu bo ob 16.30
spoved, ob 17.30 križev pot, ob 18. uri obredi; v
Štmavru ob 20.30 obredi in križev pot po vasi.
Mestni križev pot z nadškofom Redaellijem s
Travnika na grad se bo začel ob 20.30. Na veliko
soboto, 20. aprila, bo v Števerjanu ob 18. uri
blagoslov velikonočnih jedi, ob 18.45 na
Jazbinah obredi, pri sv. Ivanu ob 20. uri obredi, v
Štmavru ob 20.30 obredi. Na Veliko noč, 21.
aprila, bo vstajenjska maša s procesijo v
Števerjanu ob 5.30, v goriški stolnici ob 6.30
(prišel bo tudi nadškof), v Pevmi ob 9. uri, pri sv.
Ivanu ob 10. uri, ob 11.15 na Subidi. Na
velikonočni ponedeljek, 22. aprila, bo maša v
Zavodu Sv. Družine ob 8. uri, ob 9. uri v Pevmi in
ob 12. uri v Žabnicah (ostale odpadejo).

Veliki teden v Gorici

Velikonočna misel goriškega nadškofa Redaellija

“Vstajenje razkriva globlji
smisel križa!”

    er je namreč takrat, ko je bil
preizkušan, sam trpel, je
zmožen priskočiti na pomoč ti-

stim, ki so ravno tako preizkušani”.  (Pismo
Hebrejcem 2,18)
Pismo Hebrejcem, iz katerega smo letos vze-
li misel za velikonočne
podobice, v Novi zavezi
morda najbolj poudarja
dva vidika Jezusa: to, da je
Božji Sin in resnično člo-
vek in nam prav zato lah-
ko nudi resnično v poseb-
nih preizkušnjah.
Navadno mislimo, da je
lažje verjeti v človeško na-
ravo Jezusa kot pa v njego-
vo Božjo. Res pa je, da je
prav obratno. Kako je
možno, da Sin Božji posta-
ne otrok? Kako je možno,
da mora odraščati kot vsak
otrok, deček, najstnik,
mladostnik? On, Sin Vsemogočnega Boga,
ki ga vesoljni svet ne more zaobjeti? Kako je
možno, da živi trideset let v nepomembnem
naselju v Galileji (nikoli imenovanem v Sve-
tem pismu), se udeležuje praznikov, žalo-
vanj, vsakdanjih dogodkov s sovaščani? Ka-
ko je možno, da je v tistih letih delal kot pre-
prost obrtnik? Ni on Stvarnik sveta?
In vprašanja postanejo še bolj tehtna in dra-
matična, ko se dotaknemo trpljenja: kako je
možno, da je bil žalosten, da se je bal?...
Je torej lahko tudi Sin Božji prestrašen pred
smrtjo in v stiski kot vsak človek?...
In vendar je On, Sin, ki zakriči na križu:
“Moj Bog, moj Bog, zakaj si me zapustil”?
(Matej, 27,46) Ga lahko Oče zapusti, kot da
bi bil preklet, kot inkarnacija greha?...

In vendar nam pripovedi štirih evangelijev
in tudi več vrstic v pismu Hebrejcem svetega
Pavla govorijo prav tako...
Sveti Pavel piše tako: “Kristus nas je s tem,
da nas je kupil, osvobodil prekletstva Posta-
ve, tako da je sam postal prekletstvo name-

sto nas. Pisano je namreč:
“Preklet vsak, ki visi na ko-
lu”.  (Galačanom 3,13) In
še: “Tega, ki ni poznal gre-
ha, je zaradi nas naredil da-
ritev za greh, da bi lahko
mi po njem postali pra-
vični pred Bogom”.  (Dru-
go pismo Korinčanom
5,21)...
Jezus nas je rešil, izhajajoč
iz naše stvarnosti, ki jo oz-
načujejo trpljenje, stiske,
smrt, prekletstvo, greh...
Jezus je blizu verujočim in
tudi tistim, ki ne verujejo
vanj. Blizu je tistim, ki živi-

jo svetniško, in vsem tistim, ki živijo v gre-
hu, blizu je tistemu, ki moli, in tistemu, ki
preklinja... On odpira svet upanju, odrešen-
ju, življenju. Odrešeni smo ne od Božje vse-
mogočnosti, ampak od njegove nemoči
križanega človeka, ki je blizu in solidaren z
vsemi križanimi v zgodovini... Križ nas
rešuje. Vstajenje razkriva samo globlji smisel
križa, novo življenje teče kot reka iz Kristu-
sove rane.
Velikonočno voščilo zato ne more biti nič
drugega kot želja, da se ne bi počutili sami
v preizkušnjah, v temi in celo v grehu: Nek-
do je tam z nami, Nekdo, ki je bil preizkušan
za nas, Nekdo, ki je umrl za nas in z nami.
In ki prav zato lahko naredi, da bomo vstali
z Njim! Aleluja.”

“K

Tišina velike sobote
- Je glas, ki nam govori, da ni vrnitve nazaj.
- Je trenutek, da lahko razumemo, s kakšno ceno
smo odrešeni.
- Je pogled na drugo stran našega bivanja.
- Je znak, da s srcem vidimo največ.
- Je križišče, kjer se srečujejo naši stari in novi načrti.
- Je trenutek, da razumemo, koliko nam je od-
puščeno.
- Je vprašanje, koliko smo še ljudje v tem razčlo-
večenem svetu.
- Je znak, da nam Bog pripravlja nekaj novega.

V tišini velike sobote je Bog začel novo poglavje sveta
za vsakega od nas, to je: “Vstop v novo življenje!”

Ambrož Kodelja
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Nagrejeni tudi učenci GM
Pred dnevi je v Štarancanu potekala 14. izvedba tekmovanja
Certamen musicum. Tekmovanje je namejeno klavirju, kitari,
harfi, pihalom, godalom ter komorni igri. Komisijo so
sestavljali Massimo Gon, Laura Grandi, Giulio Chiandetti ter
Bayarma Rinchinova. Tekmovanja so se udeležili tudi
nekateri učenci iz goriške podružnice Glasbene matice. V

kategoriji A2 je Milena Gergolet, učenka prof. Beatrice Zonta,
prejela drugo nagrado z 91. točkami. Prav tako v kategoriji
A2 je Elisa Zotter, učenka prof. Hanne Nazarenke, prejela
drugo nagrado z 92. točkami. V kategoriji A3 je Agatha
Možina, učenka prof. Hanne Nazarenke, prejela prvo
absolutno nagrado s 97. točkami. V kategoriji komornih
skupin je komorni sestav prof. Ambre Cossutta prejel prvo
absolutno nagrado z 98. Točkami; skupino sestavljajo Peter
Devetta, Niccolo' Kolata, Aurora Maria Ludovica Venuti,
Gabriel Vodopivec in Borut Vižintin.
Agatha Možina ter godalna skupina bodo nastopali na
koncertu nagrajencev, ki bo 29. aprila v občinskem
gledališču v Tržiču. Na državnem tekmovanju v Belluno je
Vesna Lakovič, učenka prof. Beatrice Zonta, prejela drugo
nagrado z 90. točkami. Glasbena matica čestita vsem
učencem in profesorjem za glasbene dosežke.

Glasbeno tekmovanje v Štarancanu

  V sklopu bralnega projekta Librilliamo 

Odprtje razstave dveh mladinskih
ilustratorjev in likovna delavnica

KULTURNI DOM 

  oseben, prikupno pra-
vljičen in živahno
ustvarjalen je bil dogo-

dek v goriškem Kulturnem do-
mu v sredo, 3. aprila 2019, ko
so se v galerijskih prostorih te-
ga slovenskega hrama zbrali
učenci dveh petih razredov,
slovenskega iz goriške osnov-
ne šole Oton Župančič in ita-
lijanskega iz OŠ Sant‘Angela
Merici (uršulinke). Dopoldan-
sko srečanje z odprtjem razsta-
ve Pravljični svinčniki / Matite
da favola je spadalo v sklop
dogodkov bralnega projekta
Librilliamo. Gosta sta bila av-
torja razstavljenih del, mladin-
ska ilustratorja, Ivan Mitrev-
ski, ki riše slikanice, stripe in
izobraževalno literaturo, in
Michela Occhi, akvarelistka in
restavratorka iz Maniaga, ki
zna izdelovati tudi mozaike.
Librilliamo je bralna zamisel,
ki se je porodila Marcu Pelle-
griniju, predsedniku goriškega
združenja Associazione Cen-
tro Studium, in se je že lepo
ustalila v našem mestu. K so-

P delovanju je priklicala
višješolce z italijanskega liceja
Dante Alighieri in Scipio Sla-
taper ter drugih zavodov, letos
pa še naše z licejskega pola
Trubar – Gregorčič. Na sredi-
nem srečanju so učenci naj-
prej spoznali delo omenjenih
ilustratorjev, ki
jih je na kratko
predstavila
knjižničarka iz
Feiglove knjižni-
ce Martina Hu-
mar. Ona je tudi
prijetno povezo-
vala ves pro-
gram. Vse je po-
tekalo dvoje-
zično, v
sproščenem
vzdušju. Humar-
jeva je prevajala
vse, kar je pove-
dal Marco Pelle-
grini. Razložil je, da se druži s
skupino mladih pripovedoval-
cev-dijakov, ki berejo pravljice
v knjižnicah, šolah in celo bol-
nišnicah. Vzneseno je pouda-

ril, da brati je čudovito! Zah-
valil se je prisotnim avtorjem
in seveda učencem. Martina
Humar je predstavila knjigo
Mitrevskega Zgodovina Slove-
nije v stripu, katere protagoni-
stka je Živa, ki zna potovati v
času. Iz knjige je razvidno, da

s stripovskim delom ne posta-
neš bogat. Igrivo je prebrala še
drugo pravljico Žige X. Gom-
bača z ilustracijami Mitrevske-
ga Skrivnosti malih levov.

Otroci so izvedeli, da je tudi le-
ve strah!
Michela Occhi se je svetu pra-
vljic približala l. 2003 in je ilu-
strirala že kar nekaj knjig. Za
svoje delo uporablja le narav-
ne barve, razne pigmente.
Pred časom je z nežnimi ilu-
stracijami in naravnimi barvili
(tudi s kavo!) opremila ljubko
pravljico Profumo di mamma.
Malim poslušalcem je prav to
pravljico s čustveno obarvano-
stjo prebrala gospa Maura
Pontoni, urednica pri založbi
L‘Orto della Cultura, pri kateri

je izšla knjiga. Napisala jo je
Sonia Bonutto.
Po pravljičnem uvodu so se
učenci pomaknili v malo dvo-
rano Kulturnega doma. Tam

so se slovenski šolarji, ki sta jih
spremljali učiteljici Agata Ko-
ren in Sara Bevčar, z ilustrator-
jem Ivanom Mitrevskim šli
ustvarjalce stripa, italijanski pa
so pod vodstvom Michele Oc-
chi poskušali ustvariti izdelek
z akvareli.
Razstava Pravljični svinčniki /
Matite da favola je bila v Kul-
turnem domu na ogled do 14.
aprila 2019, 15. aprila pa se je
preselila v Goriško knjižnico
Franceta Bevka Nova Gorica
(Trg Edvarda Kardelja), kjer je
možen ogled do 30. aprila. S

tem se je razstava
vključila v program
13. Goriških dnevov
kulture. Razstavo je
pripravila NŠK – Fei-
glova knjižnica v so-
delovanju z Goriško
knjižnico Franceta
Bevka Nova Gorica
in Kulturnim do-
mom. Na sredinem
dopoldnevu sta bili
prisotni tudi obe di-
rektorici knjižnic,
Luisa Gergolet in Ire-
na Škvarč.
V tednu otroške lite-

rature, od 3. do 13. aprila je
potekala v Gorici cela vrsta do-
godkov za promocijo branja. V
sredo, 10. aprila je bila npr. v
Feiglovi knjižnici dopoldne

dveurna stripovska delavnica,
ki jo je vodil Ivan Mitrevski za
dijake nižje srednje šole Ivan
Trinko v sodelovanju z obema
knjižnicama. V petek, 12. apri-
la, bo od 9.00 do 12.30 v Pa-
lači De Grazia promocija bral-
ne kulture za šole, ob 10.30
bodo v Kinemaxu dijake višjih
srednjih šol nagovorila avtorja
Cedric Ramadier & Vincent
Bourgeau. Ista avtorja bosta
imela srečanje z otroki ob
16.30 v Palači De Grazia pod
naslovom Apri bene gli occhi
/ Dobro odpri oči. V soboto,
13. aprila, je bil sklepni del te-
ga dogodka. Raznolik program
se je vil od jutranjih do pozno-
popoldanskih ur. Na vrsti so
bili delavnice, lutkovna pred-
stava, prikaz tehnik pedia-
trične oskrbe in ličenje otrok,
pripovedovanje pravljic, stoj-
nice raznih založb in knjigarn,
razstava risb likovnih del raz-
nih italijanskih vrtcev in
osnovnih šol in še kaj. Sodelo-
vanje med Feiglovo knjižnico
iz Gorice in Knjižnico Franceta
Bevka iz Nove Gorice ter sku-
pino Librilliamo odraža željo
po skupnem ustvarjanju in šir-
jenju bralne kulture med
učenci in dijaki na območju
dveh obmejnih mest, ki bi bili
radi čim bolj združeni.

IK

Katoliška knjigarna / Na kavi s knjigo  

Predstavitev
revije Izvestje

  a dopoldanskem srečanju
Na kavi s knjigo, v Kato-
liški knjigarni na Travni-

ku, kjer kavo ponuja tržaško pod-
jetje PrimoAroma, so v
sredo, 10. aprila, po uvod-
nem pozdravu dr. Dam-
jana Paulina, sodelavke
Raziskovalne postaje ZRC
SAZU v Novi Gorici z zgo-
dovinarjem dr. Brankom
Marušičem spregovorile
o petnajsti številki publi-
kacije Izvestje, ki poroča
o delovanju pomembne-
ga raziskovalnega sre-
dišča.
Danila Zuljan Kumar je
na začetku poudarila, da
je Izvestje zbornik o opra-
vljenem delu v minulem
letu; sestavlja ga osem člankov in
poročilo o delu vseh sodelavcev
raziskovalne postaje. Dr. Ingrid
Slavec Gradišnik, predstojnica
Inštituta za slovensko narodopi-
sje, v uvodu v tokratno številko
piše, da se letošnja revija na svoj
specifični, preslikujoči način glo-
balnega življenjskega in znanstve-
nega fenomena pridružuje Evrop-

N skemu letu kulturne dediščine
2018; bralstvu približuje poglede
na dediščino na splošno in v očeh
mladih. O dediščini sta v svojih

prispevkih pisali tudi Špela Ledi-
nek Lozej, ki orisuje predlog
preučevanja (novo) goriške de-
diščine, ki je bil predložen progra-
mu kandidature Mestne občine
Nova Gorica za Evropsko prestol-
nico kulture, in Jasna Fakin Bajec,
ki je predstavila rezultate svojih in-
tervjujev in raziskave o tem, kaj
mladi razumejo pod pojmom kul-
turna dediščina, in o pomenu
mednarodnega projekta NewPil-
grimAge – osvetlitev poti Sv. Mar-
tina, romarske poti, ki naj bi pote-
kala tudi po slovenskem ozemlju.
Petra Kolenc je predstavila članek
zgodovinarke Neve Makuc o revi-
talizaciji, obnovi stavb kulturne
dediščine, večjih in manjših spo-
menikov v javni lasti, preko sode-
lovanja javnega in zasebnega sek-
torja, enega od rezultatov razisko-
valnega dela, izvedenega med pro-
jektom Restaura. O stavbnem in
arhitekturnem pomenu dediščine
priča tudi prispevek nove sodelav-
ke ZRC SAZU, umetnostne zgodo-
vinarke Klavdije Figelj, ki je razi-
skovala delo in življenje inženirja
in arhitekta Teodorja Lojka, ki je
začel povojno obnovo okoliških

vasi in v Novi Gorici med drugimi
zasnoval zgradbo na Delpinovi
ulici, kjer ima sedež Raziskovalna
postaja, stavbo pošte in prvotne
zavarovalnice ob magistrali in šte-
vilne stanovanjske bloke. Figljevo
je k sodelovanju privabil projekt
Mapiranje urbanih prostorov slo-
venskih mest v zgodovinskem ok-
viru - modernistična Nova Gorica
in njeni konteksti, ki ga je začela
že Alenka Di Battista.
V prostorih Raziskovalne postaje
hranijo tudi knjižnico dr. Henrika

Tume, meščana,
pravnika, politika,
alpinista in publici-
sta, človeka, ki ga go-
riško območje zelo
dobro pozna. Petra
Kolenc v svojem pri-
spevku v Izvestju
predstavlja knjižne naslove, celo-
ten opus Ivana Cankarja, ki ga je
Tuma spremljal od njegovih prvih
objav in z njim vzdrževal osebno
korespondenco do njegove smrti
v letu konca prve svetovne vojne.
Lansko leto, ob 100-letnici smrti
pisatelja, je Kolenčeva pogledala
nanj preko strogih oči dr. Henrika
Tume in se v javnosti oglasila v re-
viji Razpotja Društva humanistov
Goriške – čeprav sta si bila idejno-
politično zelo blizu, se Tuma ni-
kakor ni mogel strinjati z
načinom življenja, ki ga je Cankar
imel - celo briški rojak, zdravnik
dr. Reja ga je prosil, naj Cankarja
reši. O drugem pomembnem Slo-
vencu, Patru Stanislavu Škrabcu,
je ob stoletnici njegovi smrti na-
pisala članek Petra Testen Koren.
O njem pravi: “Bil je izjemen jezi-
koslovec in nabožni pisec, duhov-

nik, redovnik oz. frančiškan. Bil
pa je tudi človek, ki je zapustil vid-
no, občudovanja polno sled pri ti-
stih, ki so ga poznali”.
O tem, kako so bili Slovenci pred-
stavljeni v italijanskem perio-
dičnem tisku na Goriškem v drugi
polovici 18. in prvi polovici 19.
stoletja, je v Izvestje dr. Branko
Marušič napisal zanimiv prispe-
vek, ki ga je začel z analizo dela Il
Cavaliere di buon gusto (1750) ita-
lijanskega komediografa Carla
Goldonija, v katerem je omenjen

kraj Vipava. Od Danteja in
Petrarce pa do literarnih del
in člankov v časopisih iz 50.
let prejšnjega stoletja Ma-
rušiča zanimajo omembe, ki
jih italijanski pisci dajejo slo-
venstvu - “Tudi pri Italijanih
se pojavljajo prebliski tega,
da vendar tukaj pri nas živijo
ljudje več narodnosti …
skromni refleksi občutka, da
so Slovenci na Goriškem le

prišleki in nelagodje ob
njihovi prisotnosti pa je
še danes ponekod očit-
no”.
Zadnji prispevek v Izve-
stju je delo Danile Zul-
jan Kumar, ki se osredo-
toča na tersko narečje
slovenščine, kot je pred-
stavljeno v knjigi Brune
Baloch Lučice na ok-
nah, ki je izšla pri Kul-
turnem društvu Ivan

Trinko v Čedadu. Avtorica je v mo-
nografiji zbrala zgodbe s celotne-
ga terskega območja, od Mužaca
do Mažerol in od Tera do Prosni-
da, na sredinem srečanju ob kavi
pa se je razvila debata o zaniman-
ju, ki ga tudi osrednja Slovenija
kaže do Terskih in Nadiških dolin.
Danila Zuljan Kumar je med dru-
gim tudi urednica nove knjige
Vlada Klemšeta, ki je bil med gosti
srečanja in je prisotnim napovedal
izid dela Med Biršo, Vrbačno in
Prevalo, sklep večletnih prizade-
vanj in raziskovanj, zapis o pri-
bližno 400 imenih, o toponoma-
stiki in njeni povezanosti s prete-
klostjo na področju Doljnega in
Gornjega Cerovega in večjega pre-
dela števerjanske občine, ki bo v
začetku maja izšla pri Goriški Mo-
horjevi družbi.

Kat

Zadruga Goriška Mohorjeva

Redni občni zbor
  adruga Goriška Mohorje-

va, lastnica tednika Novi
glas, založbe Goriška Mo-

horjeva družba (GMD) in
otroške revije Pastirček, je ime-
la v četrtek, 11. aprila 2019, v
Galeriji Ars na Travniku v Go-
rici redni občni zbor. Predsed-
nica upravnega odbora Franka
Žgavec je v poročilu analizirala
zadnje leto delovanja, nato pa
razčlenjeno analizirala in ori-
sala obračun za leto 2018, ki so
ga navzoči člani zadruge sogla-
sno odobrili. Prihodkov je bilo
približno 661 tisoč, izdatkov pa
nekaj nad 1100 evrov manj.
(daljše poročilo na www. novi-
glas. eu).

Z
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Obvestila
Prosvetno društvo Vrh Sv. Mihaela
vabi vse otroke v petek, 19. aprila
2019, na velikonočni popoldan. Ob
15. uri bo v cerkvi na Vrhu Sv.
Mihaela otroški križev pot; ob 15.30
pa barvanje pirhov v Hiši okusov
kmetije Sare Devetak na Gornjem
Vrhu. Otroci naj prinesejo s seboj tri
kuhana jajca. Na Veliko noč bo v
jutranjih urah pred cerkvijo razstava
umetnin.
Romanje v Medjugorje bo letos od 3.
do vključno 6. maja. Odhod zgodaj
zjutraj iz Nove Gorice in Rožne
Doline preko Kozine do Medjugorja,
kamor bodo romarji dospeli v
popoldanskih urah. Udeležilli se
bodo sv. maš in raznih bogoslužnih
obredov. Informacije in vpis pri g.
Darku (0481 32121 ali 370
3201305), za Tržaško pa pri g. J.
Markuži, župniku v Zgoniku (tel. 040
229166), za Slovenijo pri ge. Ani (05
3022530). Pri vpisu se poravnajo
stroški. Na poti domov, v
ponedeljek, 6. maja, bodo imeli sv.
mašo v hrvaškem Lurdu v Makarski.
Lepo vabljeni!
Društvo slovenskih upokojencev za
Goriško prireja 18. maja, v
sodelovanju s turistično agencijo,
enodnevni izlet na Dolenjsko z enim
avtobusom. Program predvideva
ogled Kostanjevice na Krki,
Kartuzije Pleterje - Muzeja na
prostem in Mlina Košak. Sledilo bo
druženje v značilni dolenjski gostilni,
po kosilu bo sprejem na veliki
kmetiji med dolenjskimi griči. Odhod
proti domu po kratkem ogledu
Otočca. Vpisovanje se je končalo 17.
aprila. Avtobus bo odpeljal ob 5. uri
iz Gorice s trga Medaglie
d'oro/Goriščka z običajnimi
postanki pri vagi blizu Pevmskega

mosta, v Podgori pri telovadnici, v
Štandrežu pri lekarni in na Pilošču,
v Sovodnjah pri lekarni in cerkvi, na
Poljanah in v Doberdobu.
Organizatorji priporočajo točnost.
Prispevke za SCGV Emil Komel v spomin
na ravnatelja prof. Silvana Kerševana
lahko nakažete na bančni tekoči račun:
Banca di Cividale - IBAN IT 97 M 054
841 240 1CC 003 003 6225; SWIFT CI-
VIIT2C s pripisom: za SKLAD SILVANA
KERŠEVANA. Informacije na tajništvu
SCGV Emil Komel, tel. št. 0481 532163
ali 0481 547569.
“Male oglase” najdete na našem
portalu www. noviglas. eu.

Voščila
Društvo goriških upokojencev vošči
članom vesele velikonočne
praznike.

RADIO SPAZIO
Vrata proti vzhodu
(od 19. 4. 2019 do 25. 4. 2019)
Radijska postaja iz Vidma oddaja
na ultrakratkem valu s frekvencami
za Goriško 97.5, 91.9 Mhz; za
Furlanijo 103.7, 103.9 Mhz; za
Kanalsko dolino 95.7, 99.5 Mhz; za
spodnjo dolino Bele 98.2 Mhz; za
Karnijo 97.4, 91, 103.6 Mhz; na
internetu www. radiospazio103. it.
Slovenske oddaje so na sporedu
vsak dan od 20.00 do 21.00.
Spored:
Petek, 19. aprila (v studiu Niko
Klanjšček): Zvočni zapis: posnetki z
naših kulturnih prireditev - Glasba
iz studia 2.
Sobota, 20. aprila (vodi Ezio
Gosgnach): Okno v Benečijo: oddaja
v benečanskem, terskem,
rezijanskem in ziljskem narečju.
Nedelja, 21. aprila ponovitev oddaje
Okno v Benečijo.
Ponedeljek, 22. aprila (v studiu
Stefania Beretta): Pravljica za lahko
noč.
Torek, 23. aprila (v studiu Matjaž
Pintar): Utrinki v našem prostoru -
Glasbena oddaja z Matjažem.
Sreda, 24. aprila (v studiu Danilo
Čotar): Samotni pastir: Srakoperji,
roparji s črno masko. - Izbor melodij.
Četrtek, 25. aprila (v studiu Andrej
Bavcon): Četrtkov večer z glasbo -
Zanimivosti, obvestila in humor.

PROSVETNO DRUŠTVO RUPA-PEČ

vabi v Rupo na 

PRAZNIK FRTALJE
četrtek, 25. aprila, ob 16.30

nastop otroških zborov, tekmovanje v cvrtju frtalje, 
ples z ansamblom ABC

nedelja, 28. aprila, ob 16.30
kulturni program

soočanje kandidatov za mesto župana Občine Sovodnje 
ples z ansamblom ABC

deloval bo dobro založen bife s tipično zeliščno frtaljo in jedmi na žaru 
30. aprila bo v večernih urah sredi vasi potekalo dviganje otroškega in velikega mlaja

POD POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

SCGV Emil Komel / Snovanja 2019: Mi smo pomlad

Pomlad je zazvenela izpod
prstov mladih glasbenikov

  i smo pomlad se je gla-
sil naslov drugega
večera letošnjih Sno-

vanj, niza raznolikih glasbenih
dogodkov v režiji Slovenskega
centra za glasbeno vzgojo Emil
Komel iz Gorice in ArsAtelierja,
mednarodnega centra za glasbo in
umetnost. V veliki dvorani Kultur-
nega centra Lojze Bratuž se je v so-
boto, 13. aprila 2019, pozno po-
poldne res začutil dih pomladi, saj
so se na odru zvrstili zelo mladi
glasbeniki, novi upi na glasbenem
obzorju. Približno uro trajajoči
glasbeni dogodek je bil tudi pri-
ložnost za prijateljsko srečanje
med glasbenimi šolami SCGV
Emil Komel iz Gorice, OŠ Postojna
in društva Artegioia iz Remanzac-
ca. Kot je v zgibanko napisala prof.
Marja Feinig, so prevladovale sku-
pine mladih glasbenih poustvar-

M

jalcev, kar “predstavlja obogatitev
za mlade, saj v skupnem muzici-
ranju lahko doživljajo ne le lepoto
umetniškega poustvarjanja, am-
pak tudi uspešnost sodelovanja in
obenem prijetno druženje”. To pa
je še posebno dragoceno v da-
našnjem času, ko se stiki spletajo
le po virtualnih poteh.

Očarljiv pomladni uvod so števil-
nemu občinstvu podarili mladi
pevci Otroškega zbora Emil Komel
pod odločnim vodstvom Damija-
ne Čevdek Jug, ki je zelo pozorna
na podrobnosti. Ob klavirski
spremljavi Eve Dolinšek so zapeli
tudi ljubko pesem Zimi v slovo, ki
jo je spesnila Ljubka Šorli, v so-
dobno zvočnost pa jo je odel Pa-
trick Quaggiato. Z Glasbene šole
Postojna se je najprej predstavil
nadarjen šestnajstleten pianist
Enej Slokar, ki si klavirskih veščin
pridobiva pri strogi prof. Heleni

Plesničar, ki vselej zna prepozna-
vati prave talente. Zahtevne ro-
munske plese B. Bartoka je na vio-
lino z zanosom zaigrala Elza
Premrl ob klavirski spremljavi
Snježane Pleše Žagar. Elzina men-
torica je Špela Tavčar. Dve skladbi,
eno iz XVII. stoletja, sta na violino
zaigrali Ivana Bagon in Ana Mu-
rovec pod mentorstvom Iris Rise-
gari. Mladi violinistki Mateja
Manzato in Lucia Vrtovec sta odi-
grali Duo št. 1 op. 38 avtorja J. F.
Mazasa pod mentorstvom Fran -
čiška Tavčarja. S svojim nenavad-
nim nastopom je poslušalce pri-
jetno presenetila Tolkalna skupina
Emil Komel, ki jo vodi Patrick
Quaggiato. Mladi tolkalci Isaak
Hrovatin, Ester Bernardis, Mila
Miklus, Alessandro Mauri, Rok
Boltar so s Quaggiatom zaigrali Se-
at Beat D. Bukvicha kar na lesene
stolice. Res je bilo veselje gledati
njihovo navdušeno igranje! Vio-
line so zazvenele pod loki Makri-
ne in Jakoba Quinzija, Athene Pi-
cech in Anisje Volčič. Pod mentor-
stvom Mojce Batič so zaigrali tudi
znano Cherry Pink and Apple
Blossom E. Calverta. Ensamble
Fingerstyle je poimenovana sku-
pina kitaristov iz glasbenega
društva Artegioia iz Remanzacca,
ki jo vodi Martina Gereon (na sli-
ki) . Mladi kitaristi so zaigrali dve
skladbi, ki sta jih zložila T Y. Tie-
sen in R. Vinciguerra / V. N. Para-
diso.
Kaja Mrhar, Lana Mitrovič, Meta
Rebec, Jan Janjić, Sara Vodopivec,
Eva Berginc, Adrian Osmanaj in
Jaka Biščak sestavljajo skupino ki-
taristov iz OŠ Postojne, ki so pod
energično taktirko prof. Nataše
Črnugelj (mentorica je tudi Kar-
men Širca Costantini) zaigrali štiri
raznolike skladbe, zadnja, Fiesta
(R. Lenz), je poslušalcem podarila
kanček južnjaške ognjevitosti.
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  oliko pravljičnih zgodb je v veliko veselje
naših otrok izšlo izpod iznajdljivega,
občutljivega, toplega peresa pisateljice in

publicistke, kulturnice, raziskovalke in opisovalke
kulturnega in družbenega utripa naše skupnosti,
Marize Perat, ki je v nedeljo, 14. aprila 2019, slavi-
la okrogel življenjski jubilej. Prav v prejšnjem ted-
nu nas je obiskala v uredništvu Novega glasa. Nje-
ni obiski so zmeraj zelo dobrodošli, saj vselej po-
menijo, da bomo na straneh našega tednika lah-
ko spet brali kaj zanimivega in odkrivali še marsi-
kaj nepoznanega iz preteklosti, pa tudi sedanjosti
iz bližnjih in daljnih krajev. Ob dragoceni sode-
lavki Marizi Perat je naš tednik vedno bogatejši.
Sodelovanje Marize Perat s časnikom Novi glas se-
ga še v čas, ko se je ta imenoval Katoliški glas. V
zadnjem času nam s svojimi jasnimi, klenimi,
vsem razumljivimi zapisi, za katerimi se skriva
zmeraj veliko vestnega, tihega, skrbnega dela ob
prelistavanju knjig, revij in drugih virov, razkriva
znane in manj znane Marijine božje poti. Iz teh
njenih zapisov v nadaljevanjih je nastala knjiga,
ki je izšla kot njena zadnja publikacija o naši ver-
ski in kulturni dediščini z naslovom Po romar-
skih stopinjah naših prednikov l. 2018 pri Zadru-
gi Goriška Mohorjeva. Mariza Perat je žilico za pi-
sanje odkrila že zelo zgodaj, v dijaških letih, ko je
začela pisati za otroško revijo Pastirček in ji je do
danes ostala zvesta. Še vedno redno sodeluje s Pa-
stirčkom in v vsaki številki poskrbi za to, da imajo
naši šolarji kaj dobrega branja. Njene pravljične
zgodbe so preproste, a v svoji preprostosti zelo
privlačne in globoke. Večkrat so postavljene v
živalski svet ali v kraljestvo palčkov, pa tudi v real-
ni prostor. V opisanih situacijah otroci zlahka
spoznajo svoj svet in lastno obnašanje. V zgodbah
se vselej zaiskrijo drobni poučni, vzgojni biserčki,
ki otrokom pomagajo na večkrat strmi, z raznimi
nezdravimi vabami poraščeni poti odraščanja in
odkrivanja sveta okoli sebe. Nič čudnega ni, da so
njene zgodbe take, saj ji je njen učiteljski poklic
omogočil tesen stik z učenci, da je dodobra spoz-
nala njihove dobre in šibkejše strani. Kot učitelji-
ca je vzljubila otroški svet in ga zato zna v svojih
zgodbah tako pristno upodobiti in male bralce
popeljati v neizmerni pravljični svet in jih tudi na
razumljiv način seznanjati z velikimi osebnostmi

nekdanjega in sedanjega
časa.
Marsikatere njene zgodbe
za otroke so izšle v knjižni
izdaji pri Goriški Mohorje-
vi družbi ali v Pastirčkovi
knjižnici. V reviji Pastirček
so štiri leta izhajali njeni
Goriški sprehodi, ki jih je
kasneje dopolnila in so le-
ta 1985 izšli v knjigi. To je
njeno prvo samostojno li-
terarno delo, nekak pri-
ročnik za spoznavanje
splošne podobe Gorice z
zgodovinskega in umetno-
stnega zornega kota. To je
prvi slovenski tovrstni vo-
dič. Nato so se zvrstile nje-
ne pravljice Zajček uhaček
se ne boji (Gorica 1989),
Kraljičina z ledenim srcem
(Gorica 1996), Vilinski cvet
(Gorica 2005), Metla Pika
in njene dogodivščine iz l.
2010. Ponovno se je s pere-
som ozrla na domači kraj
in napisala knjigo Gorica
in njene zanimivosti, izda-
na je bila l. 2012.
Na spletu je zapisano, da njena bibliografija šteje
106 zapisov!
Kot učiteljica je Peratova večkrat sodelovala tudi
pri pripravah šolskih radijskih oddaj. S svojim
žlahtnim peresom je napisala več radijskih iger in
jih tudi zrežirala. Svoje šolarje je mnogokrat pri-
pravila za gledališke nastope. Njena mlada dram-
ska skupina je v letih 1983-1984 prejela priznanje
Mladi oder, ki sta ga takrat podeljevali Zveza slo-
venske Katoliške prosvete in Slovenska prosveta iz
Trsta. V že daljnih časih, v 60. letih prejšnjega sto-
letja, so deklice iz Marijinega vrtca nastopale v
Katoliškem domu pod njeno režijsko roko. S svo-
jimi učenci pa je sodelovala ob odprtju Zavoda
Sv. Družine l. 1974 in ob poimenovanju šole v ul.
Brolo po Otonu Župančiču l. 1982.
Peratova se je ukvarjala tudi s prevajanjem. V slo-

venščino je iz italijanščine
npr. prevedla knjigo Življenje
svete Bernardke (GMD 1959),
Katoliški glas je objavil dva
njena prevoda, Vohun iz Vati-

kana (1960-61) in
Mož s čudežnimi ro-
kami (1961).
Od l. 1992 do 2001 je
vsak mesec pisala
uvodni članek za gla-
silo Marijine družbe
Vijolica. Tudi glasba
jo je zmeraj pritego-
vala. Pela je pri raznih
zborih, najprej v Pev-
mi, nato v Gorici pri
MePZ Lojze Bratuž in
pri dekliškem zboru
Marijine družbe. Pri
Marijinih sestrah
čudodelne svetinje v
Gorici že vrsto deset -
letij spremlja nedelj -
sko mašo na harmo-
nij.
Za svoje vsestransko
in dolgoletno
uspešno delo je Mari-
za Perat l. 2013 preje-
la priznanje Kazimir
Humar, saj: “Vse svo-
je znanje in energije
je posvetila predvsem
mlajšim generacijam
na vzgojnem, izo-

braževalnem in kulturnem področju”.
Na svoji dolgi življenjski poti - ta se je začela v
družini mizarja Ivana in gospodinje Line Perat,
rojene Lenzi; osnovno šolo je obiskovala v rodni
Pevmi, nižjo srednjo šolo in učiteljišče pa v Gori-
ci, kjer je 1956 tudi maturirala; l. 1973 je začela
poučevati na slovenski osnovni šoli v Gorici - je
doživela marsikaj, kapljico doživetega je gotovo
kanila tudi v svoje zgodbe.
Naši cenjeni sodelavki Marizi Perat ob lepem
življenjskem mejniku iskreno želimo veliko
zdravja in lepih trenutkov s peresom v rokah, saj
si vsi želimo, tudi njeni zvesti Pastirčkovi bralci,
da bi napisala še marsikaj takega, kar bogati
otroška, a tudi odrasla srca.
Iskrene čestitke in vse najboljše!
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DROBCI DOMAČE ZGODOVINE (60)

Matura goriške gimnazije 1919 (5)
Edina dijakinja na maturi leta 1919 je bila Hele-
na Jerkič, verjetno hčerka znanega goriškega fo-
tografa Antona Jerkiča. Goriška straža z dne 23.
oktobra 1919 je o njej in o povojnih razmerah v
goriškem šolstvu napisala tole: “Soglasno je bila
priznana zrelost tudi gč. Heleni Jerkičevi, katera
je delala izpite po predpisih za reformne-realne
Gimnazije. Znano nam je, da je po deželi še
mnogo dijakov, kateri imajo pravico do mature.
Ti naj se pridno pripravljajo in naj si potom ko-
misarijata v Gorici izprosijo nov rok za maturo”.
Helena Jerkič (1894-1978) je s sestrama poma-
gala v družinskem fotografskem ateljeju. Bila je
učiteljica glasbe in prevajalka (veliko je prevajala
Gregorčiča in Prešerna v nemški jezik).
Alojzij (Lojze) Berce iz Dornberka, 1898-1995,
je leta 1923 diplomiral na ekonomski fakulteti
v Trstu. O njem smo našli precej informacij na
portalu primorci. si. Postal je urednik za zunan-
jo politiko pri časniku Edinost (1923–1926). Pi-

sal je tu-
di za
Mali list

in je bil dopisnik Slovenca za Julijsko krajino in
Italijo. Kasneje je do leta 1935 delal ravno v
uredništvu Slovenca v Ljubljani. Leta 1941 ga je
zaprl Gestapo. Od 1945 do 1946 je bil sodelavec
Inštituta za mednarodna vprašanja pri mini-
strstvu za zunanje zadeve SFRJ. Vrnil se je v Trst
leta 1946. Pri Primorskem dnevniku je bil ured-
nik gospodarske rubrike, medtem ko je leta 1949
ustanovil tednik Gospodarstvo. Izdal je več go-
spodarskih in političnih publikacij, predvsem o
Slovencih pod fašizmom. Sodeloval je pri
srbskih in čeških listih, pri Jadranskem almana-
hu, pri Jadranskem koledarju, tržaških Razgle-
dih in ljubljanski Sodobnosti. Uporabljal je
psevdonim V. Trnjegorski.
Zaradi italijanskega raznarodovalnega pritiska
so po vojni nekateri člani izredno zavedne
družine Rojic iz Zalošč odšli v Jugoslavijo. Ivan
Rojic je odšel k jezuitom v Zagreb in je postal
duhovnik, profesor na jezuitskih šolah v Zagre-
bu in Travniku v Bosni. Njegovega brata Viktor-
ja, študenta prava, so skupaj z Lambertom Ehrli-
chom usmrtili vosovci leta 1942.
Viktor Valič (1899-1948) iz Skrilj je postal priz-

nan zdrav-
nik. Študiral
je v Ljublja-
ni, Pragi in
Gradcu. Bil
je zaveden
Slovenec in
je leta 1925
moral
zbežati v Ju-
goslavijo
pred itali-
janskim te-
rorjem. De-
lal je v lju-
bljanski bol-
nišnici, v So-
dražici in
predvsem v
Preddvoru.
Umrl je v

nepojasnjenih okoliščinah (verjetno
nasilne smrti) 27. maja 1948, na cesti,
ko je šel k bolniku. Bil je politično neo-
predeljen (vir: portal gorenjci. si).
Glede Leopolda Ukmarja sklepamo, da
gre za bodočega zdravnika, rojenega v
Gornji Branici leta 1898 in imatrikuli-
ranega na medicinski fakulteti v Lju-
bljani v akademskem letu 1919/1920.
Uveljavil se je v Litiji in ZDA. Umrl je
leta 1988, pokopan je v Forest Lawn
Memorial Parku (Hollywood Hills, Los
Angeles, Kalifornija). Hiša v Litiji, v ka-
teri je živel, je bila nacionalizirana leta
1959; še danes je imenovana Ukmarje-
va vila in v njej imajo sedež razna
društva.
Ljubomir Grahli
(1899-1974) iz
Skopega je leta
1930 doštudiral
gozdarsko
inženirstvo v Za-
grebu. Zaposlen
je bil v Bjelovaru
na Hrvaškem.
Na sliki z naslo-
vom Matura v
Gorici - 19. 10.
1919 (objavili
smo jo v prvem
delu) bodo mor-
da naši bralci
spoznali še koga:
veseli bomo vsa-
ke dodatne infor-
macije! Šlo je za
požtrvovalno in
včasih junaško ge-
neracijo, ki si za-
služi naš trajni in
hvaležni spomin, saj se je soočila z grozotami
prve svetovne vojne, že takoj po vojni pa z
uničevalno brutalnostjo italijanske okupacije.
DELNO OBJAVLJENO TUDI NA PORTALU KAM-

RA, PORTALU DIGITALIZIRANE KULTURNE
DEDIŠČINE SLOVENSKIH POKRA-
JIN (www. kamra. si), KI GA UPRA-
VLJA OSREDNJA KNJIŽNICA CELJE

Publikacija dr. Lojzeta Berceta Budućnost
Trsta v svetlu njegove prošlosti, Beograd
1946.

Viktor Valič iz Skrilj, zdravnik. Kot zelo
zaveden Slovenec je leta 1925 zbežal v
Jugoslavijo. Umrl je leta 1948 v nepojasnjenih
okoliščinah, verjetno nasilne smrti.  (Vir:
spletna stran gorenjci. si).

Hiša v Litiji, v kateri je živel dr. Leopold Ukmar, je bila nacionalizirana
leta 1959. Še danes je imenovana Ukmarjeva vila in v njej imajo sedež
razna društva.

Leopold Ukmar iz Gornje Branice je bil
zdravnik v Litiji in ZDA. Na sliki: njegov grob v
Forest Lawn Memorial Parku (Hollywood
Hills), Los Angeles, Kalifornija (vir: spletna
stran www. findagrave. com).

Lojze Berce iz Dornberka, časnikar, pisatelj, ekonomist
in politik (vir: portal primorci. si).

Dimitri Tabaj

Okrogel življenjski jubilej pisateljice in publicistke Marize Perat

Še na mnoga ustvarjalna leta!
Cenjeni sodelavki

MARIZI PERAT
ob lepem življenjskem slavju 

želimo veliko zdravja 

in ustvarjalnega zagona

NOVI GLAS, PASTIRČEK in

GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA

Pomlad, znova
Pomlad je,
ko za las ujameš idejo
v vetru,
v travi,
v krošnjah,
v oblaku
leži zleknjena na njegovih kodrih,
zaklenjena v njegovem dihu,
lebdi skrivnostno ukleta
v nekem čudnem čutenju
nebes.
Važno je,
da se ne izmuzne (spet?!),
da zacveti v morju šelestečih rož,
v vonju novih besednih pristanov.
Pomlad je.

Valovanja v zelenem
žajbljevo zelena
rožmarinovo zelena
lovorovo zelena
sivkina sivkasto zelena
travnato zelena
jabolčno zelena
bršljanovo zelena
in še …

… vse zelene,
zasijte vse zelene,
zelene z vseh vrtov,
zelene z vseh vetrov,
zasejte seme upanja!
Velika je,
dolga noč vstajenja.

Majda Artač Sturman
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Stražar pravi: “Prišlo bo jutro, četudi je noč!” (Iz 21,12)

BODI

ČLOVEK!

  o govorimo o t. i. “razvitih” deželah, smo
se jim že nekaj časa pridružili tudi
Slovenci, tisti v Italiji in Avstriji seveda

precej prej, ostali počasi, a nadvse odločno
capljamo za njimi in sledimo direktivam, ki
prihajajo iz “sobe z gumbi”. Morda pa smo bili v
Sloveniji “razviti” še mnogo, mnogo prej, glede
na to, da smo bili tako napredni v določenih
praksah, ki so, denimo v zvezni državi New York,
šele pred kratkim stopile v veljavo – kdo bi vedel.
Kar smo imeli že prej, so bile ženske oblike
poklicev, kot recimo ministrica, županja,
inženirka itd. Pravzaprav se nam zdi že smešno,
da se je včasih vendarle najprej reklo gospa,
potem pa dodalo moško obliko poklica, pa
zaradi tega še ni nihče umrl, da tako rečemo.
Morda je to tudi zato, ker v slovenščini zadeve
zvenijo precej bolj naravno v ženski obliki.
Kolegica, ki na gimnaziji uči nemščino, mi je
namreč dejala, da dobi kar pike, ko sliši to
pačenje nemškega jezika, to umetno
spreminjanje sicer moških poklicnih imen v
ženska. Marsikdo bi najbrž zamahnil z roko, češ
kaj se sploh gremo, kakšna težava neki je to?
Vendar ni nič nedolžnega, sploh pa nič
smešnega, tudi zato, ker je boj v ozadju sila
resen. Vse pa se začne pri novi govorici, pri
orwellovskem “New speak”, kjer imamo zdaj,
kakor pravi italijanski novinarski kolega
Alessandro Gnocchi, neko novo, politično
korektno Evo, ki končno daje prava imena
stvarem. Ta je šel na neki simpozij neke znane
profesorice, kjer je bil govor ravno o teh
argumentih. Profesorica je na svojem področju
zelo kompetentna in govori argumentirano,
četudi pa se z njo ne bi strinjali, jo je vredno
poslušati in ji dati neko določeno težo, da bi
neke zadeve razumeli. Njeno delo, kakor razloži,

“ni v obsodbi mashilističnega oskrunjenja
jezika, da bi demokratsko uravnovesili
lingvistične moči”. To naj bi bilo za feministke iz
70. let 20. stoletja, ker naj jih ženska kvota v
slovarju ne bi zanimala, temveč pravi, da morajo
“slovar besedišča na novo napisati, saj
želijo in hočejo, da bi se govoril nov
jezik oz. pravi jezik, ki ga je vedno
skrivala neka ideološka nadgradnja”.
Pravi, da želijo priti do čistega jezika.
Nakar ji Gnocchi odvrne, da so vsaj
korak naprej od lingvistke Alme
Sabatini, ki se je borila za “jezik spola”,
ki se ga zdaj vse takšne in drugačne
profesorice s pridom poslužujejo, je pa
Sabatinijeva tista, ki je v italijanski
jezik dodala pojem “seksizem”. To je
naredila leta 1986, le dve leti za
slavnim letom 1984, ki ga je
napovedoval Orwell. Profesorica torej
pove, da je njihov cilj res v tem, da
pridobijo: “Naravno stanje jezika, ker
se tam nahajajo ženske oblike vsake
besede, s katero se lahko nanašamo
tudi na žensko. Če obstaja ženska
oblika, se jo mora uporabiti, da se
dokaže, da je biti ženska nad vsako
drugo determiniranostjo”. Gnocchi na
to pripomni, da za javnost seveda
takšno govorjenje naj ne bi bilo
ideološko. Če pa je glavna naloga
zaupana jeziku v tem, da identificira in potrjuje
spolno identiteto, tudi ko to ni potrebno, potem
bo treba uporabiti neki spol tudi za
homoseksualce... Na to profesorica odgovarja:
“Nikakor! Obstajata samo ženski in moški spol.
Spolne usmeritve posameznikov je mogoče
samo opisati. To ne pomeni, da nimajo

dostojanstva, jaz osebno pa se borim za
pravice katerekoli izbire, vendar pa jih ne
priznava jezik”. Če je tako, potem je
ideološki cilj feminizacija jezika, torej
celotne družbe. Samo po sebi je iz tega
jasno, da je “homoseksualizacija” družbe

le vmesni korak procesa popolnega preobrata, ki
naj bi se zgodil, in sicer bo končan, ko bo povsod
prevladal ženski vidik. Na ta način bi tako prišli
do popolnega družbenega matriarhata, ki ga pa
praktično v nobeni kolikor toliko vredni

civilizaciji ni bilo, saj je bil vedno patriarhat,
poznamo le izjemno redke izjeme oz. izjemi, a o
tem bi veljalo narediti še kak zapis posebej. Zdaj
pa strnjeno končamo s tem, kar pravi Gnocchi.
Tisto, kar lahko rečemo, je to, da se da shema
lepo aplicirati tudi na katoliški svet. Ker
revolucionarni proces vselej teži k svojemu

končnemu cilju, ki je popolni prevrat, ne le
preobrat, lahko pa bi ga označili tudi kot razvrat,
je ta cilj v tem, da se moškega duhovnika
zamenja z ženskim duhovnikom oz., če
uporabimo jezik spola, duhovnika z duhovnico.
S tega vidika je homoseksualizacija katoliške
duhovščine le najhitrejša, najučinkovitejša in
neizogibna pot k popolnemu poženščenju
Cerkve. Spolni obrat moškega namreč postane
reagent, če uporabimo kemijo, a duhovni
reagent, nove cerkve (seveda z malo začetnico!),

ki ima svoj izvorni mit v Edenskem vrtu,
v katerem vlada uporniška Eva, kot
končni cilj pa nebeški jeruzalem, kjer
ženski angeli oz. “angelke” ne nehajo
peti hvalnic bogu ženski. Če še nekaj
dodamo temu mi, ni težko zaslediti,
kako določeni “teologi” že lep čas trdijo
ravno to zadnjo zadevo, namreč, da je
Bog tudi mati, in podobne nebuloze –
tout se tien. Gnocchi namreč pravi, da se
nima smisla ukvarjati z argumentacijami
takšnih profesoric (pa tudi profesorjev,
če smo pošteni), saj v bistvu ne gre za
znanstveno raven. Kolega pravilno
ugotavlja, da se tovrstni znanstveniki, če
jih smemo tako imenovati, ne gibljejo
na področju znanosti ali uporabne
znanosti, če smo natančnejši, temveč
diktirajo svoje dogme, svoje verske
resnice na teološkem področju, pa
čeprav tega ne vedo ali se delajo, kot da
tega ne bi vedeli. Tako se vsaj izkazuje,
katera je, če še tako zanikajo, vrhovna ali
najvišja znanost. Pa tudi to, da obstaja
Bog in da je Oče, po drugi strani pa tudi,
da obstaja njegov večni nasprotnik, ki je

tudi v ozadju vseh teh prizadevanj. S svojimi
svetnimi sredstvi, ker je vladar sveta, deluje po
določenih ljudeh, da bi pripeljal ljudi najprej do
popačenja vsega duhovnega, tudi Boga, na
koncu pa do tega, da vzamejo za očeta njegovega
nasprotnika.

Andrej Vončina

K

Končni cilj družbenih teženj  

Peklenski roman naših časov

  e nekaj let je moderno vse,
kar je ekološko z oznako
“eko”, zadnja leta pa, s

pomočjo družbenih omrežij,
preplavljena s selfiji, fotografijami
sanjskih počitnic in navidezno
idealnega življenja, se naše bivanje
seli v “ego-sistem”. Moj “jaz” je v
ospredju in samo moje potrebe so
pomembne. Kako se to pozna v
Cerkvi, kjer je še vedno skupnost
na prvem mestu? Kakšno Cerkev
nam prinaša papež Frančišek in
kako lahko razumemo
velikonočne praznike s pomočjo
predpasnika naših mater?
Na spletnem obzorju lahko pri
iskanju “verskih” ali teoloških
vsebin hitro naletimo na različne
ponudnike in interprete
katoliškega nauka. Na to sem
postal še posebej pozoren, ko mi je
prijatelj poslal povezavo spletne
strani z verskimi temami in
vprašal, kaj si mislim o vsebini.
Članki so bili kakovostni in so
izkazovali različnost misli, vendar
pri komentarjih pod njimi sem
lahko hitro opazil, da gre za
spletni portal, kjer izstopajo t. i.
tradicionalistična stališča. Kdo so
tradicionalisti? V cerkveno-
teološki govorici bi jih lahko na
hitro opredelili kot tekmece t. i.

modernistov ali progresistov.
Da, tudi v Cerkvi in na področju
teologije smo lahko priče
tekmovalnosti med tistimi, ki bi
želeli ohranjati tradicijo in vidijo v
zgodovinski dediščini edino pravo
pot, ter tistimi, ki bi si želeli vnesti
v nauk in bogoslužno prakso čim
več novosti in napredka.
Tekmovalnost med eno in drugo
strujo v resnici ni nova, ampak
spremlja zgodovino krščanstva
skoraj od samega začetka. Oster
besedni boj je potekal v času
sholastike, v XI. in XII. stoletju,
med t. i. meniško teologijo in
novo, imenovano ars fidei s
svojimi novitates ali novostmi,
kasneje se je to ponavljalo in tudi
na drugem vatikanskem koncilu
(1962-1965) so se koncilski očetje
soočili z različnimi pogledi na
prihodnost Cerkve, ki bi jih lahko
razdelili med tradicionaliste in
moderniste.
In danes? Danes imamo na eni
strani zagovornike Cerkve,
kakršno smo poznali pred drugim
vatikanskim koncilom z
razkošnimi liturgičnimi opravami,
in na drugi strani zagovornike
sodobne verske izkušnje, ki se
včasih spogleduje z evangeličani
ali novodobnimi mističnimi

doživetji. Vsak trdi zase, da je na
pravi poti, in vsaka od obeh struj
vidi v svojem prepričanju edino
pravilno pot.
Ko govorimo o Cerkvi, pa moramo
imeti pred očmi živo Kristusovo
telo, ki ni politična stranka,
društvo ali dobrodelna
organizacija, niti zasebna lastnina
tega ali onega “šefa”, ki bi morala
slediti vnaprej postavljenim
programskim načrtom ali
izbranim filozofijam.
Cerkev ni moja in ni
tvoja, Cerkev je
Kristusova. V
zgodovinskem toku smo
bili lahko priče številnim
zlorabam teologije v
zasebne namene ali
njenim napačnim
interpretacijam, ki jih
danes imenujemo krive
vere. Najpogosteje se je
to zgodilo, ko je človeški
nauk prevladal nad
Božjim in ko so
ošabnost, pohlep ter
sebičnost posameznikov
hoteli prevladati nad skupnostjo.
Cerkvena skupnost je občestvo
vernih, ki so zbrani ob
naslednikih apostolov, papežu in
škofih, ter izpričuje svojo vero v
vstalega Kristusa. Znani ruski
teolog Nikolaj Berdjajev je svojem
delu Duh in svoboda poudaril, da
“v religiozno-cerkveni izkušnji, v
srečanju s Kristusom, človek ni
sam, ni prepuščen svoji ozkosti,
ampak je združen z vsemi, ki so
kadarkoli imeli to izkušnjo,

zedinjen je z vsem krščanskim
svetom, z apostoli, s svetniki, z
brati v Kristusu, s pokojnimi in
živimi... ”.
Resnost časa, ki ga živimo, ne
dopušča, da bi se kristjani med
seboj obtoževali in delili na
podskupine, ki ne najdejo
utemeljitve ne v Svetem pismu
niti v cerkvenem učiteljstvu.
Družba, ki je izgnala Kristusa iz
svoje sredine in radost

velikonočnega jutra zamenjala za
popoldansko otožnost velikega
petka, potrebuje bolj kot kadarkoli
prej zrele in pokončne pričevalce
vere. Porast novodobnih
duhovnosti, horoskopov in
vedeževanj je krik osamljenega
človeka po tolažbi in upanju v
presežno, večno življenje.
Zgodovino potrebujemo zaradi
njenih korenin, iz katerih smo
zrasli, vendar brez svežine
pomladanskih listov nam bo

zmanjkalo kisika in bomo
propadli.
Če bi Cerkev skušala oznanjati
Kristusa z govorico, ki jo je človek
razumel pred petsto ali tristo leti,
bi se spremenila v muzej, ki bi
sicer zbujal zanimanje, vendar ne
bi ničesar dal sodobnemu človeku.
Človek danes išče milost Božjega
usmiljenja in materinske tolažbe,
ki jo Cerkev mora ponuditi.
Cerkev bo atraktivna, če bo

asketska in če se bo
prilagodila človeku
tako, da bo odgovorila
na njegove današnje
potrebe s služenjem.
Don Tonino Bello,
italijanski škof, ki
navdihuje tudi papeža
Frančiška, saj se je
sveti oče ustavil na
njegovem grobu med
lanskim obiskom
Apulije, je zapisal, da
duhovniška štola mora
biti izrezana iz
predpasnika. Čeprav se
to lahko sliši žaljivo,

vendar predpasnik je edino
bogoslužno duhovniško oblačilo,
ki o njem pričajo evangeliji: “Ker
je Jezus vedel, da mu je Oče dal
vse v roke in da je prišel od Boga
in odhaja k Bogu, je vstal od
večerje, odložil vrhnje oblačilo,
vzel platno in se z njim opasal.
Nato je vlil vode v umivalnik in
začel učencem umivati noge in jih
brisati s platnom, s katerim je bil
opasan”.  (Jn 13,3-5)

Aljoša Vodopivec

Ž

Ljubezen do Cerkve 

Prihodnost Cerkve je odeta 
v predpasnik

Papež Frančišek na grobu dona Tonina Bella
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  a evropsko zahodno civilizacijo je
značilno, da je v zadnjih stoletjih
dosegla velik razvoj in omogočila

mnogim narodom blagostanje, zdravje,
ekonomsko in socialno varnost. Še ved-
no je mogoče čutiti pomen skupnega
dobrega, uspehe znanosti, ekonomski
razvoj in kulturo. Toda ta civilizacija nosi
v sebi svojo Ahilovo peto, ki se kaže v
pomanjkanju srca, duhovnosti, celovi-
tosti. V zadnjih desetletjih so sicer mo-
derne instant duhovnosti z Vzhoda, to-
da evropsko prebivalstvo in kultura sta
v iskanju uspeha in uživanja zapustila
celovitost, ki je bila značilna za prejšnja
obdobja.
Uporniki
Ljudje smo uporniki po notranji
skušnjavi, da ne poslušamo notranjega
glasu in razodetja pri oblikovanju
življenja. Od renesanse in humanizma
do potrošništva bolehamo za upor-
niškim iskanjem avtonomije in neodvi-
snostjo pred Božjo avtoriteto ter ljubez-
nijo. V tej vrsti je nastop protestantizma,
različnih liberalizmov, filozofskega idea-
lizma in materializma, velikih totalitar-
nih ideologij fašizma, nacizma in komu-
nizma ter potrošniškega kapitalizma, ka-
teremu smo prodali dušo zaradi užitkov
in samozadostnega individualizma. Pri
tem je uporniška pot pripeljala do kul-
ture smrti in zatona civilizacije. V ime-
nu ideološke sebičnosti se ubija na vseh
ravneh, pred rojstvom, zlasti najbolj šib-
ke, in potem tudi v starosti.
Namesto napora, žrtve, ljubezni in do-
brote stopa v središče zanimanje mladih
generacij za užitek, moč, denar in od-
klop. Sodobni človek postaja oddaljen
od Jezusa, Cerkve, Boga, od drugih ljudi,
naroda in tudi od sebe. V večstoletnem
uporniškem 'osvobajanju' so se ljudje
ločili od vsake presežnosti, pa tudi od
tradicije in naravnih skupnosti. Marsik-
je je že družina postala breme, ki ovira
pri ustvarjanju samozadostnih 'rajskih
stanj in okolij'. Vse se vrti na površini,
prva vrednota večine je uživanje, imeti
se dobro, se zabavati, ne misliti na nič
in na nikogar, za nič biti odgovorni, po-
brati čim več denarja iz skupnega dobre-
ga. Ko pride težava, ti ljudje zbežijo, od-
mislijo bolečino, sklonijo glavo v pesek,
se utopijo z narkotikom ali zbežijo v
blaženo smrt.
Nekateri vidijo v tem času posvetenja in
uporništva določeno stopnjo dozore-
vanja človeštva, da bi prišli do večje
osebne skladnosti in odgovornosti. Toda
praksa kaže v povsem drugo smer. Veja
ne more živeti brez drevesa in reka ne
teči brez povezave z izvirom. Oče je pu-
stil mlajšega sina, da je odšel od doma
in zapravil vse premoženje, ki mu je pri-
padalo. Vedel je, da bo pristal v blatu, se

kesal in se vrnil. Predvsem se je moral
osvoboditi od prepričanja, da oče ovira
njegovo svobodo in ne more delati, kar
hoče, ker ni prenesel očetove avtoritete
in reda v domači hiši. Ali bodo izgublje-
ni sinovi in hčere še poiskali pot v očeto-
vo hišo ali se bodo potopili v propadu
in nemoči? Glavni tok sodobnega
uživanja je povezan z neodločnostjo,
odlašanjem in obenem z brezčutnostjo
do drugih, do sebe in do Boga. Ljudje
raje propadejo in se zarijejo z
glavo v zemljo, kot bi se napotili
domov k očetu. Napuh od
prvih časov postavlja svoj prav
in dela zgodbo iz njegovega
životarjenja.
Kaj iščejo
Kljub odsotnosti vpraševanja in
narko kulturi ostaja v srcih ljudi
želja po srečanju z izvorom, po
sreči in odrešenju. Nekateri ljud-
je tudi v tem zmedenem in eno-
stranskem času ohranijo re-
snično željo po smislu in ure-
sničenju življenja. Te predsta-
vljata dva učenca, ki sta šla za Je-
zusom, ko je Janez krščeval. Je-
zus se je obrnil in ju vprašal, kaj
iščeta. Marsikdo začuti v sebi
glas Boga: Kaj želiš v življenju,
zakaj se boš odločil, komu boš
dal pristanek, koga boš poslušal,
kje boš iskal smisel in srečo? Ti
ljudje so zametki bodočega 'Go-
spodovega ostanka', ki bo vztra-
jal kljub nasprotovanju javnega
mnenja in morebitni prevladi
druge kulture in vere. Nekateri
iščejo po poti Juda, ki je želel Je-
zusa izdati in ga spraviti iz življenjske po-
zornice. Danes Jezusu nasprotujejo tisti,
ki so razočarani nad njim, ker jih ni takoj
uslišal, in mu očitajo, da je dopustil
težke trenutke v njihovem življenju. Ne
manjka pa tudi diabolične upornosti, ki
želi kratiti njegove načrte in delo.
Zanimivo bi bilo vprašanje, kakšno je
iskanje Kristusa, Boga in smisla v krogu
tradicionalnih vernikov. Pri nekaterih
družinah molijo in živijo krščansko du-
hovnost, pri drugih je le neka oddaljena
pripadnost, lepi spomini in navade, ki
ne sežejo v življenje ljudi. Njihov Jezus
ostaja del tradicije, zavit v lep ovoj, ne-
dejaven, ne nagovarja in ne odrešuje.
Predvsem ne vstopi v življenje ljudi, ki
tonejo v svoje užitke, zaposlitve, veselja
in težave. Pomembni so le še prazniki,
navadno krstijo otroke in pokopljejo sta-
rejše. V odnosu do drugače mislečih so
ti ljudje sramežljivi, zaradi svoje nemoči
so zelo popustljivi do vsake drugačno-
sti.
Kakšno je iskanje v krogu potrošništva?
Mnogi ne iščejo drugega kot uživanje, s

tem so povezani lenoba, nemoč, cini-
zem. Jezus je rekel, da so sinovi tega sve-
ta bolj iznajdljivi kot otroci luči.  (Lk
16,8).
Srečanje z Jezusom danes
Vse te štiri skupine ali več skupin priha-
jajo v stik z Jezusom na tak ali drugačen
način. Tako, da so zrasli v krščanskih
družinah in ga začutili kot sopotnika,
pomočnika, drugi so našli stik z Jezu-
som v raznih skupinah, prijateljskih od-

nosih, ob življenjskih preizkušnjah, na
romanjih v svete kraje, zlasti v
Medžugorje. Ali je pri mnogih res treba
čakati na dno, da si zaželijo rešitve in se
oklenejo Jezusa. Mladi, ki niso poznali
krščanskega oznanila ali so bili v njem
površno poučeni, se nemalokrat naslo-
nijo na različne vzhodnjaške samo-
odrešitvene filozofije ter terapije in jih
je strah izročitve Gospodu.
Tako ostaja temeljno vprašanje, ali bo
morala zahodna civilizacija v svoji šib-
kosti res pristati na dnu, da se bo zaslišal
klic po rešitvi, po veri in upanju. Za zdaj
še ni očitne želje po izhodu. Nekateri,
bolj šibki, padajo, vendar karavana gre
dalje. Zdi se, kot da nihče ni nikomur
nič dal in tudi ni nihče za nič odgovoren
ter ne potrebuje nikogar. Za tem je še ve-
lika lahkotnost življenja, zlasti mladi
ljudje posedajo po divanih, veselo bežijo
v svoje male užitke in se zabavajo. Zelo
redko se najde resna potreba po kakovo-
stnem življenju.
Predlog papeža in sinode škofov
Sinodalni očetje so priznali, da v Cerkvi

ni vedno vladal Je-
zusov odnos do
mladih in oddalje-
nih. Pogosto se je
dogajalo in se še do-
gaja, da želijo te ljudi
prisiliti, da bi jim

prisluhnili. Prevladuje težnja po že pri-
pravljenih receptih in odgovorih, ki ne
upošteva tega, kar so želje in vprašanja
mladih. V Apostolski spodbudi Kristus
živi pravi papež Frančišek, da bi moglo
upoštevanje teh vprašanj pomagati vod-
stvu Cerkve in vzgojiteljem, da bi zapu-
stili mnoge dosedanje vzorce učenja od
zgoraj in bi tudi odprto poslušali te ljudi.
Ta empatija bi omogočila mladim, da bi
se odprli in našli zaupanje ter podarili

Cerkvi svojo izkušnjo vere. (št. 65) V
tem je osnova za dialog z izkušnjo
Cerkve.
Papež piše, da obstajajo mnogi sveto-
vi, v katerih živijo mladi in ti jih zaz-
namujejo. Posebno pozornost na-
menjajo telesu in spolnosti, ki je bi-
stvena za vzpostavitev osebne celovi-
tosti, na mlade vplivajo digitalno
okolje in tudi migracije. Kljub
težavam in oviram ne manjka ljudi,
ki pričujejo za svojo vero in so pripra-
vljeni mladim pomagati na poti. Ta
rast poteka tiho, brez hrupa, a vztraj-
no.  (št. 99) Nekateri vidijo pred mla-
dimi le stene in nevarnosti, papež
Frančišek poudarja, da je treba iskati
majhen plamen upanja in ne zlomiti
krhkega trsa. Tako gleda Bog Oče, ki
zna ohraniti in okrepiti seme dobrega
v ljudeh. Vsako srce je sveta zemlja,
ki nosi seme Božjega življenja.  (št. 69)
Mladi so med najbolj šibkimi družbe-
nimi skupinami. Mnogi so razvajeni
in neurejeni, pa tudi nemočni, poti-
snjeni na rob, prepuščeni pastem po-
trošništva. Papež vabi, da se pri-
bližamo njihovim ranam in se
naučimo jokati zanje, ko so zabredli

v deželo teme in zla. Potrebno je sočutje,
da jim pridemo naproti. Krščansko
življenje povezuje pomoč in ljubezen,
pri čemer ima sočutje velik pomen. Vsa-
ka krščanska skupnost bi morala sotrpeti
z mladimi in njihovimi družinami.
Zato je izhod veliko sporočilo papeževe
apostolske spodbude Kristus živi. V še ta-
ko temačnih in bolečih okoliščinah ob-
staja izhod in ta je v tem, da se človek
odpre ljubezni. Papež želi mladim pove-
dati, da jih Bog ljubi, to si morajo za-
pomniti in imeti vedno pred očmi. Ni-
koli ne smejo podvomiti o njegovi lju-
bezni, pa naj se zgodi, kar hoče. Prav ta-
ko morajo biti zazrti v Jezusa, ki je trpel
greh in bolečine vseh ljudi ter jih
odrešil.  (št. 118) To je drugi bistveni
poudarek apostolske spodbude, da so Je-
zusove prebodene roke na križu najbolj
dragoceni znak prijateljstva, ki je šlo do
konca. Jezusova žrtev se še nadaljuje, da
se moremo srečati s tem darom življenja,
ki sveti tudi v najbolj temnih oko-
liščinah. Tudi, če zbežimo proč od njega,
nas ponovno sprejme in odpusti vse do

kraja. Prav tako nam vrača dostojanstvo,
da zopet dvignemo glavo pokonci in
začnemo znova. Jezus rešuje, kar ljubi,
in to zastonj, brez vsake zahteve.  (št.
119)
Tretje naročilo v apostolski spodbudi je:
Živi! Jezusova osvoboditev in odrešenje
ni le spomin, ampak tudi konkretna
stvarnost v vsakem času. Vstali je Živi in
življenje, to je osrednje sporočilo evan-
gelija. Jezus odpravlja zlo, osvobaja ljudi
in prinaša življenje v izobilju.  (Jn 10,10)
Ko se odpremo Jezusovemu Svetemu
Duhu, začnemo širiti to oznanilo v sve-
tu, ki ga je strah življenja in ljubezni. Sve-
ti Duh ozdravlja, uvaja v življenje in od-
pravlja težave, predvsem pa je učitelj pri-
jateljstva z ljudmi in z Bogom. Jezus je
prijatelj tudi sodobnemu človeku,  (št.
152) nikoli ga ne zapusti, čeprav se zdi
oddaljen ali da je tiho. Molitev je pogo-
vor med prijatelji, ki vzpostavijo tesni
odnos, da je sveti Pavel zapisal, da ne živi
več sam, ampak v njem živi Kristus (Gal
2,20).  (št. 156)
Cenacolo in Nova obzorja
Ob teh papeževih mislih in nasvetih bi
rad približal izkušnjo skupnosti Cena-
colo, v kateri mnogi mladi iščejo nov
način življenja, potem ko so zabredli v
mnoge težave. Skupnost je ustanovila
mati Elvira, ki pravi, da želijo biti ma-
jhna, a pomembna svetloba v svetu te-
me. V tej vzgojni življenjski metodi se v
vsakdanjem boju obnavlja pričevanje,
da smrt nima zadnje besede. Ta pot se
odvija v skupnosti od zore do mraka.
Želijo biti šola skupnosti, kjer so ljudje
dobrodošli in se čutijo doma. Zato je
močno izpostavljena moč ljubezni, ki
prihaja s Kristusovega križa. To ni le oz-
dravitev telesa, ampak tudi duha in
duše. V molitvi odkrivajo Božjo ljube-
zen, ki zdravi in odrešuje.
Podobna karizma je v skupnosti Novih
obzorij, ki jo je ustanovila Chiara Am-
mirante. Ko se je podala k ljudem, ki
živijo v noči, je bila presenečena nad šte-
vilčnostjo tega ljudstva, ki živi daleč od
družbe in od Boga. Oblikovala je poseb-
no terapevtsko pot, ki je samo-spoznan-
ju in zdravljenju človeški src. Poimeno-
vala jo je 'umetnost ljubezni'. Mnogi
mladi iščejo srečo po poteh bogastva,
užitkov, v noči, odsotnosti, v drogah.
Ustvarila je novo skupnost, ki je narav-
nana na osvobajanje. Pri tem ji pomaga
velika 'vojska' 'vitezov luči', ki svetijo v
temi civilizacije, ki se predaja smrti.
Chiara meni, da morajo postati skupno-
sti kot poljska bolnišnica sredi boja in
vojne vihre.
Sveti Duh kriči z Božjo ljubeznijo, da bi
ljudje zapustili strah in se ji odprli. Kriki
vse povezujejo, ker so kriki življenja na-
sproti vse večji tihoti smrti in begu v noč
ter različne umetne svetove. Prav tako
krike povezuje Marija, ki je spregovorila
najprej v Fatimi in potem v Medžugorju,
da bi svetu brez Boga povedala, da je Bog
in da odrešuje po Jezusu Kristusu. Bog
tako ponovno prihaja v svet brez Boga.

Primož Krečič
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Ahilova peta zahodne civilizacije

Ali krščanstvo še prinaša odrešenje?

  red skoraj enim letom sem bil za
obdobje enega leta postavljen (iz-
voljen) za “prefekta študentov” v

našem 70-članskem zavodu v Rimu, kjer
se šolamo bogoslovci in duhovniki. Ob
iztekanju te naloge, ki me je v živo
soočila s stanjem formacije bodočih du-
hovnikov, sem si nabral nekaj pozitivnih
in nekaj negativnih opažanj, ki po mo-
jem močno zaznamujejo današnje in bo-
doče duhovnike. Zgostiti jih poskušam
v tem članku, in sicer s petimi pridevni-
ki, ki posebej pritičejo vsakemu duhov-
niku. Seveda ne samo duhovnikom, am-
pak vsem kristjanom, vendar pa so za du-
hovništvo nekateri še posebej primerni
in potrebni. Duhovnik naj bo – po mo-
jem – svet; dober teolog; ponosen du-
hovnik; urejen v sebi in s seboj; ter (vem,
malo čudno zveni) “normalen dec”. Ni-
kakor ne bi rad s tem besedilom dajal se-
be za zgled, ampak kvečjemu samemu
sebi postavil ogledalo in izprašal vest.
1. Svet

Ta se mi zdi od vseh najbolj pomembna
lastnost duhovnika. Živeti, kar sam učiš,
je po Slomškovem pravilu “Če hočeš
druge vneti, moraš sam goreti”! naj-
boljša reklama za našo vero in za naše
delo. In ljudje ne potrebujemo teološke
izobrazbe, da začutimo svetost nekega
človeka. Svetost je tista, pri kateri seveda
tudi najbolj šepamo, prav vsi. Kar sem
opazil, pa je to, da nisem skoraj nič opa-
zil. Namreč “svetost” se je umaknila iz
slovarja duhovniških kandidatov. Vse se
zelo hitro razume, vse je zelo hitro v re-
du, in če prileti kakšna kritika, je takoj
vse narobe. Svetost bi morala postati cilj,
ki ti da moč in voljo do sprememb, in
vanjo se vključijo vsi naslednji pridevni-
ki.
2. Teolog
Ob vseh možnostih, ki jih danes ponuja
svet izobraževanja, je dodobra poniknila
zdrava katoliška teologija. To je svoje-
vrsten paradoks, in tu govorim kar iz la-
stne izkušnje. Mnogi mladi duhovniki

nimajo (in tudi nimamo!) pojma o te-
meljih naše vere. Včasih zatajijo celo
osnovna znanja, ki so se jih ljudje včasih
“piflali” za birmo. Bogoslovcem se “bu-
tajo” v glavo poceni teološki pojmi,
prežvečeni in dobro zveneči, a v resnici
votli. Če mi je kaj dal študij v Rimu, mi
je dal prepričanje, “da nimam pojma”.
Da se pred goro znanja, ki bi ga še moral
osvojiti, samo skrijem. In da je ta gora
namenjena našim ljudem, ki na župniji
čakajo in imajo pravico do pristne kato-
liške teologije.
3. Ponosen
Ponos v temle odstavku razumem širo-
ko: začne se z vzgojo za nošenje duhov-
niške obleke in nadaljuje pri tem, da du-
hovnik sploh ve, kdo/kaj je. Marsikje še
danes mlade fante izobražujemo, kot da
bodo s posvečenjem postali neke vrste
upravitelji cerkvenega premoženja, ki
morajo ob tem tudi dobro pridigati (kar
je pretežno protestantska razlaga “pastor-
ja”). Za to je treba združiti prejšnji dve
točki: duhovnik mora biti dober teolog,
da razume, da ga je posvečenje spreme-
nilo od znotraj – da ima “drugačno bi-
stvo” kot prej – in da se mora tako tudi
obnašati. Teologija in svetost skupaj sta

pogoj za ponosnega duhovnika, ki ve, da
je postal drugi Kristus, in ki to tudi rad
pokaže.
4. Notranje urejen
Naslednja težava je najtežje ulovljiva. V
bogoslovja prihajajo fantje, ki prinašajo
s seboj svoje danosti, predvsem tisto, kar
so (in predvsem kar niso) prejeli v svojih
družinah. “Urediti se” pomeni, da bi bo-
goslovje moralo biti (1) resna čistka z
osebnostnimi lastnostmi, ki nikakor ne
ustrezajo svetosti duhovnika;  (2) čas, ko
se zavedaš lastnih danosti, ki ti niso v po-
nos, in začneš na njih delati (3), pri-
ložnost, da odkriješ talente, ki jih Go-
spod Bog polaga vate, da jih lahko daš
ljudem (in nazaj Bogu) na razpolago. To
zadeva predvsem prejšnje točke:  (1) pre-
verjati svojo svetost;  (2) se utemeljiti v
zdravi, resni teologiji;  (3) rasti v zave-
danju pomembnosti duhovništva za zve-
ličanje sebe in drugih.
5. “Normalen dec”
In v povezavi s prejšnjo točko še tale, ki
bi morala biti podlaga vseh drugih. To
je tisto, kar ljudje navadno mislijo s tem,
“da bi bilo dobro uvesti vojsko nazaj”.
Duhovniško življenje lahko hitro posta-
ne zelo udobno, zelo “minimalno”. In s

tem se borimo v naših bogoslovjih. Sam
včasih rečem, da se duhovnost ne začne
v cerkvi, ampak na toaleti: če za sabo ne
znaš pospraviti, če zase (in za tistega, ki
pride za tabo) ne znaš prav dobro po-
skrbeti, boš težko kot duhovnik skrbel za
veliko pomembnejše reči. Torej, če na-
ravne stvari niso urejene, je težko dosto-
pati do nadnaravnih.
Takole na hitro sem poskusil nanizati ne-
kaj misli ob naši duhovniški formaciji.
Vsekakor je to le začetek neke zelo široke
problematike, kjer bi se bilo potrebno
predvsem vprašati, ali dandanašnji način
oblikovanja bogoslovcev sploh še ustreza
realnosti.
Tisto, kar bi rad spodbudil pri vas, dragi
bralci, pa je to: nobena od zgornjih točk
se ne začne v bogoslovju, ampak doma.
Resna odločitev za svetost, za vsaj osnov-
no poznavanje naše vere, za ponosno
držo do vere, za osebno urejenost in
“normalnost” … se začne doma.
Boga prosimo, da bi nam dal svetih du-
hovnikov, in pri tem ne pozabimo, da
jih daje vedno preko neke družine in pre-
ko neke župnije. Kar se danes seje, se bo
– Bog daj, da bi se – želo čez dvajset let.

Gabriel Kavčič
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Velja tudi pri duhovnikih 

Seje se, kar se prej žanje!
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  obudnik in organizator
mednarodne razstave Dediščina
Cirila in Metoda. Načrt za

Evropo, je g. Sergio Pellegrini iz
Gorice. Prvič je bila, pod okriljem
Deželnega kulturnega centra Studium
iz Gorice (Centro Culturale Regionale
Studium di Gorizia), predstavljena na
Goriškem gradu 21.11. 2007. Letos je
kulturni center Studium, 16. marca
2019, v sodelovanju z Društvom Ars
Bovec, razstavo postavil na ogled v
Bovcu.
Ideja za postavitev te razstave se je
porodila ob širitvi Evropske unije: 1.
maja 2004 so v EU vstopile Estonija,
Latvija, Litva, Poljska, Češka,
Slovaška, Madžarska in Slovenija. S
1. januarjem 2007 pa še Bolgarija in
Romunija. S temi dogodki so se na
lokalni ravni odprle nove možnosti
za sodelovanje med Gorico in Novo
Gorico, na širši ravni pa med
evropskimi narodi, ki so bili do
padca berlinskega zidu (1989) med
seboj ločeni. Pri pripravi razstave je
kulturni center Studium sodeloval
tudi s slovenskimi in slovaškimi
institucijami ter strokovnjaki.
Poljudna in didaktična razstava
skuša preko fotografij in besedila v
italijanskem in slovenskem jeziku
prikazati Ciril-Metodovo dediščino.
A ne le to - namen razstave,
Dediščina Cirila in Metoda. Načrt za
Evropo je spodbuditi razmišljanje o
naši identiteti, o situaciji, v kateri se je
znašla Evropa, pa tudi o novih
priložnostih Evrope.
Totalitarni režimi 20. st. so Evropo
zapeljali daleč proč od krščanskih
korenin in dediščine sv. bratov Cirila
in Metoda. Je po padcu berlinskega
zidu vse v najlepšem redu? Drži geslo:
“Včeraj razdeljeni, danes zedinjeni”?
Janez Pavel II. je l. 1980 sv. brata Cirila
in Metoda, ob sv. Benediktu, razglasil
za sozavetnika Evrope. Ob 1.100-letnici
smrti sv. Metoda (1985) pa je Janez
Pavel II. izdal okrožnico Slavorum
Apostoli (Apostola Slovanov). To je bila
za Redemptor hominis (Človekov
Odrešenik), Dives in misericordia

(Bogat v usmiljenju) in Laborem
excersens (O dostojanstvu dela)
njegova četrta okrožnica. Zelo veliko
nam pove že samo dejstvo, da ob tej
priložnosti ni napisal apostolskega
pisma, ampak je izdal okrožnico, ki je
odličnejša oblika papeških
dokumentov. S tem je ponovno
poudaril “potrditev slovanskega

bogoslužja”, ki jo je l. 867 izrekel papež
Hadrijan II. Kako močno sporočilo je
dal papež Hadrijan II. pred
“dokončnim” razkolom med Cerkvijo
na Vzhodu in Zahodu (1054), morda
zares razumemo šele danes. Do razkola
je prišlo zaradi jezikovnih, kulturnih,
političnih, ekonomskih … nasprotij
med Vzhodom in Zahodom. Sv.
Hieronim, čigar 1.600. obletnico smrti
letos praznujemo, je že doživljal
nasprotja med kristjani, a je menil, da
do razkola ne more priti. In vendar je
prišlo!
Kaj sv. brata Ciril in Metod Evropi, ki je
ponovno razcepljena in v krizi,
sporočata danes? Dihamo z “obema

polovicama pljuč”? Je mogoče živeti v
miru, četudi smo med seboj različni?
Pod kakšnimi pogoji je mogoče
ohranjati edinost? Kdor pozna
zgodovino, ve, da se je to vprašanje
pojavljalo že v času Rimskega imperija.
Po milanskem ediktu so potekali
spopadi med “pogani” in “kristjani”,
pa tudi med kristjani, ki so sledili

nicejsko-carigrajski veroizpovedi in
pripadniki arianizma. T. i. “versko
vprašanje” je slabilo moč in trdnost
Rimskega imperija. Danes se nekaj
podobnega dogaja z EU. “Verska”
oziroma ideološka razhajanja niso
zanemarljiva!
Sergio Pellegrini, direktor in srce
Deželnega kulturnega centra Studium
iz Gorice, je zaradi iskanja odgovora na
prihodnost Evrope sodeloval tudi pri
pripravi razstav o Galileju, sv. Štefanu
Ogrskem, Dostojevskem… V
preteklosti je organiziral številna
predavanja in srečanja. Mnogi se
spominjajo srečanj v okviru gibanja
Comunione e liberazione (Občestvo in

osvoboditev), ko je v
Slovenijo prihajal
Francesco Ricci, ki je v
tistem času obiskoval tudi
Poljsko in se tam srečal z
bodočim papežem. Svoja

prizadevanja je Pellegrini predstavil v
treh zbornikih, ki so dokument o
prizadevanjih vseh vpletenih v
mednarodna srečanja na krščanskih
temeljih.
Z vsemi temi prizadevanji Sergio
Pellegrini stopa po poteh sv. bratov
Cirila in Metoda in je njun resnični
častilec. Poleg tega, da je o Cirilu in

Metodu pripravil
razstavo, je izdal tudi
katalog razstave. V
župnijski cerkvi sv.
Jožefa delavca v
Gorici, na njegovo
pobudo, visi imenitna
slika sv. bratov Cirila
in Metoda (Paolo
Orlando). Bil je tudi
pobudnik za
postavitev spomenika
na meji med Italijo in
Slovenijo; na njem so
upodobljeni zavetniki
Evrope: sv. Benedikt
ter sv. brata Ciril in
Metod. Idejni načrt za
spomenik je napravil
slikar Paolo Orlando,
delo pa so izvedli
mladi izdelovalci
mozaikov iz
Spilimberga (društvo
sKultura 2001).
Vabljeni smo, da
razmislimo o

dediščini sv. Cirila in Metoda in
stopamo po njuni poti, ki nikakor ni
lahka, saj sta bila tudi preganjana. Po
Metodovi smrti, 6. aprila 885, so bili
njuni učenci pregnani in prodani v
sužnost. Bog pa je tudi to obrnil v
dobro, saj se je zaradi tega njuno delo
razširilo po Balkanu in od Balkana do
Rusije.
Vpliv te dediščine sega tudi v Istro in
vse do Boljunca. V Sloveniji imamo
veliko glagoljaških spomenikov. Na to
smo ponosni ali pa rečemo: “To ni
naše, to je prišlo iz Hrvaške”.
Leta 1483 je bil, po zaslugi istrskih
župnikov, natisnjen Misal - prva
slovanska knjiga v glagolici.

Koliko je to vplivalo na razvoj
slovenskega knjižnega jezika? Kako je
Peter Pavel Vergerij (1498–1565), ki je
poznal večkulturnost Istre, vplival na
Primoža Trubarja? Kaj vemo o
“mučencu zaradi glagolice” in o vlogi,
ki jo je Anton Mahnič, doma iz
Kobdilja na Krasu, kot škof odigral na
Krku? Na neki način v dediščino Cirila
in Metoda spada tudi on in njegov
učitelj, duhovnik Štefan Kociančič,
doma iz Vipave (rojen v Vipavi 25. 12.
1818, umrl v Gorici 9. 4. 1883). V
goriškem semenišču je bil ravnatelj in
profesor. Med drugim je poučeval
starocerkveno slovanščino in
glagolico. Leta 1870 je bilo poučevanje
glagolice v semenišču v Gorici
prepovedano. Za to prepoved si je
prizadevala italijanska duhovščina in
avstrijska vlada, ki je v glagolici videla
netenje panslavizma in rusofilstva. A
kulturne dediščine Cirila in Metoda
niso uničevali le Nemci, Francozi,
Avstrijci in Italijani, temveč tudi
Slovenci.
Žalostna pa je zgodba s samostanom
sv. Gregorja v Kopru, ki je bil
ustanovljen l. 1467 in so v njem manjši
bratje tretjeredniki uporabljali
glagolico in obhajali bogoslužje v
slovanskem jeziku. Samostan so
ukinili in njegovo premoženje
zaplenili Francozi. Leta 1958 pa ga je
podrla takratna slovenska oblast, kljub
temu da je bil eden izmed redkih
primerov slovanske kulture v
romanskem mestu.
Prav tako žalostna je zgodba “Ilirskega
semenišča”, ki ga je l. 1710 ustanovil
koprski škof Pavel Naldini (Italijan!) za
vzgojo slovanskih duhovnikov. Bilo je
ukinjeno ob združenju koprske škofije
v tržaško-koprsko škofijo leta 1818.
Podobno kot samostan sv. Gregorja je
bilo po vojni, v času komunizma,
porušeno tudi semenišče, v katerem so
se vzgajali duhovniki, ki so delovali
med slovanskim prebivalstvom.
Sveta brata Ciril in Metod, prosita v
nebesih za nas; za našo krščansko vero,
ki nam omogoča resnično
dostojanstvo in svobodo; za edinost
med kristjani; za ljubezen do življenja;
za ljubezen do lastnega naroda, jezika
in domovine; za spoštovanje drugih
narodov, jezikov in kultur; za našo
ustvarjalnost in originalnost.

Bogdan Vidmar
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Dediščina Cirila in Metoda. Načrt za Evropo.

Razstava, ki spodbuja k razmišljanju

  animiv paradoks je, da je prav
prvo polovico 20. stoletja, ki
po številnih kriterijih predsta-

vlja čas konca krščanske civilizacije,
kot se je oblikovala na Zahodu, zaz-
namoval fenomen katoliškega lite-
rarnega preporoda. V tem času je
namreč ustvarjala cela vrsta avtorjev,
ki niso bili le osebno verni, temveč
so tudi ustvarjali literarna dela, glo-
boko prežeta s katolištvom ter ver-
skimi vprašanji. Med njimi pomem-
bno mesto zavzema Evelyn Waugh
(1903–1966), ki je danes splošno
priznan kot eden največjih angleških
proznih umetnikov 20. stoletja. Nje-
gova dela odražajo pestro življenjsko
pot in različne svetovnonazorske
opredelitve. Rojen v družini, ki bi jo
lahko uvrstili v zgornji srednji ra-
zred, je študiral na Oxfordu, kjer se
je hitro vključil v tamkajšnje avan-
tgardne intelektualne kroge, nato pa
se uveljavil kot pisatelj komično-sa-
tiričnih romanov, v katerih je obrav-
naval sočasne razmere v britanski in-
telektualno-umetniški srenji. Leta
1929 je njegovo življenje močno zaz-
namoval propad prvega zakona z
Evelyn Gardner, ki je poleg ostalih
mladostnih dekadentih izkušenj v
njem pustil globok pečat deziluzije
in depresije. Brez dvoma je do do-
ločene mere tudi to pripeljalo do do-
godka, ki je odločilno zaznamoval
vse njegovo preostalo življenje; leta
1930 je namreč vstopil v katoliško
Cerkev. Kot je sam zapisal, je njegova

spreobrnitev sledila ugotovitvi, da je
“življenje nerazumljivo in
nevzdržno brez Boga”.
Z Waughovim sprejemom katoliške
vere se začenja druga faza njegovega
literarnega ustvarjanja, saj njegova
poznejša dela čedalje bolj zaznamuje
soočenje z verskimi vprašanji, hkrati
pa je zanje še naprej pogosto
značilen satirično-komični slog pi-
sanja. Svoj največji uspeh je Waugh
dosegel z romanom Vnovič v Bride-
sheadu, ki je poleg manj znanega ro-
mana Prgišče prahu tudi edino od
njegovih del, ki je dostopno v slo-
venskem prevodu. Roman, ki je izšel
leta 1945, se je od samega začetka
uspešno prodajal, v anglosaškem
svetu pa je postal splošno znan od le-
ta 1981, ko je bil prirejen v zelo
uspešno televizijsko serijo. Iz teh ra-
zlogov se bom v nadaljevanju posve-
til predvsem Bridesheadu, čeprav je
Waughov “katoliški opus” obsežen
in raznolik (izpostaviti velja vsaj še
trilogijo Meč časti, ki izhaja iz avtor-
jeve izkušnje druge svetovne vojne,
ter zgodovinski roman Helena o ma-
teri cesarja Konstantina).
Dogajanje romana je sestavljeno iz
številnih prepletenih zgodb, tako da
lahko tu predstavim le njegove obri-
se. Roman je zastavljen kot prvoo-
sebna pripoved Charlesa Ryderja,
mladeniča iz srednjega razreda, ki se
kot študent na Oxfordu seznani s Se-
bastianom Flytom, mlajšim sinom
lorda Marchmaina, s katerim se spo-

prijateljita. Preko
Sebastiana se
Charles seznami
tudi z drugimi čla-
ni družine Flyte in

njihovim družinskim dvorcem Bri-
deshead. Flyte bi lahko označili kot
“disfunkcionalno družino” - lady
Marchmain je mož zapustil in se s
svojo italijansko ljubico preselil v Be-
netke, otroci pa so vsi tako ali dru-
gače zaznamovani z družinsko trav-
mo, predvsem pa s svojim katoliškim
poreklom oz. stigmo, ki jim jo vera
v protestantsko-sekularnem okolju
nalaga. Najstarejši sin Bridey in
najmlajša sestra Cordelia svoj po-
ložaj sprejemata, srednja otroka Se-
bastian in Julia pa se (zavedno ali ne-
zavedno) upirata in skušata najti
drugačno pot. Sebastiana dekaden-
tno življenje končno pripelje v alko-
holizem, zaradi katerega telesno strt
umre v nekem tunizijskem samosta-
nu, Julia pa se poroči s povzpet-
niškim ločenim politikom ter tako v
očeh Cerkve zavestno greši. Zakon
kmalu nato propade. Čez več let se
ponovno sreča s Charlesom, čigar za-
kon je medtem prav tako propadel, s
katerim kmalu postaneta ljubimca.
Načrte o skupnem življenju pretrga
smrt starega lorda Marchmaina; ob
njegovi smrtni postelji Charles, ki je
agnostik, začne nepričakovano mo-
liti, da bi lord, ki je prej zavrgel vero,
sprejel poslednji zakrament. To se tu-
di zgodi. Hkrati se ob očetovi smrti
k svoji mladostni veri vrne tudi Julia
in pove Charlesu, da ne more več
živeti z njim. Duševno strt se Charles
Ryder med drugo svetovno vojno kot
nižji častnik vrne na dvorec, kjer je

zdaj nastanjena vojska. Odide v po-
novno odprto grajsko kapelo in pred
tabernakljem zmoli “star obrazec, ki
sem se ga naučil na novo”.
Brez dvoma drži, da je Waugh za so-
dobnega slovenskega bralca, naj bo
ta veren ali ne, zahteven avtor. Ra-
zlogov za to je več. Marsikoga bo ver-
jetno zmotila avtorjeva izrazita anti-
egalitarnost, saj je roman ne glede
na svoj realizem hkrati tudi homma-
ge angleškemu plemstvu, v katerem
Waugh vidi antitezo pusti, mediokri-
tetni in materialistični dobi, ki pri-
haja. Zato se zdi, da je njegova kritika
modernosti pogosto prej aristokrat-
ska kot krščanska. A hkrati nam Wau-
ghova literatura lahko danes ponudi
veliko. S strogo estetskega stališča ro-
man zaznamujejo izpiljen slog, du-
hoviti dialogi in prepričljiva karak-
terizacija. Hkrati pa je Brideshead tu-
di roman, ki na umetniški način glo-
boko raziskuje vprašanja, povezana s
katoliško vero. V tem pogledu se zdi,
da izpostavlja predvsem dve medse-
bojno povezani tematiki.
Prva zadeva neizbežnost trpljenja in
odpovedi. Krščanstvo je seveda vese-
lo oznanilo, Velika noč, pred katero
se nahajamo, pa praznik zmage
Življenja nad Smrtjo. Hkrati pa je tu-
di neločljivo povezana s trpljenjem
oz. s Kristusovim križem, kot je to
izrazil Ivan Cankar: “Velikega petka
je bilo treba za veliko nedeljo; smrti
Boga samega je bilo treba, da je zaz-
vonilo in zapelo ponižanemu člove-
ku veličastno vstajenje”. Zdi se, da je
ta vidik krščanskega oznanila danda-
nes čedalje bolj odrinjen na rob, vera
je namreč pogosto razumljena
predvsem kot terapevtsko sredstvo,

ki nič ne zahteva, temveč samo daje.
Waugh glede tega ponuja drugačen
pogled. Charles in Julia na koncu
oba najdeta pot k veri, ampak za to
morata plačati ceno ločitve. Predv-
sem pa versko življenje likov v Bride-
sheadu nikoli ni preprosto ali ro-
mantizirano. Charlesov sprejem vere
ne predstavlja konca njegovega
trpljenja v svetu, ki mu je čedalje bolj
tuj; zdi se, da ga naredi zgolj znosne-
ga.
A ne glede na to je Vnovič v Bride-
sheadu predvsem delo, globoko zaz-
namovano z upanjem. V življenje
Waughovih likov ne glede na oko-
liščine vendarle vedno sije božja mi-
lost. Delovanje le-te ni mogoče na-
tančno opredeliti oz. jasno ločiti od
naravnega dogajanja in človeške vol-
je, a na koncu večina likov izkusi
spreobrnjenje take ali drugačne
vrste. Charlesov končni sprejem vere
in Julijina vrnitev h katolištvu sta že
bila omenjena. Lord Marchmain, ki
je v svojih zrelih letih zavrnil vero in
zapustil ženo, sprejme zakramente
na svoji smrtni postelji (morda prav
po posredovanju Charlesove sponta-
ne molitve?). Končno tudi “plejboj”
Sebastian, ki telesno propade zaradi
alkoholizma, svoja zadnja leta poma-
ga v nekem tunizijskem samostanu.
Waugh je v nekem pismu izpostavil
svoje prepričanje, da božja previd-
nost v življenju vsakega posamezni-
ka pripravlja trenutek, v katerem je
človek pripravljen na sprejem milo-
sti. S tega stališča je Vnovič v Bride-
sheadu lahko danes tudi plodovito
duhovno branje, še posebno med
prihajajočimi prazniki.

Matic Batič

Z

Primerno branje med prihajajočimi prazniki

Katoliška drama Evelyna Waugha
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  ružba, v kateri živimo danes,
je drugačna kot družba v
preteklosti. Je danes, v dobi

interneta, pametnih telefonov,
robotov, podivjanega feminizma,
istospolnih porok, zaustavljanja
spolnega dozorevanja s triptorelinom
in spreminjanja spola, sploh še
smiselno razmišljati o tem, kakšen
moški želim biti?
Je res Bog ustvaril človeka kot
moškega in žensko? Kakšna je razlika
med njima? Kakšen naj bi bil kot
moški? O tem, da kultura vpliva na
dojemanje “moškega” in “ženske”, ne
dvomim. Na srečo sem ušel
triptorelinu in, čeprav sem
“celibater”, imam veliko stika z
ženskami. Opažam, da razmišljam in
se obnašam drugače kot one. Sem
moški! Povsem prepričan sem, da
“seks” še vedno obstaja in nas določa,
kljub takemu ali drugačnemu
“genderju”. Verjamem ozemljenemu
bibličnemu mitičnemu poročilu o
nastanku sveta in ne ideologom, ki
prezirajo znanost in realnost.
Kdaj je mož res mož? Kdo je zares
močan? Nimam namena zagovarjati t.
i. “patriarhalne družbe”, ki je bila v
Evropi prisotna v preteklosti, marsikje
po svetu pa v različnih oblikah obstaja
tudi danes. Nikakor ne zagovarjam
nasilja, sadizma in arogance moških.
Dečkom in fantom je potrebno
povedati, da žensko telo ni predmet za
izživljanje. Jih vzgajamo za spoštljive

odnose in pogovor z ženskami? Jih
vzgajamo za to, da prisluhnejo sami
sebi? Če otroke vzgajamo v krščanski
veri, bi jih morali naučiti moliti za
pravi odnos do nasprotnega spola in

predstaviti svetopisemske odlomke, ki
se dotikajo tega vprašanja in
spregovorijo tudi o izkušnjah
napačnih odločitev.

Velik problem vidim tudi v tem, da
moški pogosto nismo nasilni le do
žensk in nasploh drugih ljudi, temveč
tudi do sebe. Verjetno obstajajo
uradni podatki, ki povedo, da je

zapitih in drugače zasvojenih veliko
več moških kot žensk. Tudi samomor
naredi več moških kot žensk; še
posebej velika je razlika v samomorih

med najstniki; 4-5
samomorov naredijo
fantje.
Bodisi nasilje, ki se
kaže navzven, bodisi
tisto obrnjeno
navznoter je dokaz
šibkosti tistega, ki tako
ravna, pa naj bo to

moški ali ženska. Seveda moram kot
moški priznati, da je več šibkih
moških kot šibkih žensk. Skrbi me, ko
gledam majhne otroke in
osnovnošolce, ker opažam, da je med

njimi veliko nasilja, brezčutnosti
in otopelosti. Kdo in kako vzgaja
te otroke? Tako kot se danes
obnašajo do sošolcev, učitelja in
kateheta, se bodo čez nekaj let
obnašali do svoje žene, moža in
otrok. Če se bodo sploh poročili,
živeli “na koruzi”… S tem seveda
ne trdim, da med otroki in
mladimi ni tudi veliko
velikodušnosti, medsebojnega
spoštovanja, poslušanja in
plemenitosti.
Postavljam si mnogo vprašanj, ki
se dotikajo politike in oblasti. Če
je nesprejemljiva patriarhalna
družba, zakaj bi bila sprejemljiva
družba novodobnega kaosa?
Zakaj fantov ne bi smeli vzgajati,
da postanejo moški in očetje,
deklet pa za to, da postanejo
žene in matere; dovoljeno in
edino zveličavno pa jih je
vzgajati po trenutno modni
teoriji gender? Zakaj se ženska,
če to želi, ne more in ne sme
emancipirati tako, da ostane
doma, ima večje število otrok, ki

jih vzgaja? Kdo o tem odloča?
Odgovor je krut: kdor odloča o tem,
ima resnično oblast. In: v
demokratični družbi je te ljudi izvolila

večina državljanov! Npr., do neke
mere imata oblast, ki je v prid družini,
Tramp in Orban. Potrdilo za to je tudi
gonja proti njima. Kjer pa gre denar za
podpiranje tega, kar nasprotuje
naravni družini, imajo oblast
nasprotniki družine. Denar, čas,
prostor in človeško življenje – vse to je
omejeno. Potrebno se je odločiti! Ne
moremo istočasno jahati na dveh
konjih in hoditi po dveh poteh.
Ne vemo, kakšna bo prihodnost naših
otrok. Za kaj se bodo naši otroci
odločali, ni v naši moči. Odgovorni
pa smo za to, kako jih vzgajamo, kako
jih vzgajamo za sprejemanje realnosti.
Od naše vzgoje in molitev zanje je
odvisna sreča naših otrok; še bolj pa
od tega, ali smo jih naučili moliti in
se o svojih odločitvah posvetovati z
Bogom.
Menim, da se je potrebno znova
vprašati: kako biti moški, kako biti
ženska in kako kot moški in ženska
dostojanstveno živeti v medsebojnih
odnosih? Kako za to vzgajati otroke?
Ne gre za to, da ponovno uvedemo
srednjeveško patriarhalno družbo.
Potrebna sta pogovor in premislek, ki
bosta upoštevala našo različnost in
soodvisnost. Ne zdi se mi prav, da
smo otopeli, da smo lojalni trenutno
vladajočim ideologijam, da se pred
evropskimi volitvami ne vprašamo,
kakšen odnos do družine zavzemajo
posamezni kandidati. Pravzaprav bi
moralo to biti naše glavno vprašanje.
Od kandidatov bi morali zahtevati
jasen in nedvoumen odgovor.
Zakaj pravzaprav živimo? Da smo
uspešni v šoli, da naredimo kariero, za
denar … Je sreča v tem, da smo sami
sebi bog in nas na koncu čaka še
evtanazija? Ne, hvala! Moja sreča je v
tem, da je moja usoda v Božjih rokah.

Bogdan Vidmar
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Kako biti moški in ženska leta 2019? 

Naj nas ne bo sram postavljati
“nedostojnih” in “zaostalih” vprašanj!

  animiv je opis Jezusa kot moškega
pri Anzelmu Grünu v njegovem
delu Boj in ljubezen. Z Jezusom

kot moškim so se soočili še drugi avtorji,
zlasti Hanna Wolf, ki je predstavila Je-
zusa kot celovitega moškega, in Carl Gu-
stav Jung, ki je videl v Jezusu uresničitev
arhetipa človeškega jaza.
Jezus je s svojim življenjem, delom in
mislijo vplival na moške in ženske svo-
jega časa, prav tako tudi na druga ob-
dobja zgodovine, ker je bil polno ure-
sničen moški in človek. Kot oseba je bil
buden in navzoč, vedno na svojem me-
stu in pripravljen za dejanja služenja.
Srečanja z ljudmi ga niso vrgla s tira. Nje-
gova navzočnost je bila polna in pomen-
ljiva, nihče ni mogel mimo njega, kar
velja še danes. Do Jezusa se je treba opre-
deliti, ga upoštevati, sprejeti ali zavreči
in mu nasprotovati. Kar je govoril, je
imelo težo, ker je izhajalo iz njega in ra-
zodevalo misel njegove osebe.
V zgodovini so mnogi občudovali Jezu-
sovo svobodo, kako je sprejel svoje po-
slanstvo in ga živel v okolju, ki mu je bi-
lo naklonjeno in nasprotno. Njegova
svoboda je bila v sprejemanju samega
osebe, ker je živel v najtesnejšem odno-
su z Očetom in v poslanstvu, v katerega
ga je poklical. Duhovnost in premišlje-
vanje sta ga prekalila, da je bil v središču
dogajanja, kamor je prišel. Pri tem se ni
izpostavljal pred drugimi, ni iskal se-
bičnih koristi in hvale, privilegijev in po-
pustov. Ljudem je povedal, kar je mislil
in čutil. Tudi zadnji povodi za njegovo
prijetje so izhajali iz svobodne odločitve,
da očisti tempelj od vsega, kar ni spadalo
k češčenju Boga.
Jezusova moškost se je pokazala v iskre-
nosti in čistosti misli, za katero je stal,
ker jo je prej premislil pred Očetom. Ce-
lovit, jasen in naklonjen pogled je krasil
njegovo osebo, bil je prijeten sogovor-
nik, obenem tudi rahlo zadržan in ne
zvedav. Zakoreninjenost v Bogu mu je
dala moč, da se je oddaljil od strahov in
se boril proti zapuščenosti, ki ga je ob-
dala pred njegovo smrtjo. Ni se pustil
podkupiti, prestrašiti, ni pristal na to, da

bi ga spravili v kot ali porazili. Sicer je
mogoče v njegovi osebi razkriti različne
vidike moškosti.
Tako kot Abraham je bil romar, potujoči
učitelj, svoboden od svoje družine, okol-
ja. Potoval je v skladu s svojim poslan-
stvom. Pri tem se je zavedal, da je ta pot
samo njegova in jo je moral sam preho-
diti. Spoznal je, da se ne sme usidrati,
nekje zastati, ampak iti naprej. Tudi ni
izpostavljal zunanje učinkovitosti, am-
pak je premišljeval svoje izzive pred
Očetom. Prav ta svoboda mu je poma-
gala, da je ostal gibljiv in odprt do vseh,
ki so stopali v njegovo življenje.
Čeprav ni imel telesnega očeta, se je nje-
govo življenje odvijalo pred nebeškim
Očetom. Zemeljski in nebeški oče po-
menita varnost in presežnost. Moški, ki
najdejo očeta, morejo v polnosti ure-
sničiti svojo moškost. Tisti, ki razvred-
notijo očeta, razvrednotijo tudi svojo
moškost. Nihče ne sme zbežati pred svo-
jimi koreninami in zanemariti duha, ki
ga je prejel od svoje družine. Za očeta sta
značilni odločnost in dobrohotnost.
Očetje se odločajo in ukrepajo glede na
okoliščine, njihov pristop je svoboden
in obenem zavezujoč. Jezus v današnjem
času pomaga utelešati moško energijo,
nakazuje rešitve in pomaga pri rešitvah.
Mnogi moški morejo ob njem najti svo-
jo podobo, pobudo, samozavest.
Že na začetku svojega delovanja je Jezus
odšel v puščavo, kjer se je prekalil v
težkih razmerah in skušnjavah, ki so se
mu porajale. Zavedal se je edinstvenega
odnosa z Bogom, ki je navdihoval nje-
govo delo, po drugi strani pa je ostal bo-
rilec vse do smrti. Moral je sprejeti re-
snico o svoji osebi in poslanstvu, ki mu
je bilo zaupano, boril se je do poslednje-
ga boja v vrtu Getsemani in na križu.
Evangeliji govorijo o njegovih prerekan-
jih s farizeji in pismouki. Zlasti Janezov
evangelij prinaša mnoga soočenja z Judi
glede njegove osebe in legitimnosti nje-
govega učenja. Tudi z učenci je ohranil
dinamičen odnos, da so ga mogli svo-
bodno vse vprašati, včasih so se v ozadju
prepirali o povsem nesmiselnih

vprašanjih in temah. Kljub temu jih je
prenašal, jim odpuščal in pošiljal na mi-
sijonska potovanja. Ob usmiljenju in
občutljivosti je bil tudi odločen in ni
prenašal hinavščine ter vsakršne hudo-
bije. Njegovo pot je podpiral globok od-
nos z Očetom, ki ga je vodil, navdihoval
in mu svetoval.
Kot moški je bil Jezus voditelj, ki je želel
popeljati ljudstvo in človeštvo v svobodo
Božje poklicanosti. Pogosto so prihajali
k njemu s skušnjavo, da bi to dejanje iz-
peljal po zunanji plati. To so pričakovali
tudi nekateri najtesnejši sodelavci,
čeprav se je neprestano umikal od takih
pogledov in jasno povedal, da je njegovo
poslanstvo duhovna osvoboditev. Za
življenje v Gospostvu je podobno kot
Mojzes postavil zakonik, in sicer z dvoj-
no zapovedjo ljubezni na temelju svoje-
ga služenja in žrtve. Ker so učenci nepre-
stano iskali lažje rešitve in se zgledovali
po drugih učiteljih, jih je postavil pred
odločitev, povedal jim je, da lahko odi-
dejo, če nočejo hoditi po poti poslan-
stva. Evangelist pravi, da jih je veliko
odšlo in ga je le majhna skupina sprem-
ljala do kraja.  (Jn 6) Za resnično spreo-
brnjenje in osvoboditev je bilo treba za-
pustiti stare varnosti, preskrbljenost in
se podati k cilju po Božji previdnosti.
Nobena stvar ni mogla omajati Jezusa
pri tej odločitvi.
Kot voditelj je vedno upošteval Boga in
ljudi. Nekajkrat je zelo očitno pokazal
svoje nestrinjanje s tistimi, ki so živeli
kot hinavci in zavajali ljudstvo. Ni odla-
gal stvari, prav tako se ni izogibal na-
sprotij. Zato ni bil priljubljen populi-
stični voditelj, ampak duhovni voditelj,
ki je pokazal na pot, na kateri se je preko
boja prečistila svoboda in se je odprla
želja po spreobrnjenju. Jezus je bil po-
mirjen sam s sabo in se pogosto umikal
v samoto, njegova misel ni bila konven-
cionalna, pogosto je presenečal s svojimi
besedami in dejanji. Kot človek se je spo-
padal s strahom, vendar je z Očetovo mi-
lostjo šel vedno naprej ter vzel življenje
v svoje roke. Grün poudarja, da se mora
moški odločiti za svoje celovito življenje,
kar vključuje tudi žrtev in napor, daro-
vanje življenja, sicer ostane gledalec in
gleda na vse od zunaj. Bojevnik se spo-
pade s konflikti, ki jih prinaša življenje,
medtem ko iz opazovalcev ne pride nič,

samo dolgčas, naveličanost in opra-
vičevanje. Pravi bojevnik se v svoji no-
tranjosti zavaruje pred zlom in ne pusti,
da bi nanj vplivalo od zunaj. Jezus se je
pogosto trudil in boril, da je ostal zvest
Očetu, vztrajal je na poti in odgovarjal
na izzive, ki so prihajali.
Posebno področje njegovega prizade-
vanja so bili ubogi in ženske. Lahko bi
ga predstavili kot viteza, ki se je postavil
za Samarijanko, Marijo Magdaleno, za
ženo, ki so jo zasačili v prešuštvovanju,
za druge ženske. Tu je povezal spošto-
vanje, usmiljenje, odpuščanje in red.
Osvoboditev vodi k novi kvaliteti odno-
sov in ljubezni.
Pilat ga je vprašal pred smrtjo, ali je kralj.
Tega ni zanikal, pokazal pa je svoj kral-
jevski odnos, ki ga je živel vse življenje.
Kralj je mož, ki odloča sam o sebi in ne
pusti, da bi ga drugi določali.  (Grün, 85)
Jezus se je v vsem, kar se je dogajalo,
obračal na Boga, vedno znova je stopal
k izviru in ostal svež v svojih odločitvah.
Vedel je, da ne more z razumom vsega
obvladati, da je potrebna tudi duhovna
razsežnost delovanja in odločanja. Do-
ločeni krogi so ga hoteli prisiliti, da bi
sprejel nasilno vlogo kralja in izvedel zu-
nanjo osvoboditev ljudstva, toda Božja
bližina in modrost sta mu pomagali, da
se ni nikoli prepustil zlu, da bi z nasiljem
zakraljeval nad drugimi. Prav tako je v
sebi obnavljal red in odprtost za od-
puščanje, igrivost in odgovornost,
čustva, razum in voljo. Kot je dobro ure-
dil svojo notranjost, je mogel skladno
delovati tudi navzven, čeprav v konflik-
tu s tedanjo družbeno in duhovno stvar-
nostjo. Že samo njegova prisotnost je vli-
vala ljudem občutek varnosti in reda.
Rohr pravi, da je kralj tisti, ki pride v ne-
ko skupino in ji da občutek varnosti.
Kraljevanje je potrdilo, da med ljudmi
vlada Bog in jih osvobaja. Tudi danes je
podoba kralja bistveni del pogleda na
moškega. Biti kralj pomeni, da se človek
ne ponižuje, ampak ohranja svoje dosto-
janstvo in prevzame odgovornost za po-
slanstvo, ki mu je zaupano od Boga.
Kot moški je Jezus tudi mučenec. Tako
kot drugi preroki je bil deležen nasilja
in zla s strani religioznih in političnih
voditeljev. Nobenemu preroku ni všeč,
da mora govoriti proti javnemu mnenju
in opozarjati ljudi na nesrečo. Toda

Božja resnica ostaja merilo in jo je treba
izreči. Jezus je moral oznaniti vse, kar
mu je naročil nebeški Oče. Prinašal je
ozdravljenje tistim, ki so trpeli zaradi
ran, pokazal je, da je njegova veličina v
podaritvi za druge. Žrtev nikogar ne osi-
romaši, ampak obogati. To razodeva Je-
zusova žrtev za človeštvo in mnoge žrtve
njegovih učencev, ki kažejo na to, da je
trpljenje sestavni del življenja. Če ga
sprejmemo s Kristusom, postane osnov-
ni steber naše osebne rasti in odnosov.
Kar gre skozi kri, se prečisti, prenovi in
zasije. Moški se ne izogne trpljenju. Ni
mu treba iskati trpljenja, vendar ga pre-
maguje z Jezusovo izkušnjo. Mučenci
prve Cerkve so s svojo smrtjo potrdili od-
nos z vstalim Kristusom. Niso hoteli za-
plavati v zmotne kompromise z zlom.
Odnos z Jezusom in njegova notranja
skladnost kažeta na odrešitev. Ta je tudi
v odpuščanju, da se zlo, ki ga povzročajo
ljudje, ne ponavlja naprej. Odpuščanje
je krona mučeništva, kar je pokazal Jezus
s svojim življenjem in zlasti v svojem
umiranju.
Grün je predstavil Jezusovo moškost pod
vidikom odreševanja in zdravljenja.
Zdravilec je lahko nekdo, ki se s svojo
moško močjo bori proti demonom in
jih premaga. Zato zdravi tisti, ki je sam
zdrav in celovit v svoji osebi. Jezus je
deloval v moči Svetega Duha. Kar je na-
redil in govoril, je imelo moč zdravljenja
in osvoboditve. Za to pobudo se je pre-
kalil v puščavi. Tako je reševal ljudi od
mnogih duhovnih, psihičnih in fizičnih
težav. Njegova prisotnost je bila tako
očitna, da niso mogli mimo njega. Kdor
je v sebi razklan, ustvarja tudi v družbi
razdor, kdor pa je v sebi celovit in pro-
sojen za Božjega Duha, širi to milost k
drugim in v okolje.
Jezusova moškost se tako zliva v enoto
njegovega bogočloveškega življenja in
omogoča še bolj stvaren stik in odnos.
Koliko mistikov je odkrivalo njegovo
moško bližino in kako so jo nekatere
oblike duhovnosti povsem razosebile?
Ko je v družbi vedno več razvrednotenja
temeljnih človeških danosti, ta vidik na-
govarja tako moške kot ženske, da bi
živeli svojo duhovnost na sebi lasten
način in vključili vse življenjske raz-
sežnosti, tudi telo, čustva in duha.

Primož Krečič

Z

Zdravi tisti, ki je sam zdrav in celovit v svoji osebi

Jezus kot moški
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  ragi Marko Vuk,
po dolgih tednih odlašanja mi je
končno uspelo, da sem se ustavil pri

vas v Mirnu. Na ta obisk pri tvoji mami Nata-
liji sem se pripravljal vse od nedelje, 10. marca,
ko smo se spominjali 75-letnice trojnega umo-
ra v ulici Rossetti v Trstu, ko so pod streli mo-
rilcev izgubili življenje tvoj stric, pesnik in na-
rodni delavec dr. Stanko Vuk, njegova žena
Danica Tomažič in njun znanec dr. Drago
Zajc, ki se je tistega večera mudil pri njiju. Pred
grobnico Tomažičevih na tržaškem pokopa-
lišču smo opoldne spremljali spominsko
svečanost, ki jo je priredilo Društvo slovenskih
izobražencev. Bil je to doživet poklon, med
katerim je Martin Brecelj, kot raziskovalec tega
zagonetnega trojnega umora in avtor mono-
grafije Anatomija političnega zločina, imel po-
menljiv nagovor, saj je Stanka, Danico in dr.
Zajca označil za moralne zmagovalce, čeprav
so pod streli pripadnikov VOS izgubili svoja
mlada življenja.
Lepo število ljudi se je zbralo pri Sv. Ani, naj
omenim vsaj Draga Zajca, sina tretje žrtve. Po
uvodnem pozdravu predsednika DSI Sergija
Pahorja smo zmolili očenaš, pred Martinovim
govorom pa so organizatorji tudi položili ve-
nec, Zdenka Budin in Danica Colja pa šopek
cvetja, prva v imenu mirenskega društva Stan-
ko Vuk, druga pa kot sorodnica družine To-
mažič. Na spominski svečanosti je sodeloval
še priložnostni moški sekstet in uvodoma za-
pel Tomčevo priredbo prekmurske ljudske
Teče mi vodica in ob koncu še Vilharjevo Lipo. 
V petek pred spominsko svečanostjo sem se
spomnil, da mi je tvoja mama Natalija ob ne-
kem obisku pred leti dala fotokopijo pesmi
Brede Šček z naslovom Stanislavu Vuku v spo-
min, ki ji je besedilo napisala Kristina Pahor.
Note sem tedaj spravil v mapo s skladbami
Brede Šček, ki sem jih zbiral za koncert ob 100-
letnici njenega rojstva, in seveda nanje poza-
bil, a prav dejstvo, da so organizirali to spo-
minsko dejanje, me je spomnilo nanje in sem
jih poiskal. Premalo časa je bilo, da bi se pe-
sem naučili, a dal sem jih Tomažu, tako da bo-
do za kako drugo priložnost.
Ko sem vzel fotokopijo pesmi v roke, sem naj-
prej prebral besedilo Kristine Pahor in se
vprašal, kdo je to. Nič si nisem napisal, kar mi
je ob izročitvi not pripovedovala vaša mama,
in tako sem se odločil, da jo spet obiščem, tudi
da zvem kaj več o tem.
Besedilo se glasi:

Stanislavu Vuku v spomin
Miren, vas lepa pod Krasom leži,

Vipava zelena skoz njo v Sočo hiti.
Tam pesnika mladega hiša stoji,

ki zdaj ga več ni, ki zdaj ga več ni.

Nad morjem Jadranskim,
nad morjem slovanskim, v grobu leži.

Kraj njega družica njegova spi.

Pod roko zločinsko sta padla oba,
kot žrtev nedolžna daritvena

za domovino.

To je torej pesem, ki je nastala v poklon Stanku
Vuku. Avtorica besedila Kristina Pahor, tako
mi je povedala vaša mama, je bila mlajša sestra
Rozalije Mužulin Vuk, se pravi Stankove ma-
me. Tudi ona se je rodila v Medani in je med
prvo svetovno vojno delila usodo mirenskih
beguncev na Štajerskem. Po vrnitvi na Primor-
sko je živela pri sestri v Mirnu. Bila je učiteljica,
a ni nikoli poučevala, v Mirnu se je tudi po-
ročila in si ustvarila družino. Z možem in tre-
mi otroki so se nekaj let kasneje preselili v Lju-
bljano. Kristina Mužulin, poročena Pahor, je
torej svojega nečaka Stanka poznala vse od roj-
stva leta 1912, in čeprav je živela v Ljubljani,
je gotovo kmalu zvedela za njegovo smrt.
Tudi skladateljica Breda Šček je Stanka osebno
poznala, saj je po letu 1930, ko se je vrnil iz
Ljubljane, pogosto obiskoval njenega brata,
duhovnika in politika Virgila Ščeka v Avberju.
Stanko Vuk je v tistih letih tudi večkrat preda-
val članom t. i. dijaške družine, ki se je zbirala
zlasti ob prostih dneh v avberskem župnišču
ali na župnijskem vrtu, in jim utrjeval narod-
no zavest ter širil kulturna, duhovna obzorja.
Podobno, a v širšem okviru, so bila zasnovana
znamenita srečanja mladine na Sv. Višarjah,
pri Marijini cerkvi nad Vitovljami ali na Kovku
na Gori. Med obiski v Avberju je torej Stanko
gotovo spoznal Virgilovo sestro, učiteljico in

skladateljico Bredo, ki se je v to kraško vas za-
tekla leta 1930, ker ni hotela sprejeti preme-
stitve v južno Italijo, šolske oblasti pa ji niso
več dovoljevale poučevanja na Primorskem.
V Avberju, ki so ga prav zaradi kulturnega razc-
veta tistih let poimenovali kraške Atene, je
Breda našla tudi mamo Vinko in očeta Jožefa,
v tem domačem okolju se je torej lahko od-
dahnila. Pomagala je bratu Virgilu pri nauku
in avberskemu organistu, svojemu bodočemu
možu Silvestru Orlu, pri vodenju cerkvenega
petja, čeprav je avberski gospod vneto podpi-
ral ljudsko petje, saj je hotel, da slovenske pe-
smi poje vsa cerkev, ker je dobro vedel, da pe-
sem utrjuje tudi narodno zavest in jezikovno
znanje. Breda je v fari ostala do leta 1934, ko
je zapustila Avber in se z možem Silvestrom,
sicer notografom in zborovodjem, umaknila
v Jugoslavijo, v Loče pri Poljčanah na Štajer-
skem, kjer je do leta 1940 poučevala na tam-
kajšnji šoli. Z začetkom druge svetovne vojne
sta se zakonca Orel umaknila v Ljubljano, kjer
je Breda poučevala v šoli na Viču, Sivester pa
se je zaposlil kot opalograf.
V Ljubljani sta bili verjetno Stankova teta Kri-
stina Pahor kot Breda Šček kmalu obveščeni,
da so Stanko, Danica in Drago Zajc 10. marca
1944 padli pod streli morilcev. V naslednjih
dneh sta o tej smrti, sicer zelo skopo, poročala
tudi ljubljanska dnevnika Slovenec in Jutro.
Vest o tej zagonetni smrti pa je gotovo obe
močno pretresla.
Nič ne vemo o tem, kdaj je teta Kristina napi-
sala besedilo in kdaj skladateljica Breda gla-
sbo, a očitno je, da je obe tragična usoda Stan-
ka in Danice močno prizadela. Nastala je pe-
sem, za katero ne vem, ali so jo kdaj izvedli, a
jo tu prilagam, da jo lahko tudi drugi prebe-
rejo.
Dragi Marko, te dni, ko se snuje velikonočna
številka Novega glasa, sem večkrat mislil nate
in na to, kako smo se zlasti pred prazniki
srečevali na uredniških omizjih in snovali
praznično številko Novega lista prej in Novega
glasa potem. Bili so to delovni sestanki, a obe-
nem tudi priložnost za druženje in sproščen
pogovor o marsičem, od aktualnih političnih
tem do koncertnega dogajanja ali zgodovini
vlakov in železniških povezav. Tudi v spomin
na tista srečanja sem se odločil za to pismo,
saj je prav, da ohranjamo spomin na ljudi in
dogodke, ki so nam veliko dali.
Naj zaključim. Tam v nebeškem Jeruzalemu,
ko ti je vse jasno in razumljivo, tudi glede troj-
nega umora, pozdravi vse, ki jih poznam.

Zbogom, tvoj
Marko Tavčar

Devin, 11. april, na god sv. Stanislava, 
škofa in mučenca

D

Novost na knjižni polici

Silvano Prodan:
Brskanje po spominu

  eumorni kronist Istre in
njenih ljudi Silvano Pro-
dan, geograf, urbanist in

publicist, nas je spet prijetno pre-
senetil z novim knjižnim delom
Brskanje po spominu, ki ga je ob
koncu leta 2018 izdala založba Ju-
tro iz Ljubljane. Prodan se je rodil
na Račičkem bregu blizu Buzeta
leta 1933 in se tik pred drugo sve-
tovno vojno preselil z družino
staršev v Lucijo. Maturiral je na
slovenski gimnaziji v Kopru in di-
plomiral na Geografskem oddelku
Naravoslovne fakultete v Ljublja-
ni. Po strokovnem izpopolnjevan-
ju v Franciji je pretežni del svoje
delovne kariere opravljal odgovor-
no delo na področju družbenega
in prostorskega načrtovanja v Lju-
bljani in Slovenski Istri. Kot pisec
se je Prodan preizkusil najprej v
zborniku Brazde s trmuna, ki izha-
ja v okviru Centra Vita, ki ga je v
sklopu “tretje istrske prebuje”
ustanovila istrska rojakinja, socio-
loginja Leda Dobrinja. Že dolgo
časa sodeluje v Kulturnem klubu
Istra Koper, ki ga zadnja dva man-

N data tudi vodi. Je hkrati nemiren
in raziskovalen duh, ki se rad raz-
gleduje tudi širše po svetu in so ga

poti zanesle v različne evropske
države, pa tudi na razne celine
(Afrika, Južna Amerika, Azija). Ne-
davno tega se je npr. z osmimi
križi na ramenih odpravil nič
manj kot v Dubaj in Severno Ko-

rejo.
V svojih knjižnih delih je Prodan
eden najbolj plodnih pričevalcev
o življenju, ki ga obdaja. Opisuje
predvsem življenjske like in usode
svojih istrskih rojakov, ki jih je ne-
mirni čas prejšnjega stoletja po-
gnal po svetu s trebuhom za kru-
hom, pa zgodbe in življenjska
srečanja z znanimi osebnostmi, ki
so pomembno vplivali na njegove

življenjske izbire, kot tudi številna
doživetja v otroštvu, mladosti in
zrelih letih, kar vse priča o njego-
vem dobrem poznavanju polpre-
tekle zgodovine. Tudi v novi knjigi
je ostal zvest svojim temam ter v

enajstih poglavjih dodal k opisom
nekaterih likov in zgodb iz svojega
socialnega okolja še svoj obisk
Mussolinijevega groba v Predap-
piu, nedavno pot v Moldavijo in
Romunijo ter obisk vnuka v Cam-
bridgu. Ob tem obisku je tudi na-
stala slika na uvodni platnici knji-
ge, ki bralcu vzame sapo, saj sta na
njej Prodan in vnuk nič manj kot
v družbi kraljeve družine. In ko se
prebijaš skozi knjigo in si beliš gla-
vo z vprašanjem, kako mu je to
uspelo, dobiš v poglavju o tem
obisku preprost odgovor, da je
namreč posnetek nastal v muzeju
voščenih figur v Londonu. Tudi v
zadnji knjigi so opisi ljudi in do-
godkov kratki, podrobni, na-
tančni, brez odvečnih besed in
večinoma dokumentirani s slika-
mi. Avtor sprejema življenje, tudi
v burnih časih prejšnjega stoletja,
tako, kot je, in se vrednostno ne
opredeljuje do ljudi in dogodkov.
Za človeka, ki se je rodil v okolju
istrskega narečja, ki je mešanica
hrvaščine, italijanščine, slo-
venščine in romunščine, je jezik
njegovih tekstov lep, tekoč, berljiv
in dovolj bogat. Njegova knjižna
dela govorijo o spoštovanju in lju-
bezni do sočloveka, o avtorjevem
nemiru, vitalnosti in ustvarjalno-
sti, pa o njegovem razgibanem in
razboritem življenju.

Milan Gregorič

  ik pred izidom je nova pu-
blikacija s področja topo-
nomastike v Brdih. Že na-

slov knjige Med Biršo, Vrbačno
in Prevalo zelo natančno opre-
deljuje prostor, ki ga že več let
raziskuje Vlado Klemše. To so
naselja in zaselki v območju
Gornjega in Dolnjega Cerovega
ter Števerjana, zlasti tistega dela,
ki geografsko gravitira proti do-
lini Vrbačne. Omenjene tri
skupnosti so, lahko rečemo, sto-
letja dolgo delile
enako oziroma
skupno usodo ta-
ko na političnou-
pravnem podro -
čju kakor tudi v
cerkvenem ozi-
ru. Kar dolgo ob-
dobje so sesta-
vljale tudi skup-
no upravno ob -
čino. Zato je
prav, da se ome -
njene skupnosti
obravnavajo sku-
paj.
Avtor, ki je leta
2015 izdal podobno monografi-
jo Na medanskem griču in pred-
stavil bogato toponomastično
dediščino nekdaj najbolj zahod-
ne slovenske občine v Brdih, ki
je do leta 1797 mejila tudi na
državo Veneto (Benetke) je glav-
nino imen in drugih podatkov
izluščil iz arhivskih virov, predv-

T

sem katastrskih
listin, s topo-
grafskih kart iz
novejšega ob-
dobja in iz šte-
vilnih drugih
virov. V sodelo-
vanju s krajani
je bila izvedena
terenska razi-
skava, pri kateri
je sodelovalo

nad trideset oseb.
Gradivo bo v knjigi objavljeno v
dveh sklopih: v slovarsko ureje-
nem delu bodo objavljena ledin-
ska, hišna, vodna in gorska ime-
na, tista aktualna in še zmeraj v
rabi, kakor tudi imena, ki so na-
vedena samo v arhivskih virih.
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Da ne pozabimo na pretekle osebnosti in dogodke

O pesmi “Stanku Vuku v spomin”
  oja generacija, ki je bra-

la fantazijske romane o
čarovniški šoli Brada-

vičarki in malem zaznamovanem
čarodeju Henryju Potterju, ki po
dolgih letih končno premaga
Mrlakensteina, ki pooseblja
zlo, ali je brala slovite Tolkie-
nove romane o Hobitih in nato
trilogijo Gospodarja prstanov,
v katerih nastopajo vse mo-
goče osebnosti od palčkov do
vilincev in magov ter različnih
zlobnih likov, si predstavlja, da
taki fantazijski liki živijo le v
anglosaških ali nordijskih sa-
gah in pravljicah, povestih in
romanih. Te dni pa sem z ve-
seljem odkrila, da tudi pri nas
živijo vile, “mala bitja s člo-
veškimi telesci in srebrno mo-
drimi krili, ki so ljudem na-
klonjena”. Sicer ne vem, ali jih
je mogoče najti na Krasu, na
Solkanskem polju pa prav go-
tovo. To nam potrjuje Jasna Reščič
v svojem romanesknem prvencu
z naslovom Mrzlica, ki je pred
kratkim izšel pri Goriški Mohor-
jevi družbi.
Na zavihku lahko preberemo, da
je avtorica maturirala lani in letos
obiskuje prvi letnik primerjalne
književnosti in literarne teorije ter
slovenistike na Filozofski fakulteti
v Ljubljani, na zadnji strani pa je
zapisan datum 28. 11. 2015, ko
naj bi to delo končala. Pred dobri-
mi tremi leti, torej, ko je bila še di-
jakinja. Naslovnico in notranjost
knjige krasijo računalniško obde-
lane ilustracije prijateljice in
sošolke Valentine Lazar, ki nam
tako tudi z risbo dokumentira ob-
stoj vilinskih bitij.
Mlada, zelo mlada pisateljica, ki
pa s svojo spretno napisano do-

M mišljijsko zgodbo, bogatim jezi-
kom in velikim poznavanjem na-
ravnega sveta, ki ga opisuje, do-
kazuje veliko nadarjenost in ob-
vladovanje pripovedne tehnike.

Roman o tem, kako vrtne vile Po-
tonika, Vrtnica, Vijolica in Melisa
rešujejo svet pred hudo okužbo,
ki povzroča mrzlico, po kateri no-
si roman ime, nas spomni na po-
dobno nedavno epidemijo, ki so
jo širile ptice selivke. Proti koncu
romana pa avtorica izpostavi še
drugi pereči problem našega časa,
ki ga skušajo rešiti vile, se pravi
morijo čebel in drugih žuželk
opraševalk, zaradi zastrupljanja
okolja. Mladi bralec bo torej skozi
fantazijske like vil in vilincev, ki
znajo dobiti tudi človeško podo-
bo, da bi lahko pomagale razisko-
valcem ljubljanskih laboratorijev,
marsikaj izvedel o najbolj perečih
aktualnih vprašanjih, ki ogrožajo
nas svet in čas.

/ str. 16
E. G.
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Nova publikacija pri GMD

Med Biršo, Vrbačno 
in Prevalo

Knjiga mlade avtorice Jasne Reščič

Mrzlica, roman o vilah,
ki ga mrzlično prebereš

Foto dd



Tržaška18. aprila 201914

Tradicionalna priprava oljčnih vejic
Tudi letos, kot po tradiciji, so se odbornice, članice in simpatizerji
Slovenske Vincencijeve konference zbrali na sedežu v ul. Donizetti,
kjer so skrbno pripravljali oljčne vejice v pričakovanju Oljčne nedelje.
Pripravljene vejice, ki so jih prej blagoslovili, so delili v nedeljo pred

cerkvijo sv. Antona Novega v Trstu, kjer se vsako nedeljo ob 8. uri
daruje slovenska maša. To je dolgoletna tradicija, ki je nastala, ko so
po hudem obdobju fašizma zopet uvedli slovensko mašo v Trstu.
Vincencijeva konferenca je organizirala pripravljanje oljčnih vejic tudi
po župnjiah v mestni okolici. Pripravljali so jih v Barkovljah, Rojanu in
pri Sv. Ivanu, kjer vejice delijo celo jutro. Prostovoljni prispevki, ki jih
ljudje darujejo ob prevzemu oljčnih vejic, gredo v dobrodelne namene
za družine v stiski.
Vincencijevo konferenco je ustanovila skupina deklet januarja leta
1947 prav pri sv. Antonu Novem, zato je še toliko bolj pomembno za
Slovence, da se ta navada ohrani, nam je povedala predsednica
društva Ivica Švab. “To je lep družabni trenutek, ki utrjuje stike z našo
skupnostjo in pomaga, da se slovenstvo ohranja v središču mesta, in
obenem je v pomoč tudi družinam, ki so v stiski. Letos je priskočilo k
pobudi res veliko število prostovoljcev, saj smo dogodek precej
reklamizirali in širili glas med ljudmi. Več ljudi je, živahnejše je in delo
lepše teče. Zahvaljujem se iz srca vsem, ki so sodelovali, in upam, da
bo še naprej pobuda tako uspešna”. / MČ

Iz malega raste veliko / Srečanje mladih
kulturnikov iz Brega
V občinsko gledališče Franceta Prešerna v Boljuncu se je v petek, 12.
aprila, vrnilo življenje! Ponovno odprtje gledališča, ki je bilo zaradi
vzdrževalnih del zaprto približno leto in pol, je bil velik dogodek za
lokalno in tudi širšo skupnost, saj je gledališče od nekdaj stična točka
številnih kulturnih skupin slovenske narodne skupnosti, pa ne samo
teh. Oder je ponovno zaživel s prireditvijo Iz malega raste veliko.
Nastopili so Srednješolska dramska skupina Breg z zabavno predstavo
Odvratne rime Roalda Dahla, v priredbi režiserke Bože Hrvatič, Baletna
skupina SKD France Prešeren iz Boljunca, učenci Glasbene šole
Pihalnega orkestra Breg in Mladinskega krožka “Dolina”, OPZ SKD
Fran Venturini od Domja in Otroška pevska skupina “z Ul'ce” iz Mačkolj.
Ob dogodku je Društvo prostovoljnih gasilcev iz Brega zbiralo otroška
oblačila in igrače za sklad Luchetta Ota D'Angelo Hrovatin.

Kratke

  a rednem ponedeljko-
vem srečanju v Društvu
slovenskih izobražencev

je bilo predzadnje srečanje pred
Veliko nočjo v Peterlinovi dvora-
ni tokrat namenjeno postni mi-
sli. Organizatorji so jo zaupali
duhovniku - salezijancu Metodu
Ogorelcu, ki že drugo le-
to deluje v openski žup-
niji in je dodeljen mla-
dinski pastorali na
Tržaškem. Ponedeljkov
gost je opravil številne
študije, med drugim na
univerzi v Izraelu in v Ri-
mu iz pastoralne komu-
nikacije. Poslušalci so pri-
sluhnili predavanju o
izredno aktualni temi,
namreč o komunikaciji v
Cerkvi. Govornik je izha-
jal iz aktualnega, pred ne-
kaj dnevi v Vatikanu ob-
javljenega postsinodalne-
ga dokumenta papeža
Frančiška, Christus vivit (Kristus
živi). Iz njega je citiral nekaj za-
nimivih in globokih misli. V be-
sedilu, ki ga sicer papež namenja
mladim, pravi, da postane celot-
na Cerkev mlada, ko se pusti
prevzeti od mladih misli. Mla-
dost namreč ni pojem, ki se na-
naša na krološko starost, temveč
gre za mladost “po srcu”. V do-
kumentu je izražena misel, da je
mlad po srcu vsak, kdor je npr.
zmožen učiti se iz napak, kdor se
pusti prevzeti od mladostne zav-
zetosti za preprostost, nežnost,
naklonjenost drugemu, veliko-
dušnost, z eno besedo - vsak,
kdor je zmožen ljubezni. “Stare-
mu srcu” pa pripadajo “egoizem,
lakomnost, zaprtost do drugih in
vse, kar nas ločuje od drugih”
(Christus vivit). Dokument je to-
rej namenjen tistim v Cerkvi, ki
so mladi po srcu, ki dajejo pou-

N darek temi bližine, krščanske
skupnosti in povezanosti, torej
živega odnosa in dialoga z vsa-
kim posameznikom in s spreje-
manjem vsakega individuuma.
Cerkev je mlada, ko se je zmožna
približati najrevnejšim, ko je po-
nižna in ni okorela ali toga.

V dokumentu Christus vivit pa-
pež Frančišek namenja eno od
devetih poglavij temi komunika-
cije in digitalizacije. To poglavje
je še posebej nagovorilo g. Ogo-
revca bodisi zaradi njegovih štu-
dijskih zanimanj bodisi zato, ker
se v šoli sooča z mladimi, ki se
še prav posebno zanimajo za no-
va komunikacijska sredstva. Tre-
ba je priznati, da je komunikacija
bistveno, neločljivo povezana s
katoliško vero, saj so medčlo-
veški odnosi njen sestavni in te-
meljni del. Vendar pa, kot pravi
tudi dokument Christus vivit,
obstajajo na spletu tudi mnoge
pasti in nevarnosti. Ne smemo
npr. “zamenjati virtualnih kon-
taktov s pristnimi in direktnimi
odnosi”; ne smemo pozabiti, da
je “digitalni svet tudi svet osam-
ljenosti, zlorab in nasilja, odvi-
snosti, postopne izgube stika z

realnostjo, ovir za medosebne
odnose, nevarost sprejemanja t.
i. fake news”. Virtualni svet je
tudi “svet ogromnih ekonom-
skih interesov, ki ustvarjajo
subtilne oblike invazivne kon-

trole in ki manipulirajo z zave-
stjo odjemalcev”. Pri analizi da-
našnje družbe se moramo zave-
dati, da se nahajamo v še pred
kratkim nepredstavljivi, novi, di-
gitalizirani družbi. Kot je pove-
dal g. Ogorevc, smo vsi otroci ko-
munikacijske družbe, a obenem

začuda živimo tudi
v času, ki je zazna-
movan z nerazume-
vanjem in z nespo-
razumevanjem.
Značilno za našo do-
bo je, da ni več pro-
storskih in časovnih
omejitev, saj smo z
uporabo novih ko-
munikacijskih sred-
stev lahko istočasno
prisotni na več kon-
cih sveta. Vse to pa
ima velik vpliv na
družbo, na doje-
manje sebe in sveta,
na način komunici-

ranja, na vstopanje v odnose z
drugimi, pravi strokovnjak za ko-
munikacijo, g. Ogorevc. Govor-
nik je omenil še pozitivne aspek-
te digitalizacije, ki so taki le, če
smo zmožni preiti od virtualne-
ga komuniciranja k zdravemu,
osebnemu odnosu. Poudaril je
še, da ima za papeža Frančiška
najpomembnejše mesto jezik
bližine, bivanjske ljubezni, ki se
dotika srca, in da želi torej, da bi
bila Cerkev “Cerkev odnosov,
bližine, topline in sprejemanja”.
Kot primer pomanjkljive komu-
nikacije je predavatelj citiral
evangeljsko priliko o izgublje-
nem sinu. Iz očitajočih besed, s
katerimi se sin obrne na očeta,
očitno izhaja, da je bil odnos
med sinom in očetom le na rav-
ni tihega sprejemanja, med nji-
ma ni bilo živega odnosa. Sin je
bil sicer varčen in očetu zvest,

trudil se je za materialno blago-
stanje, za dobro ime hiše, a je bil
zaprt v svoj mali svet. V priliki ga
oče pusti, da se svobodno izpove
in ga ne prekinja, mu ne ugovar-
ja; svojo očetovsko ljubezen do
obeh sinov izrazi, ko pove, kako
je vesel, da je izgubljeni sin – naj-
den. Predvsem pa je s priliko po-
vedano, da vsako življenje posa-
meznika neskončno presega
vrednost materialnega imetja.
Vsak človek je najprej oseba; je
svobodno bitje, ki je sposobno
vzpostaviti pravi odnos, komu-
nikacijo z bližnjim in z Bogom.
Ta odnos naj bi veljal tudi za no-
tranjost Cerkve.
Gledano z vidika medosebnih
odnosov ali komunikacije, g.
Ogorevc vidi v Cerkvi dve ten-
denci ali dva sistema: imenovali
bi ju lahko “Cerkev na vi” in
“Cerkev na ti”. Za prvo so po-
membni predvsem tradicija,
obredi, urejenost, slovesnost. V
Cerkvi “na vi” se vsi “vikajo”
(gre seveda za simbolično vikan-
je, ki hoče pomeniti predvsem
oddaljen odnos). Tam je vsak
osamljen - s svojimi mislimi ali
molitvami.
V Cerkvi “na ti”pa je važna me-
dosebna povezanost, osebni od-
nosi, ki so topli, v cerkev prine-
semo življenje in z drugimi deli-
mo svoje doživljanje, veselje ali
tudi trpljenje, smo v centru do-
gajanja.
Cerkev “na vi”- ni nujno sama
na sebi negativna: vsak mora
najti prostor v njej. Toda če po-
stane obred samo neka tradicija
in navada, potem gre za izvotlen
obred.
Predavatelj si je postavil vprašan-
je, ali bi mladi tako pogosto za-
puščali Cerkev tudi v primeru, če
bi v njej začutili povezanost, ose-
ben, sprejemajoč odnos in če
cerkve in obredov ne bi doživljali
kot tuje in hladne. V mladostni
Cerkvi naj torej struktura ostane,
a osebni odnosi naj Cerkev na-
polnijo z življenjem!

P. in

  Knjižna predstavitev

Trije italijanski prevodi
Cankarjevih del

TRŽAŠKO KNJIŽNO SREDIŠČE 

  sredo, 10. aprila, sta ZTT
in založba Mladika, v so-
delovanju s Slovenskim

klubom in Comunicarte, pred-
stavila v Tržaškem knjižnem sre-
dišču Cankarjeva dela, ki so
pred kratkim izšla v itali-
janščini, in sicer Na otoku (ZTT,
2018), Keep calm and read Can-
kar (Slovenski klub, 2018) in
Hlapec Jernej in njegova pravica
(Comunicarte, 2019). Kako je
prišlo do teh prevodov, so Na

V kavi s knjigo obrazložile Marti-
na Kafol, Marija Mitrović, Pol-
janka Dolhar in Darja Betocchi.
Zbirka kratke proze Na otoku, ki
jo je uredila prof. Marija Mitro-
vić, vsebuje izbor Cankarjevih
črtic, tudi takih, ki niso toliko
poznane. Prav zato je imelo
dvojezično delo velik uspeh tu-
di v Sloveniji, saj so nekateri
ljudje spoznali Cankarja, ki ga
niso še brali.
Zbirka krajših citatov Keep calm

MATEJKA PETERLIN MAVER

26.4.2008

… česar ne zamete zimski čas,

kar sije venomer kot draga ruda,

je luč srca.

Cene Vipotnik

Postna misel v Društvu slovenskih izobražencev

Cerkev “na ti”

narejena v taki mladostni, žepni
obliki in ne zahteva dosti časa
za branje, je povedala Poljanka
Dolhar, ki je skupaj z Martinom
Lissiachom uredila knjižico.

Nazadnje je Darja Betocchi
obrazložila še, kako se je
odločila za prevod Hlapca Jer-
neja. Povedala je, da si je sama
želela prevesti to delo, ker ji je
posebno všeč in ker meni, da je
tema v današnjem času zelo ak-
tualna, saj so delavci v teh časih
zopet izkoriščani in delavske
pravice ogrožene. Prevod je bil
zelo kompliciran, je dejala pre-
vajalka. V začetku si je nekako
pomagala s prevodi iz l. 1925 in
1976, potem pa se je zavedala,
da so delo precej spremenili s
slogovnega vidika, tako da se je
odločila, da znova prevede vse
na svoj način. Prevod je bil zelo

uspešen, kajti knjiga v sto izvo-
dih je takoj pošla.
Nazadnje je založnica Martina
Kafol obrazložila, katere so
težave pri izdaji takih dvoje-
zičnih del. Želja ZTT je, da bi ta
dela brali Italijani, da bi spozna-
li slovensko kulturo in Cankar-
ja. Dvojezične verzije pa večkrat
pokupijo v Sloveniji, zato misli-
jo pri založbi izdati tudi kako iz-
ključno italijansko verzijo Can-
karjevih del za italijanski trg, a
mogoče tudi samo slovensko,
saj je očitno, da ta dela priman-
jkujejo tudi slovenskim bral-
cem.

MČ

and read Cankar pa je izšla iz
želje, da bi Cankarja približali
mladim in tistim, ki Cankarja še
ne poznajo in ne vedo, katero
delo bi začeli brati. Zato je tudi

Foto damj@n

  Težave s tržaško mestno upravo 

Nezadovoljstvo
občanov

KRIŽ 

  minulih tednih smo že
poročali, kako so pred-
stavniki stranke Sloven-

ska skupnost izrazili nezadovol-
jstvo glede proračuna in odno-
sov, ki jih ima Občina Trst do
tržaškega območja in svojih
občanov. Težave so že v središču
mesta, toda nastrada predvsem
zaledje, Kras, kar nam je za-
skrbljeno potrdil svetnik SSk za
zahodnokraški rajonski svet
Paolo Vidoni.

Kateri so pereči problemi?
Odprtih vprašanj je več. Imamo
manjše in večje probleme, a za
zdaj nam ne uspe rešiti nobene-
ga. Prosili smo za dva parkirna

V prostora za invalide in nismo
dobili odgovora. Pri avtobusni
postaji pri križišču za Briščke so
postavili zaboje za smeti, tako
ljudje stopijo z avtobusa dobe-
sedno v smetnjak.
Večji problem je povezava na
kanalizacijo, ki smo jo toliko let
čakali, končno so se dela pred
časom začela. Tega pa niso
končali in se je vse zaustavilo.
Najprej so terjali denar od
občanov, potem smo dokazali,
da občani ne smejo imeti tega
finančnega bremena, kar so
nam z Občine Trst potrdili, a del
za zdaj niso končali. Podobno
so brez razlogov ustavljena dela

pri cerkvici Sv. Roka v Križu. De-
nar za posege je bil namenjen že
iz prejšnje uprave in res so cer-
kvico začeli popravljati. Pri po-
pravljanju pa je prišlo do hujših
napak, zato so se dela zaustavila
in od meseca novembra nismo
dobili nobenega sporočila, kdaj
se bodo nadaljevala in končala.

Župan mi ni odgovoril niti na
prošnjo, da bi se umetnina oz.
relief Matere Božje z otrokom,
ki je bil del stene stavbe stare
šole v Križu, vrnil v vas (zdaj se
nahaja na vhodu kapele na gra-
du sv. Justa), mogoče prav ob
ponovnem odprtju restavrirane
cerkvice.

Zdravega dialoga z mestno
upravo torej ni?

Ne. Podobne težave z javnimi
deli imamo tudi na Proseku in
Kontovelu ter na vzhodnem
Krasu. Občina pa nima posluha
niti za Opčine, ki so tako blizu
mestnega središča. V letošnjem
proračunu in triletnem načrtu
je zaledje popolnoma neupošte-
vano.
Mogoče je naše nezadovoljstvo
končno nekaj pomagalo, saj se
zdi, da bo župan prisoten na na-
slednji seji rajonskega sveta,
čeprav še čakamo na potrditev.

MČ
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Obvestila
Slovenski verniki v mestu so
vabljeni na slovensko liturgijo
velikonočne vigilije in bedenja, ki
bo v soboto, 20. aprila, z
začetkom ob 19. uri v kapeli
Marijinega doma v ulici Risorta
3. Sodelujeta ZCPZ in SZSO.
V četrtek, 18. aprila 2019, v
dvorani kulturnega društva v
Gropadi 82 ob 20. uri, v sklopu
Večeri in večerje s slovenskimi
glasbeniki 2019, prirejajo četrti
večer. Tokrat imajo v gosteh
skupino Zmelkoow. Mesta so
omejena, nujna je rezervacija, za
vse informacije in rezervacijo
lahko pokličete ali pišete na
mobi +39 331 1711096.
Slovensko dobrodelno društvo bo
imelo v ponedeljek, 29. aprila,
redni in izredni občni zbor na
svojem sedežu v ul. Mazzini 46
v Trstu. Prvo sklicanje bo ob
16.30, drugo pa ob 18. uri.
Maša v slovenskem jeziku v domu
ITIS, ul. Pascoli 31, v
velikonočnem prazničnem duhu,
z obiskom gostov, bo v torek, 30.
4. 2019, v cerkvi v I. nad.  (z
dvigalom na oddelek
Margherita, nato levo po
hodniku): ob 16.10 molitev
rožnega venca, ob 16.30 sv.
maša - sodeluje slovensko

versko občestvo župnije Sv.
Vincencija, po maši prijateljsko
druženje - vabita Področni svet
Pastoralnega središča za Trst in
Milje in Vincencijeva konferenca.
Romanje v Medjugorje bo letos od
3. do vključno 6. maja. Odhod
zgodaj zjutraj iz Nove Gorice in
Rožne Doline preko Kozine do
Medjugorja, kamor bodo romarji
dospeli v popoldanskih urah.
Udeležili se bodo sv. maš in
raznih bogoslužnih obredov.
Informacije in vpis pri g. Darku
(0481 32121 ali 370 3201305),
za Tržaško pa pri g. J. Markuži,
župniku v Zgoniku (tel. 040
229166), za Slovenijo pri ge. Ani
(05 3022530). Pri vpisu se
poravnajo stroški. Na poti
domov, v ponedeljek, 6. maja,
bodo imeli sv. mašo v hrvaškem
Lurdu v Makarski. Lepo vabljeni!

  Openska dekanijska pevska revija

Bogat večer postnih pesmi
TREBČE 

  penska dekanijska revi-
ja je stalnica za cerkve-
ne pevske zbore. Letos

je potekala že šestnajstič. V žup-
nijski cerkvi sv. An-
dreja apostola v
Trebčah se je zbralo
sedem cerkvenih
pevskih zborov, ki
spadajo pod open-
sko dekanijo, in pri-
pravilo koncert po-
stnih pesmi, kajti
letos je revija pote-
kala prav v postnem
času.
Na koncertu se je
predstavil Ženski
cerkveni pevski
zbor Boljunec, ki ga
vodi Mihaela Sku-
pek, na orgle pa jih
je spremljala Marija
Šturman. Zapele so
tri pesmi neznanih avtorjev: Ti-
sočkrat pozdravljena, Na Golgoti
in V ljubezni goreči.
Sledil je nastop Mešanega cer-
kvenega pevskega zbora Sv. Jer-
nej, ki je pod vodstvom Janka
Bana in z orgelsko spremljavo
Davida Lenise zapel pesmi
Trnjev venec Brede Šček, Marija
je po polji rajžava in Le v nebesa,
obe sta ljudski koroški v ugla-
sbitvi Ubalda Vrabca.
Ženski cerkveni pevski zbor Pro-
sek-Kontovel vodi Marko Štoka,
za orgelsko spremljavo pa je to-

O krat poskrbel Borut Štoka. Zapel
je Jezus je za nas razpet, Oh, pri-
zanesi Davida Doktoriča in Zad-
nja večerja.

Mešani cerkveni pevski zbor
Mačkolje poje pod taktirko Ma-
teja Lazarja. Publiki so se pred-
stavili s pesmimi Pecator crude-
lis, z motetom iz arhiva koprske
stolnice, Na Golgoti in beneško
ljudsko iz Štoblanka Kier je Jezus
Kristus karvavi pot potiu.
Cerkveni pevski zbor Rojan, ki
ga lahko vsako nedeljo že 40 let
slišimo po radiu Trst A pri nedel-
jski sveti maši, vodi Zulejka De-
vetak. Na koncertu so se predsta-
vili s pesmimi Milo dobri Jezus
prosi, Trpeči Jezus Janeza Kran-

jca in Ko sem med oljkami molil
Vinka Vodopivca. Mešani cer-
kveni pevski zbor Repentabor
pod vodstvom Martine Škabar je

na orgle spremljal David Lenisa.
Predstavili so se s pesmimi Ti-
sočkrat pozdravljena Jožeta Ro-
pitza, Gledam te zveličar mili
Lojzeta Mava in Oh, prizanesi
Davida Doktoriča.
Zadnji so se predstavili pevci
Združenega zbora Zveze cerkve-
nih pevskih zborov, ki jih vodi
Alenka Cergol, na orgle pa
spremlja Borut Štoka. Zapeli so
Prežalostna mati Lojzeta Bra-
tuža, Angelski zbori Josipa
Pavčiča in Svete Jezusove rane
Lojzeta Mava.

Revijo, na kateri je spored pove-
zovala Klara Kravos, so sklenili
vsi nastopajoči zbori, skupaj so
zapeli namreč dve tradicionalni
postni pesmi, Pod oljkami Vinka
Vodopivca in Kraljevo znamnje
Andreja Vavkena.
Koncert je organizirala Zveza

cerkvenih pevskih
zborov v sodelovanju
z župnijo svetega An-
dreja apostola v
Trebčah. Poslušalce in
pevce je nagovoril tu-
di župnik Ivo Miklavc,
ki jih je pozdravil v,
po njegovem mnenju,
najlepši cerkvi na sve-
tu. Poudaril je pomen
freske Toneta Kralja
pred glavnim oltar-
jem, ki prikazuje zad-
njo večerjo in je še ka-
ko pomembna v po-
stnem času.
Za Zvezo cerkvenih
pevskih zborov je po-
slušalce nagovoril

Marko Tavčar, ki je prinesel poz-
drave predsednice Rossane Palia-
ga. V svojem nagovoru je Tavčar
povzel misel predsednice Palia-
ge, ki jo je izrazila pred dvema
tednoma na reviji devinske de-
kanije: božične pesmi pojejo vsi
zbori, tako cerkveni kot posvet-
ni. Pesmi ostalega dela cerkve-
nega leta pa izvajajo samo cer-
kveni zbori, predvsem da oboga-
tijo liturgijo. To jim mora biti v
ponos, kajti s tem so tudi nosi-
telji kulturne tradicije.

Urška Petaros

V organizaciji društva Rojanski Marijin dom

Likovni natečaj je
privabil nešteto otrok

  ar šest otroških
vrtcev in štirinajst
osnovnih šol na

Tržaškem je sodelovalo na
likovnem natečaju, ki ga
je tudi letos organiziralo
društvo Rojanski Marijin
dom. Letošnja tema je bila
Gremo na potovanje, s ka-
tero so se otroci z nav-
dušenjem lotili in barva-
no okrasili prostore
društvenega sedeža v Ro-
janu. Iz otroških vrtcev je
prišlo 106 prispevkov, iz
osnovnih šol pa kar 510,
tako da je imela likovna umet-
nica Helena Volpi kar veliko de-
la pri ocenjevanju. Podelila je
pet nagrad za učence prvega in
drugega razreda in pet za tri
višje letnike, otroški vrtci pa so

K

vsi prejeli enakovredno skupin-
sko nagrado. Sodelujoči vrtci so
bili Otroški vrtec Marjan Štoka,
OV Mavhinje, OV Devin, OV Ke-
kec, OV Gabrovec, OV Miškolin.
Za prvo stopnjo osnovnih šol so

prejeli nagrado Elizabeth Počkaj
(OŠ Vinko Tomažič), Stella
Campagna (OŠ Josip Ribičič),
Dana Grilanc (OŠ Virgil Šček),
Jannick Ariano (OŠ Kokoravec
Gorazd), Nina Salvi (OŠ Fran
Venturini). Nagrado druge stop-

nje osnovnih
šol so dobili
Erik Suber (OŠ
Alojz Grad-
nik), Arina
Sedmak (OŠ
Fran Ličinski),
Sara Job (OŠ
Josip Jurčič),
Lara Gerni
(OŠ Pinko To-
mažič), Jasna
Sedmak (OŠ
Albert Sirk).
Po dolgem
aplavzu za na-
grajence so

vrtci in šole dobili vrečko z do-
brotami za vse sodelujoče.
Na lep nedeljski popoldan, 7.
aprila 2019, ki je bil namenjen
najmlajšim, so organizatorji pri-
redili tudi tradicionalno glasbe-

ŽELEZNINA TERČON SNC
Vse za hišo in vrt,
stroji za domačo in poklicno uporabo,
barve in barvila, vse za vodne in 
plinske inštalacije

ODPRTO OD PONEDELJKA DO SOBOTE ZJUTRAJ

NABREŽINA, 124, tel. - faks 040 200122

Vsem dragim 

Slovenkam in Slovencem

želi doživete 

velikonočne praznike

z veliko Božjega 
blagoslova

IGOR ŠVAB
podpredsednik tržaškega

občinskega sveta

voščita 
vsem svojim članom, 

prijateljem in bralcem 
vesele velikonočne praznike

SLOVENSKA PROSVETA 
in MLADIKA

SLOVENSKO PASTORALNO SREDIŠČE V TRSTU

VOŠČI VSEM

SLOVENKAM IN SLOVENCEM 

V MESTU BLAGOSLOVLJENO 

VELIKO NOČ

MoPZ FANTJE 

IZPOD GRMADE, 
OPZ LADJICA
in DEVINSKI 
MLADINSKI 
KROŽEK

voščijo vesele 

velikonočne praznike!

VOŠČI VESELE
VELIKONOČNE 

PRAZNIKE!

ul. Vrb 1 - Opčine
tel. 040 213957 - faks 040 213595 

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH 
ZBOROV - TRST

vošči vsem organistom, zborovodjem, 

pevkam in pevcem ter njihovim sorodnikom 

blagoslovljene in miru polne 

velikonočne praznike

Odbor in Združeni zbor ZCPZ čestitata

ALOJZU DEBELISU
ob prejemu medalje za zasluge Republike Slovenije,

ki mu jo je v četrek, 11. aprila, 

izročil predsednik Borut Pahor

no in gledališko točko. Žal je bil
zaradi bolezni odsoten Otroški
pevski zbor Veseljaki, toda kul-
turna delavka, pevka in dirigen-
tka Zulejka Devetak je poskrbe-
la, da so vsi prisotni otroci z njo
zapeli nekaj pesmi iz slovenske
zakladnice. Sledila je predstava
čarodeja Janija, ki je s čarobnimi
triki in iluzijami očaral otroke.
Pri skoraj vsaki čarovniji je na
oder povabil prostovoljca, tako
da so se lahko tudi otroci, mo-
goče tudi kak bodoči čarodej,
preizkusili v tej privlačni, a zelo
zahtevni veščini.

MČ
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Trgovski dom / Sto let v italijanski državi: pogled iz osrednje Slovenije

“Pri nas se preveč gradi na
medčloveških nasprotjih!”

  2. letošnji številki revije
Mladika so v rubriki Fo-
kus, ob prispevku pisatel-

ja Borisa Pahorja, napisali svoje
razmišljanje o sto letih zahodne-
ga dela Primorske pod Italijo trije
ugledni strokovnjaki, ki živijo in
delujejo v Sloveniji – zgodovinar-
ja prof. dr. Stane Granda in prof.
ddr. Igor Grdina ter veleposlanik
Iztok Mirošič. Vsi trije so nasto-
pili na javni razpravi v sredo, 10.
aprila, v Trgovskem domu v Go-
rici, ki jo je uvedel odgovorni
urednik revije Mladika Marij Ma-
ver, povezoval pa časnikar Ivo
Jevnikar.
Jevnikar je prisotne spomnil, da
se končuje niz predavanj in raz-
novrstnih dogodkov, ki so nastali
ob pomembni obletnici konca
prve svetovne vojne, zdaj pa je
nastopil čas, da se vprašamo, kaj
se je zgodilo ob koncu vojne,
kakšne epohalne novosti so na-
stopile za slovenski narod v do-
movini in za tisti del, ki še danes
živi v mejah italijanske države.
Prof. dr. Stane Granda obžaluje
veliko nepoznavanja narodne
zgodovine in položaja Slovencev
v zamejstvu - že samo to poime-
novanje se mu zdi vprašljivo in
napačno. Poudarja tragičnost dej-
stva, da se je pred sto leti sloven-
ski narod znašel razdeljen v ra-
zlične države, marsikdo pa o tem
krivi Ljubljano, trdoto kranjskega
podeželja, ki je pravladala nad
neko širino, ki bi jo lahko primor-
ski, obmorski in zahodni del slo-
venskega naroda prispeval v slo-
vensko javno življenje in narodni
značaj. Prof. Grando zelo moti

V izraz, pojem “matična Slovenija”,
ki je, glede na to, da se je sam celo
življenje ukvarjal s problemom
združene Slovenije, po njegovem
mnenju prava izmišljotina, ki ni-
ma nobene realnosti in v veliki
meri zanika slovensko zgodovi-
no: “Matica
smo bili vsi Slo-
venci na sloven-
skem ozemlju,
ki je bilo predvi-
deno, da bi bilo
v združeni Slo-
veniji, zato je ta
pojem nespre-
jemljiv. Jaz poz-
nam samo slo-
vensko ozemlje,
znotraj katerega
je tudi ozemlje
Republike Slo-
venije. Tudi po-
jem zamejstvo
je za mene nerazumljiv … Žal se
je pri nas uveljavilo liberalno gle-
danje, da so pravi Slovenci samo
tisti, ki živijo v Sloveniji”.
Prof. ddr. Igor Grdina je v svojem
prispevku v rubriki Fokus primer-
jal razlike v mišljenju kontinen-
talnih in obmejno-primorskih
Slovencev, to so “razlike v doje-
manju razmerij in odnosov med
ljudmi in stvarmi” na sredinem
srečanju pa je izjavil: “Mislim, da
je pomanjkanje dialoške struktu-
re ena največjih nesreč združenih
in razdruženih Slovencev. Govor
o tem je prvi korak k preseganju
vsakršnih meja”. Po Grdinovem
mnjenju je vrsta različnih
režimov močno vplivala na vseh
ravneh na vsakdanje stike med

ljudmi, zaznamovala je slovensko
mentaliteto – že potrebne dia-
loškosti znotraj slovenskega pro-
stora je bilo včasih bolj malo, po-
tem pa so svetovnozgodovinske
okoliščine, med temi tudi delo-
vanje vrste tajnih služb, pustile

posledice, vse to pa moramo se-
veda upoštevati, ko govorimo o
sedanjem stanju. Grdino zanima
slovenska celota, zaveda pa se, da
Slovence v Ljubljani ne zanima
prav veliko to, kar je onstran
“mejnikov”, in tako mišljenje v
vsaki skupnosti pusti sledi - “vsi
smo Slovenci, načeloma vsi ena-
ki, vsi problemi so najglobji,
najtrši le v naših glavah… mar-
sikdo se čuti ogroženega, če ima
sogovornik drugačno stališče –
enostavno pojmovana demokra-
cija je vlada večine in, če kdorkoli
ima svoje mnenje, je vedno ab-
solutna manjšina. V Ljubljani pa
se vedno spodbuja neko večinsko
stališče, in to je težava slovenske
dialoške strukture”.

Veleposlanik v kabinetu zunan-
jega ministra in programski di-
rektor Blejskega strateškega foru-
ma Iztok Mirošič je bil do leta
2015 veleposlanik v Rimu, prej je
bil v Londonu, nekaj časa pa tudi
državni sekretar na ministrstvu
za zunanje zadeve. V svojem pri-
spevku v Fokusu se je sprehodil
skozi zgodovino in pravno zgo-
dovino Slovencev v Italiji od kon-
ca 1. svetovne vojne vse do danes.
Avtor opozarja, da duh Rapalla na
italijanski strani še marsikje vztra-
ja, obenem pa predstavlja tudi
prihodnost Evropske unije pro-
blem. Leta 2008, ko je bil sloven-

ski veleposlanik v Londonu, je
skupaj z britanskim zunanjim
ministrstvom izdal novo sloven-
sko-angleško zgodovinsko knji-
go, v kateri so bili objavljeni
zaupni priročniki, ki so jih bri-
tanski diplomati uporabljali na
pariški mirovni konferenci po
koncu prve svetovne vojne – “Bri-
tanci so tedaj dobro razumeli
geostrateški pomen ozemlja, po-
seljenega s Slovenci”. Mirošič je
govoril tudi o specifičnem odno-
su razklanosti, ki ga ima Italija do
lastne polpretekle zgodovine, saj
nima enoznačnega vrednotenja
dogodkov v drugi svetovni vojni
in so polemike glede ozemlja na
vzhodni meji še vedno zelo žive,
prav tako je bil v Rimu prese-

nečen nad tem, kako drugačen je
pogled na to zgodovinsko obdob-
je od tistega, ki velja pri nas –
“Bolj ko greš proti jugu, manj ve-
do o temnih plateh fašizma, saj
je jugu Italije fašizem prinesel
razvoj in infrastrukture”. O pri-
sotnosti Slovencev in krivicah, ki
so bile storjene zoper nas, pa
sploh ne vedo nič, manjšina na
italijanskem ozemlju ne obstaja,
torej “ni čudno, da tako počasi in
boleče Italija izvaja zakonodajo,
ki se tiče manjšine… v Rapalskih
sporazumih ni niti besedice o
zaščiti hrvaške in slovenske
manjšine, nasprotno, ščiti se sa-

mo italijanska manjšina na teri-
torijih, ki so ostali v kraljevini Ju-
goslaviji… kvaliteto v odnosih
med italijansko in slovensko
državo pa je dejansko povzročil
naš vstop v Evropsko unijo”. Mi-
rošič je mnenja, da bi Slovenija
brez Evropske unije veliko tvega-
la, “ v Ljubljani, tudi v državnih
uradih, pa večkrat veljata preve-
lika pasivnost in premajhna po-
zornost do tega, kar se dogaja v
mednarodnem okolju. Slovenija
je majhna država, za tako ma-
jhno državo je pojav gibanj t. i.
suverenizma recidiva, ki je nastal
po ekonomsko-finančni krizi
znotraj držav EU in z razvojem
populizmov, lahko zelo neva-
ren”. Slovenija in slovenska

manjšina pa si morata prizadeva-
ti za Evropsko unijo, ki je unija
sobivanja. Iztok Mirošič je ome-
nil tudi razprave o fojbah, zgodo-
vinskih dejstvih, ki so raziskana
v zgodovinskih poročilih, a, če se
ne bodo oblikovale neke skupne
resnice okoli druge svetovne voj-
ne, obstaja tveganje, da bodo no-
ve generacije dejansko poznale
samo eno plat zgodovine in ne
druge, in to bo lahko problem
prihodnjega sožitja.
Prof. dr. Stane Granda se je Mi-
rošiču za objavo angleških pri-
ročnikov zahvalil, saj dokazujejo,
da so na Zahodu dobro vedeli, da
Slovenci obstajamo in London-
ski pakt ni bil narejen “čisto na
pamet”. Po drugi strani se z njim
tudi strinja, ko pravi, da je Italija
vedno imela poseben odnos do
stare in nove Jugoslavije in danes
do Slovenije in o tem mladina
sliši v šoli – “pri nas se preveč gra-
di na medčloveških nasprotjih,
kar pa nikoli ni dobro”! . Vsi trije
ugledni gostje so se strinjali s
trditvijo, da se moramo Slovenci
čim bolj posvetovati, saj je po-
membno mnenje vsakogar in
nobeno mnenje ne sme biti
apriorno odrinjeno, obenem pa
sta po mnenju Iztoka Mirošiča ze-
lo pomembni tudi slovenska
navzočnost in redna kulturna za-
stopanost slovenske države na
ozemlju FJk, v Rimu in prestolni-
cah vseh sosednjih držav, ki o nas
vedo zelo malo ali nič – “Če ne
predstaviš svoje kulture, potem
drugi o tebi ne more nič vedeti”!
. Tudi odvetnik Damijan Terpin,
ki je spregovoril med debato, je
potrdil dejstvo, da je slovenska
manjšina še premalo prisotna v
Rimu, kjer se še moramo boriti
za zaščitni zakon in zajamčeno
zastopstvo; možnost, da Slovenci
sami izvolimo svojega predstav-
nika v italijanski parlament, je
ključnega pomena v političnem
in širšem smislu.

Katja Ferletič

Ivo Jevnikar, Iztok Mirošič, prof. ddr. Igor Grdina in prof. dr. Stane Granda (foto d&m)

  klepne akorde zelo lepega glasbene-
ga srečanja, ki so ga v glavnem na
strunah izoblikovali mladi obetavni

glasbeniki, je zaigrala zelo številna godalna
skupina glasbene šole Artegioia, ki jo je vo-
dila ravnateljica šole Antonella Tosolini.
Njej in ravnatelju postojnske šole Edvardu
Popitu je ravnateljica SCGV Emil Komel

Alessandra Schettino podarila spominski
dar. Poudarila je pomen tovrstnih srečanj
in pojasnila, da so bili v zadnji nastopajoči
skupini tudi učenci glasbenih šol iz Go-
narsa in Šlovrenca ob Soči. Občinstvo je
navdušeno ploskalo vsem izvajalcem, po-
sebno krepko pianistu Eneju Slokarju in
“nenavadnim” tolkalcem.
Tudi tokraten večer Snovanj je razkril, da
se veliko mladih z navdušenjem in pre-
danostjo ukvarja z glasbo in z njo bogati
svojo osebnost in pridobiva kulturno
širino.

S
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Pomlad je ...
  prihodom pomladi je nastopil tu-

di čas tekmovanj, ki so nedvomno
velika izkušnja za vsakega učenca,

ki ima tako priložnost, da se sreča in po-
meri z vrstniki, a predvsem sam s sabo,
spozna svoje meje in napredke. Ima pa
tudi priložnost, da mu prisluhne in ga
oceni komisija strokovnjakov. To je se-
veda lepa izkušnja tudi za mentorja, ki
ima možnost prisluhniti drugim glasbe-
nikom, spozna novosti v repertoarju in
izvajalski praksi.
Učenci Slovenskega centra za
glasbeno vzgojo Emil Komel se
tudi letos vračajo s tekmovanj s
številnimi priznanji. Vrsto na-
grad v novem letu je “uvedla”
mala Karolina Gantar, 9-letna
pianistka iz razreda profesorja
Armina Čoralića, ki je 4. marca
na 48. tekmovanju mladih gla-
sbenikov Republike Slovenije
osvojila v kategoriji 1a zlato
priznanje s 96 točkami in poseb-
no priznanje za najboljšo izved-
bo obvezne skladbe. Prejeti priz-
nanji imata še toliko večjo vred-
nost, ker je bilo v tej kategoriji
vpisanih 49 malih pianistov iz
cele Slovenije, ki so se morali
pred tem predstaviti na selekciji
v Ljubljani.
Na mednarodnem tekmovanju
International competition
“Giovani musicisti - citta' di Tre-
viso”, ki je potekalo v šestih dneh zaradi
velikega števila tekmovalcev, sta se
predstavili dve violinistki iz razreda pro-
fesorice Mojce Križnič: 12-letna Athena
Picech v kategoriji II. C in 18-letna Sara
Gorkič v kategoriji II. E. V nedeljo, 24.
marca, sta se v kategorijah z zelo viso-
kim nivojem znanja izvajalcev, ob kla-

virski spremljavi profesorice Eve Do-
linšek, odlično izkazali in obe osvojili
2. nagrado.
Na 14. tekmovanje Certamen musicum
v organizaciji srednje šole “Dante Ali-
ghieri” iz Štarancana, ki je namenjeno
učencem srednjih šol, se je letos vpisalo
sedem gojencev SCGV Komel. Violini-
stka Athena Picech je dan potem, ko je
bila nagrajena v Trevisu, slavila zmago
tudi v Štarancanu s 1. absolutno nagra-
do s 97 točkami v kategoriji A2 bis.

Odlično sta se izkazala sestra in brat,
Makrina (kategorija A3bis) in Jakob
Quinzi (kategorija A1bis), violinista iz
razreda prof. Križniča, ki sta osvojila 1.
in 2. nagrado, ob klavirski spremljavi
profesorice Eve Dolinšek. V kategoriji
A1bis sta pianistki Beatrice Canola in
Nina Bensa, učenki profesorice Elisabet-

te Cavaleri, osvojili 2. in 3. nagrado.
Emanuele Verzegnassi pod mentor-
stvom profesorja Marca Fantinija je v
kategoriji A2bis prejel 1. nagrado. Kla-
rinetist Karol Vitale iz razreda profesorja
Tomaža Škamperleta, ob klavirski
spremljavi Armina Čoralića, je v kate-
goriji A2bis osvojil 3. nagrado.
Violinistka Athena bo nastopila na kon-
certu nagrajencev, ki bo 29. aprila v
občinskem gledališču v Tržiču.
Med 4. in 7. aprilom je v goriški Palači

de Grazia potekalo mednarodno
tekmovanje “Giovani talenti – Cit-
ta' di Gorizia” v organizaciji
društva Casa delle Arti. Tudi na
tem tekmovanju so se gojenci šole
Komel posebno izkazali. Iz razreda
harf profesorice Tatiane Donis so
se predstavile osemletna Xiangyi
Zheng, ki je v kategoriji A osvojila
1. nagrado, medtem ko sta Vida
Boškin in Petra Devetak v duu
osvojili 1. absolutno nagrado s 97
točkami v kategoriji C, namenjeni
duetom in skupinam. Devetletna
Anna Giusti iz razreda profesorja
Škamperleta je na klarinetu in ob
spremljavi prof. Armina Čoralića
dosegla 2. nagrado z 90 točkami.
Violinistki Athena Picech in Sara
Gorkič sta tudi na tem tekmovanju
blesteli: Athena je prejela 96 točk
in 1. nagrado, medtem ko Sara 97
točk in 1. absolutno nagrado.

Goriško mednarodno tekmovanje se je
končalo s koncertom, na katerem so se
predstavili dobitniki prvih absolutnih
nagrad.
Vsi na šoli E. Komel se veselimo teh
uspehov, ki so sad marljivega dela in
učenja, in čestitamo učencem in njiho-
vim mentorjem.

S

SCGV Emil Komel / Pomembni dosežki 

Učenci so blesteli na različnih tekmovanjih

  akazala sem le glavno temo ro-
mana Mrzlica, ker ne bi rada od-
tegnila bralcem užitka, da se sa-

mi poglobijo v branje, ki te povleče za
seboj. Na 165 straneh se bomo srečali tu-
di z zelo lepimi opisi vrtov in narave, a
tudi ljubljanskega okolja. Preseneča tudi
pisateljičino globoko poznavanje člo-
veške narave in čustev, od strahu do jeze
in ljubezni, ki so lastna tako ljudem kot
vilam, kar nam obeta še drugačne strani
izpod njenega peresa.
Vilinski svet je večen, tako nam zagotovi

vilinska kraljica na koncu povesti, in tu-
di “mrzlica ga ne bi uničila. Uničila bi
le življenje na Zemlji. Ve ste ga rešile in
to je veliko več, kot bi lahko karkoli sto-
rile za vilinski svet”.
Nam pa je bilo v nekaj uricah branja zelo
prijetno odkrivati ta vilinski svet, ki je
večen, kot je večna človeška domišljija,
ki zna vedno znova ustvarjati nove sve-
tove in odkrivati nove poti in nova zdra-
vila za človeka vsakega časa, kajti, kot je
zapisal Einstein, je “fantazija pomem-
bnejša od znanja, kajti znanje je omeju-
joče, domišljija pa obsega ves svet”.
V tem je mlada pisateljica Jasna Reščič
povsem prepričljiva. Naj ji čestitamo in
voščimo še veliko ustvarjalne moči in
zadoščenj.

N

  opolnilo zgodovinskemu pregle-
du pa bo toponomastična karta
v merilu 1: 7500, ki sicer zajema

širše območje, kajti, kot pravi avtor, no-
benega kraja, nobene skupnosti ni mo-
goče obravnavati ločeno od drugih. Na
toponomastični karti je 380 imen.
Uvodni članki prinašajo obilico podatkov

o prebivalstvu, političnoupravni poraz-
delitvi, zlasti z oziroma na zadnje ljudsko
štetje v Avstro-Ogrski, prispevek o cerov-
skem govoru. Fotografski del zajema 60
fotografij.
Monografija je nastajala pod mentor-
stvom dr. Danile Zuljan Kumar iz ZRC SA-
ZU v Novi Gorici, ki je tudi avtorica pri-
spevka o cerovskem govoru in urednica
knjige.
Izid publikacije sta podprli Občina Brda
in Občina Števerjan, založnik pa je Go-
riška Mohorjeva družba.

D
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Vida Boškin in Petra Devetak
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Mešani pevski zbor Psallite deluje v župniji
Marijinega oznanjenja v Ljubljani. Sestavlja
ga okrog dvajset pevcev in ga vodi Urban
Udovič. V letošnjem letu je k sodelovanju
povabil priznanega zborovodjo Matjaža
Ščeka in mu predlagal, da bi zbor pod
njegovim vodstvom izpeljal program
pravoslavne slovanske glasbe v okviru
vsakoletnega Sakralnega abonmaja. S tem
programom je zbor že nastopil v Ribnici,
Ljubljani in Novi Gorici, na velikonočni

ponedeljek, 22. aprila 2019, pa bo z njim
nastopil v Komnu na Krasu, in sicer v župni
cerkvi sv. Jurija z začetkom ob 19.00. Na
programu so dela Bortnjanskega, Česnokova,
Grečaninova, Mokranjaca, Vujića in drugih.
Matjaž Šček je tudi med zamejskimi Slovenci
zelo poznan zborovodja, saj je tudi v
zamejstvu vodil več pevskih sestavov, med
njimi tudi MePZ Primorec – Tabor in MePZ
Jacobus Gallus. / (žč)

Velikonočni koncert MePZ Psallite

  red Veliko nočjo, najpomem-
bnejšim praznikom kristjanov, si
želimo srčnega miru in vsega do-

brega v sebi in slovenski državi. Med do-
godki, ki jih prikazuje in zaznamuje
praznični čas, je tudi Ribniški pasijon,
to je prikaz Kristusovega trpljenja z do-
danimi sedmimi najbolj razširjenimi
grehi sodobnega človeka. Gre za naj-
večji projekt zahodne Dolenjske, dežele
suhe robe, ki povezuje čez 150 prosto-
voljcev, to je sodelujočih, iz vsaj 15 žup-
nij, ima pa svoj izvor in korenine v rib-
niški mladinski skupini, ki se je zbirala
v župnišču ob mogočni cerkvi sv. Štefa-
na. Po dveh letih ustvarjalnega govor-
jenja, neštetih ur prepričevanja, vrenja
idej in pisanja scenarijev v kaplanovi so-
bi, kasneje pa še izbiranja igralcev in
pevcev, razdeljevanja vlog, neštetih vaj,
šivanja kostumov in pripravljanja scene
so na cvetno nedeljo leta 2007 na rib-
niškem gradu s 50 sodelujočimi in več
sto gledalci prvič uprizorili pasijonsko
zgodbo. Glas o Ribniškem pasijonu na
čarobnem ribniškem gradu se je hitro
širil po vsej Sloveniji. V dobrem dese-
tletju je prerasel v drugi največji pasi-
jonski projekt pri nas. Šteje 12 izvedb.
Letos ga bodo uprizorili dvakrat, v so-
boto, 13. aprila, so ga prikazali v So-
dražici, 22. aprila, na velikonočni po-
nedeljek, pa ga bodo ponovili še v Rib-
nici.
Človekovo življenje v pravilnem med-
sebojnem razmerju sestavljajo telo in

duhovnosti. Zato se je v realnem svetu
zgodilo, da so v Sloveniji z nekim pri-
spevkom, objavljenim na POP TV, naj-
večji komercialni televiziji v slovenski
državi, odkrili, da pri nas delujejo
hrvaške tajne službe, izvajajo prisluhe
in nasploh spremljajo vse, kar se sosed-
nji državi zdi pomembno. Nasta-
lo je vznemirjenje, tudi s posle-
dicami in ukrepi, ki pa jih naroča
in utemeljuje zgolj premier, Mar-
jan Šarec. Voditelji in ministri iz
drugih koalicijskih strank v očit-
ni zadregi molčijo, ker se morda
bojijo, da bi moral kdo med nji-
mi odgovarjati za pomanjkljivo-
sti prejšnjih vlad, kar zadeva
vrzeli v delovanju slovenskih
varnostnih služb. Premier Mar-
jan Šarec je o celotni zadevi
prvič, odkar je na čelu izvršilne
oblasti, sklical sejo Sveta za na-
cionalno varnost. Predsednik Komisije
državnega zbora za nadzor obveščeval-
nih in varnostnih služb, Matej Tonin,
je opozoril, “da so hrvaški obvešcevalci
v Sloveniji zelo dejavni, na njihovem
seznamu za prisluhe so politiki, druge
pomembne in vplivne osebnosti in tudi
novinarji”. Po njegovem “je Slovenija
naredila napako, ker je soglašala s spre-
jemom Hrvaške v Evropsko zvezo, ne
da bi ta prej rešila mejno vprašanje s
Slovenijo”.
Nekdanji predsednik vlade, zdaj zunanji
minister, dr. Miro Cerar, ravnanje sebe

in vlade, v zadevi hrvaških prisluhov,
takole pojasnjuje oziroma opravičuje:
“O nedopustnih aktivnostih sosednje
države je obstajala vrsta primerov in
spoznanj. Vendar nas je pri naših odzi-
vih vodil cilj, da arbitražni postopek o
meji med Slovenijo in Hrvaško vodimo

do konca”. Na Karla Erjavca, nekdanje-
ga zunanjega ministra, po razkritju pri-
sluškovalne afere, letijo očitki, da je ob-
jektivno in tudi osebno odgovoren za
polom pri arbitraži o meji med Slove-
nijo in Hrvaško. “Erjavec nima nobene
pravice, da se skriva za uradniki, ampak
bi moral odgovornost po zgledu poli-
tične kulture v zahodnoevropskih
državah prevzeti sam”, je ocenil Matej
Tonin, predsednik parlamentarne ko-
misije za nadzor obveščevalnih in var-
nostnih služb.
Premier Marjan Šarec, ki si je pridobil

položaj glavnega ocenjevalca in glasni-
ka obstoječega stanja in razmer v Slove-
niji, je v tujini s svojim tolmačenjem
hrvaških vohunskih prisluhov naletel
skoraj na posmeh. V Evropski komisiji
(vladi) so sporočili, da v tej povezavi ni-
majo vohunov, ne izvajajo prisluhov in

zato nimajo izkušenj, ki
bi jih predlagali Sloveniji.
Spore naj zato rešita
državi sami. Hrvaški pred-
sednik vlade, Andrej Ple-
sković, ne priznava
vmešavanja njihovih taj-
nih služb v slovenske za-
deve in medije. Po srečan-
ju z našim premierom
Marjanom Šarcem je me-
nil, “da bodo kmalu
evropske volitve in vsak
voditelj mora imeti
kakšno majhno temo kot

dokaz, kako ščiti nacionalne interese”.
V Sloveniji je afera s hrvaškimi prisluhi
in delovanjem njihovih tajnih služb po-
stala glavna tema domače politike. Ven-
dar bi to morale biti tudi kritične raz-
mere v zdravstvu, slabo stanje in spori
v vojski in varnost države zaradi priha-
janja množice nezakonitih beguncev iz
afriških in azijskih držav. Kriza v zdrav-
stvu se ne rešuje, ampak celo veča. Po-
manjkanje zdravnikov na primarni rav-
ni, denimo v družinski medicini,
otroškem zdravstvu in tudi v ginekolo-
giji, bo novi minister za zdravje Aleš

Šabeder poskušal premostiti z zaposlit-
vijo 90 zdravnikov iz držav, ki niso čla-
nice EU. Premier Marjan Šarec je že
dvakrat zavrnil predlog predsednika
sindikata Fides, dr. Konrada Kuštrina,
za sestanek, namenjen razmeram v

zdravstvu. Namesto tega predsednik
vlade mogoče sogovornike domnevno
ignorira in se iz njih norčuje. Novi mi-
nister za zdravje pa naj ne bi bil dorasel
svoji vlogi. Dr. Alenka Forte, predsedni-
ca Odbora za zdravje pri Strokovnem
svetu SDS, sicer zdravnica specialistka v
bolnišnici Trbovlje, navaja, da zdaj čaka
nad 153.566 bolnikov na preiskave in
posege, od tega 57.685 bolnikov nad do-
pustno čakalno dobo. Prepričana je, “da
je novi minister za zdravje pri svojem
delu popolnoma izgubljen. Če se ni
počutil sposobnega za ministrovanje,
tega pač ne bi smel sprejeti”. Glede vlo-
ge premiera Marjana Šarca pri odpra-
vljanju razsula v zdravstvu pa omenjena
zdravnica pravi: “Mislim, da bi se moral
gospod Šarec zbuditi. On danes ni v re-
sničnostnem šovu, kjer igra vlogo man-
datarja, ampak je mandatar, zato je čas,
da postane državnik, kolikor je za to
sposoben”.
Slovenski katoliški tednik Družina je
zdravstvu namenil celo stran. V enem
od prispevkov je zapisano, “da je slo-
vensko zdravstvo začelo razpadati pri sa-
mem temelju. Če odidejo družinski
zdravniki, se lahko sesuje celoten si-
stem”. In še: “Zdravniki izgorevajo,
odhajajo na bolniške, dajejo odpovedi,
zamenjav ni, novi zdravniki se na raz-
pise ne javljajo. Življenjska doba sloven-
ske družinske zdravnice je 18 let krajša
od življenjske dobe drugih Slovenk”.

Marijan Drobež

P

Odbor in komisija Državnega zbora Republike Slovenije 

Podprta so prizadevanja za ureditev
zastopstva slovenske manjšine v Rimu

  dbor DZ za zunanjo poli-
tiko in komisija za Sloven-
ce v zamejstvu in po svetu

sta se na skupni seji 11. aprila sez-
nanila s problematiko politične za-
stopanosti slovenske narodne
skupnosti v Italiji. Podprla sta pri-
zadevanja za ureditev vprašanja ter
priporočila vladi, da se za to zav-
zema v stikih z visokimi italijan-

skimi predstavniki.
Odbor in komisija sta soglasno pod-
prla tudi sklep, v katerem pripo-
ročata vladi, da v dialogu z vsemi
predstavniki Italije v prizadevanjih
za ureditev vprašanja priporoča
vzpostavitev posebnega volilnega
okrožja za avtohtono slovensko na-
rodno skupnost.
Tako OZP kot komisija za Slovence v
zamejstvu in po svetu pa sta zavrnila
sklep, ki ga je predlagal poslanec SNS
Zmago Jelinčič, da vlada pri italijan-
skih oblasteh sproži postopek, po ka-
terem se slovenski manjšini v Furla-
niji Julijski krajini prizna status kon-
stitutivnega naroda.
Kot je na seji poudaril minister za
Slovence v zamejstvu in po svetu Pe-
ter Jožef Česnik, je bil zaščitni zakon
za slovensko manjšino v Italiji spre-
jet pred 18 leti in takrat je bilo
pričakovati, da bo vprašanje zastop-
stva manjšine v italijanskem parla-
mentu rešeno, a ga doslej še noben
volilni zakon v Italiji ni dorekel v po-
polnosti. Zdaj je v Italiji v obravnavi
predlog sprememb ustave o
zmanjšanju števila poslancev v Ri-
mu, ki bi lahko še dodatno zmanjšal

možnosti slovenskih predstavnikov
za izvolitev, je opozoril.
Slovenska senatorka v Rimu Tatjana
Rojc je opozorila, da se Slovencem v
Italiji s temi spremembami obeta
kršenje pravice do zastopanosti,
kršenje zaščitnega zakona ter tudi
kršenje mednarodnih pogodb, kot je
osimski sporazum.
Ekspertiza glede zastopanosti Slo-
vencev v italijanskem parlamentu po
njenih besedah ponuja dve lažji
rešitvi, ki jih omogoča sedanja zako-
nodaja. Prva je, da bi se volilni prag
za izvolitev predstavnikov slovenske
narodne skupnosti znižal na en od-
stotek, druga pa je sprememba t. i.
Bratinovega volilnega okrožja tako,
da bi imeli Slovenci tam večjo
možnost za izvolitev.
Na zunanjem ministrstvu, po bese-
dah državnega sekretarja Dobrana
Božiča, menijo, da je ohranitev za-
stopstva v parlamentu ključna za
zaščito pravic slovenske manjšine.
To so v razpravi izpostavili tudi več
predstavnikov slovenske skupnosti v
Italiji ter številni poslanci.
Več poslancev je Slovenijo izpostavi-
lo kot primer zelo dobre prakse, kar

zadeva status in zastopanost
manjšin. Kot so poudarjali, zato od
Italije pričakujejo vzajemnost.
Tudi član deželnega sveta Furlanije
Julijske krajine ter deželni tajnik
stranke Slovenska skupnost Igor Ga-
brovec se je zavzel, da bi se v Italiji
čim bolj približali slovenski ureditvi
na tem področju. Predstavnikom
Slovenije pa je svetoval, naj v pogo-
vorih z italijanskimi kolegi vedno iz-
postavljajo, kako je to urejeno za ita-
lijansko manjšino v Sloveniji. “To je
najboljša karta, na katero Slovenija
lahko igra. Pred to karto so Italijani
vedno v zadregi”, je dejal.
Rojčeva je sicer pri tem opozorila, da
slovenskega sistema ni mogoče po-
polnoma prenesti v Italijo, saj imata
italijanska in madžarska skupnost v
Sloveniji dvojno volilno pravico, ita-
lijanska ustava pa predvideva en glas
na volivca.
Predsednica komisije Ljudmila No-
vak in minister Česnik sta se tudi
zavzela za internacionalizacijo
vprašanja na evropski ravni, kar je
Rojčeva podprla, a se ji zdi smiselno,
da se to stori po evropskih volitvah,
ki bodo konec maja.

O

Ob prihodnji 90-letnici ustrelitve bazoviških junakov

Bomo dočakali njihovo
rehabilitacijo?

  ne 6. septembra 2020 bo preteklo 90
let od ustrelitve bazoviških junakov,
ki uradno ostajajo teroristi. Še vedno

namreč čakamo na posmrtno sodno rehabili-
tacijo. Da bi se končno le kaj premaknilo, so
pobudo sprejeli v svoje roke sorodniki najm-
lajšega bazoviškega junaka Ferda Bidovca. Med-
tem ko smo pričakovali, da bodo pobudo pod-
prli tako v matici kot v zamejstvu, so prišli na
dan pomisleki, češ kasacijsko sodišče lahko po-
trdi obtožbo in je potem obsodba dokončna,
ker se nimaš več kje pritožiti. Toda, kot pravi
predsednik slovenskega Vrhovnega sodišča Da-
mijan Florjančič, je še vedno možen priziv na
evropsko sodišče za človekove pravice.
Bidovcu, Marušiču, Milošu in Valenčiču so so-
dili zaradi bombe, ki je v uredništvu časopisa
Il popolo di Trieste zahtevala življenje, vendar
ne po kazenskem zakoniku, pač pa na podlagi
zakona 2008 z dne 25. novembra 1926, ki je
ustanovil Posebno sodišče za zaščito fašistične
države in uvedel smrtno kazen, a le za tistega,
ki bi ogrozil življenje kralja, kraljice, princa pre-
stolonaslednika ali ministrskega predsednika.
Sodišče, če tudi Posebno, bi moralo obtožence
obsoditi na zaporno in ne smrtno kazen.
Toda tudi takšni in podobni ugovori niso pov-
sem prepričali. Mnogi pač trdijo, da je treba
najprej doseči politično rehabilitacijo tudi s po-
govori na meddržavni ravni.
Res je, bili so drugačni časi in tedanjega
fašističnega zatiranja ne gre primerjati z da-
našnjim demokratičnim življenjem. Toda ko
bi imeli naši predniki toliko pomislekov, bi ver-
jetno ne ustanovili ne Borbe in ne Tigra, ne bi
bilo na smrt obsojenih na prvem in drugem
tržaškem procesu. Časi niso najbolj naklonjeni,
skrajna desnica je vedno glasnejša, za resolucijo

v deželnem svetu Furlanije Julijske krajine, ki
krivi slovenski narod za fojbe in etnično čiščen-
je Italijanov v Istri, ni glasovala le desnica, pač
pa tudi svetniki Gibanja petih zvezd, občanskih
list, ki naj bi se prištevale k levi sredini. A ni
dovolj, Slovenska skupnost je skupno s tremi
svetniki Gibanja petih zvezd predlagala, naj bi
po šolah delili poročilo slovensko-italijanske
komisije zgodovinarjev, toda večina je predlog
zavrnila. Dežela pa se bo še dalje ukvarjala z
zgodovino, kajti peta komisija ima na dnev-
nem redu predlog skrajne desnice z naslovom
Ukrepi za negovanje in širjenje spomina na tra-
gedijo fojb ter eksodusa iz Istre, Dalmacije in
Reke.
Pred dobrimi 14 dnevi je poteklo natanko sto
let od ustanovitve prvih fašističnih enot – fasci
di combattimento in skrajna desnica postaja
vedno bolj glasna. Ob dnevu spomina sta no-
tranji minister Salvini in predsednik evropske-
ga parlamenta Tajani izrekla vrsto sovražnih
besed z vzklikom “živela italijanska Istra”. Ne-
kaj dni kasneje je Tajani po radiu dejal, da je
Mussolini napravil dokaj dobrega za Italijo, saj
so tedaj gradili ceste, sušili močvirja in zidali
ljudska stanovanja. Če duce ne bi dal ubiti Mat-
teottija in ne bi s Hitlerjem sprožil druge sve-
tovne vojne, bi bilo njegovo vladanje hvale
vredno. Zdi se mi, da je na te besede najbolje
odgovoril plakat, ki sem ga videl v Sežani “Ta-
jani lump”.
Sprašujem se, ali je res bolje ne drezati, čakati,
da se bo vzdušje spremenilo, česar realno ni
pričakovati v dobi, v kateri vlada ekransko pe-
telinjenje nekaterih oblastnikov, ko je osiro-
mašena različnost tako težko sprejemljiva in je
ne ocenjujemo več kot bogastvo.

Saša Rudolf

D

Ribniški pasijon, zgodbe o Kristusovem trpljenju in grehih sodobnega človeka

Hrvaške tajne službe s prisluhi nad Slovenijo!

Matej Tonin
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Na skupščini družbe KB 1909

Predstavljen načrt za
prestrukturiranje

  kupščina družbe KB 1909,
ki je bila prejšnji teden v
Gorici, je bila predvsem in-

formativne narave. Tako je napo-
vedoval dnevni red, ki ga je pod-
pisal likvidacijski upravitelj Boris
Peric in do katerega je prišlo na
zahtevo skupine manjšinskih
delničarjev zaradi dolgega molka
okoli likvidacijskega postopka.
Na tokratni skupščini je likvida-
cijski upravitelj nakazal plan za
prestrukturiranje in letno po-
ročilo za leto 2017, čeprav naj bi
do uradne seznanitve z bilanco
za predlani prišlo na novi
skupščini julija letos, jese-
ni pa naj bi bila skupščina
seznanjena še z letnim
poročilom za leto 2018.
Obseg dolga družbe KB
1909
Peric je v svojem daljšem
posegu predstavil dogo-
vor z upniki in glavne po-
stavke letnega poročila za
leto 2017. Začnimo s
prvim. Dogovor z upniki
ali plan za prestrukturi-
ranje dolga naj bi se izve-
del v letošnjem letu in naj bi, po
besedah likvidacijskega upravi-
telja, prinesel novega finančnega
kisika družbi. Poglejmo najpo-
membnejše postavke. Skupne
obveznosti z datumom 31. 12.
2017 (likvidacija je nastopila no-
vembra 2017), ki jih mora družba
KB 1909 reprogramirati, znašajo
50 milijonov evrov. Od tega jih
je bilo približno 25 milijonov do
bank. Dolgoročne obveznosti so
znašale 12 milijonov evrov, krat-
koročnih je bilo za 38 milijonov
evrov. Peric je napovedal, da bo-
do ob koncu postopka prestruk-
turiranja dolga te obveznosti pri-
bližno prepolovljene. Znašale naj
bi 24 milijonov evrov. Kako naj
bi do tega prišli?
Poplačilo dolgov
Šlo naj bi za dva dela v omenje-

S nem programu. Prvi je reprogra-
miranje na daljši rok ali poplačilo
hipotekarnih posojil, drugi del
pa zadeva nezavarovane terjatve
in njihovo prodajo skupini KD
group iz Ljubljane.
Hipotekarnih posojil je skupno
za 11 milijonov evrov. Del tega
naj bi poplačali s prenosom ne-
katerih nepremičnin na odvisne
družbe. Peric je pri tem izpostavil
prenos poslopij obeh kinodvo-
ran Kinemax (v Tržiču in v Gori-
ci) na odvisno družbo Transme-
dia. Šlo naj bi za prenos v doka-

pitalizacijo te družbe, ki bo odslej
lastnica in ne več najemnica pro-
storov. Znesek, ki ga zdaj od-
plačuje za najemnino, naj bi tako
odplačevala za manjše hipotekar-
no posojilo, ki ga je pri tem poslu
sklenila z eno od bank, še poja-
snjuje Peric. Podobna formula
naj bi veljala za prenos drugega
nadstropja v ulici Malta na pod-
jetje Indules. Pomemben del
preoblikovanja tega dela dolga
naj bi se izvedel s predčasnim
plačilom obveznosti z diskon-
tom. Kaj to pomeni? Da bodo
bankam povrnili samo del dolga,
ki bo zmanjšan za dogovorjen
odstotek. V tem primeru govori-
mo o “popustu” v višini med 30
in 40 odstotki, je še pojasnil Peric
in dejal: “Primer tega je poplačilo
dolga do Monte dei Paschi di Sie-

na, ki se že izvaja z diskontom 30
odstotkov”. Pri tem so izjema
dolgovi do finančne družbe Friu-
lia, ki so bile brez jamstev in je
torej diskont večji. V tem prime-
ru znaša kar 60 odstotkov.
Druga pomembna postavka so
različne bančne obveznosti. To-
vrstne dolgove v vrednosti 2 mi-
lijonov evrov naj bi poravnali z
unovčenimi terjatvami (torej s
krediti, ki jih je KB 1909 imela do
drugih poslovnih subjektov), ki
so in še bodo prenesene nepo-
sredno na banke. Precej večja je

nato postavka bančnih ob-
veznosti z jamstvi. Teh je
za 10 milijonov evrov.
Plan predvideva, da se
manjši del tega zneska (v
višini 3,1 milijona
evrov) poravna z delnim

prestrukturiranjem. Preo-
stali del pa bo obravna-
van skupaj s postavko
nezavarovanih bančnih
obveznosti.
V igro vstopa KD group

V postavki nezavarovanih
bančnih obveznosti je za 13

milijonov evrov dolgov. Ta del
obveznosti naj bi odkupila zu-
nanja družba, KD group iz Lju-
bljane. Ta naj bi obveznosti ku-
pila po diskontu v višini 50 od-
stotkov. KD group je sicer med
bolj znanimi finančnimi skladi v
Sloveniji. V svojem portfelju ima
ne samo finančne, temveč tudi
zavarovalniške dejavnosti. Ob-
vladujejo ga njegovi menedžerji
z družino Gantar na čelu. La-
stništvo se izvaja preko družb v
davčnih oazah. Mig am plus ltd
iz Cipra je največji delničar s sla-
bimi 20 odstotki. Sledi luksem-
burška Charantania investments
s 17 odstotki. Na tretjem mestu
je Soroli invest ltd s 13 odstotki,
ki domuje prav tako na Cipru.
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NATUROPATSKI NASVETI (240)Erika Brajnik

Pomen črevesja v naturopatiji (1)
Evolucijsko gledano, je črevesje najstarejši organ
našega telesa. Ameba, najbolj enostavno celično
bitje, ima samo črevesje. V luči evolucije so nak-
nadno nastali ostali organi telesa, kot privesek
črevesja. Črevesje je najbolj pomemben organ
našega telesa, saj se 60 % celic imunskega sistema
nahaja v črevesju. V črevesju se vsrkajo vsa hrani-
la, vsa zdravila, vse, kar zaužijemo, da lahko
ustvarjamo energijo za življenje. Naš imunski si-
stem se gradi do 11. leta starosti. Ko se rodimo, se
črevesje začne graditi.
Skozi vaginalni kanal
otrok prejme prvi odtis
dobrih bakterij matere,
ki kolonizirajo prebavni
trakt otroka, ki se je s
porodom šele začel gra-
diti. V nekaterih porod-
nišnicah namažejo z
napojenim robcem va-
ginalne sluzi matere
usta novorojenčka, roje-
nega s carskim rezom.
Vprašanje pa je, ali so
materini mikroorganizmi vedno dobri za otroka?
Tudi tiste matere, ki so se med nosečnostjo zredi-
le za 20 kg, imajo vseeno dobre bakterije za otro-
ka?
Na to vprašanje bomo odgovorili kasneje.
Ko govorimo o črevesju, ne moremo pozabiti na
bolezen, ki najbolj prizadene črevesje, to je celia-
kija. Pri celiakiji se resice v tankem črevesju
poškodujejo, tako sta imunski sistem in absorpci-
ja v črevesju močno okrnjena. Edino zdravilo je
hrana brez glutena.

Črevesna mikrobiota bolnika s celiakijo
30 % svetovne populacije je nosilec gena za pre-
občutljivost na celiakijo in samo od 2 % do 5 %
ljudi zboli za to bolezen, kar pomeni, da obstaja
več različnih faktorjev, ki sprožijo bolezen. Veliko
študij kaže, da otroci, ki nosijo genetsko predispo-
zicijo za občutljivost na bolezen, imajo tudi druge
populacije bakterij v črevesni mikrobioti, kot so
Bacteroides-Prevotella, E. coli, Streptococcus-Lac-
tococcus, Eubacterium rectale-Clostridium coc-
coides, C. lituseburense, C. histolyticum, med-

tem ko otroci, ki niso
nosilci, tega nimajo (De
Palma et al., 2010). Dru-
ga študija kaže, da imajo
otroci s celiakijo druge
populacije bakterij v
dvanajsterniku, torej
prisotnost Firmicutes in
Proteobacteria (Sánchez
et al., 2013),  (Wacklin
et al., 2013). Tretja študi-
ja govori, da pri celia-
kašu niso ali je zelo ma-
lo prisotnih bakterij, ki

zavirajo vnetja v telesu kot je Bifidobacterium ter
da je več tistih, ki vnetje sprožajo Bacteroides in E.
coli (Collado et al., 2008, 2009). Študije naknad-
no govorijo, da imajo otroci s celiakijo več bakte-
rij Staphylococcus (Collado et al., 2009; Di Cagno
et al., 2011) in Clostridium (Collado et al., 2009;
De Palma et al., 2010b), in manj dobrih bakterij
Lactobacillus (Di Cagno et al., 2011; Nadal et al.,
2007; Sanz et al., 2007).
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Dočakali smo
Veliko noč.
Našo kuhinjo že
nekaj tednov
krasijo kričeče
barve šumečega
papirja veliko-
nočnih čokolad-
nih jajc, preveč

jih je - spet bomo predolgo časa jedli čokoladno
pecivo, piškote in tortice … Moja mama, Vipavka,
se spominja, kako je prvič dobila v dar čokoladni
pirh - njena mama ji ga je kupila v “stari” Gorici,
bil je majhen, podobne velikosti kot navadno ko-
košje jajce, v njem ni bilo plastičnega presenečenja,
a vseeno je bil čudovit in ona je bila presrečna. Da-
nes se seveda drugače pripravljamo na praznovanje
Velike noči, kot so se nekoč: če se mi mudimo med
zbiranjem pirhov in “colomb”, je za naše prednike
veliki teden gotovo po-
menil več. Na njivah se
po velikem četrtku ni
smelo več delati, ker bi
bil drugače pridelek
slab in nesreča bi prišla
k hiši, živali se ni smelo
vkleniti v verige, perila
se ni smelo sušiti, ker je
tedaj Jezus visel na
križu. Ponekod so go-
spodinje vso perutnino
zaprle v temen prostor,
kjer je morala “brez zrna in vode čakati do velike
sobote” - po tej pokori so bile živali obvarovane
pred lisico in dihurjem. Na veliki petek je veljal
strogi post, jedli so “rajž požgat” in “štokfiš”, pri-
pravljali pa so velikonočne jedi: ženske so pekle
pince in potice, pri tem so jim pomagali tudi otro-
ci, ki so “čistili cibibo” - od rozin so trgali majhne,
trde peclje, mame pa so morale presneto paziti, da
ni preveč rozin končalo v sladkosnedna usta. Pince
so pekle v domačem “špargertu” ali v zidani peči,
veliko gospodinj pa jih je neslo peč v vaško pekar-
no: na vsako so morale vrezati prepoznavni znakec,
da je ne bi slučajno zamenjale s sosedino pinco, ki
je bila gotovo “manj rumena” (v testu je bilo manj
jajc). Surova jajca so kuhale z listki čebule ali s “fun-
dačem” (ostankom kave ali ječmena), da so prido-
bila lepo rjavo, rdečkasto barvo, okrasile pa so jih
tako, da so pred kuhanjem nanje pritrdile listek pe-
teršilja, deteljice ali “jedrikovce” in zavile v tanjšo
krpico ali najlonko. V vodi so najprej kuhali pršut,
potem pa fulje. Na Vipavskem je bilo v navadi pri-
pravljati tudi “žolco”, ki je bila pri nas čisto božična
jed - “Decembra vsaka župa zmrzne, le za Veliko
noč se vidi, če je žolca dobra”!
Na veliko soboto so pred cerkvijo ali v župnišču za-
netili blagoslovljen ogenj, ki so ga potem strežniki
nosili po domovih. Ko so zvonovi od velikega
četrtka do velike sobote mirno v tišini čakali, so
vaški fantje drdrali z lesenimi ropotuljami, ko pa
so ljudje spet zaslišali zvonjenje, je bila navada, da
so poljubili zemljo in se pri tem obvarovali pred
zobobolom. Skrbno pripravljene velikonočne jedi
so čakale na blagoslov, ki je potekal v cerkvi ali po
domovih, ponekod na soboto, drugje pa prav na
velikonočno jutro. Gospa Ortenzija je pripovedo-
vala, kako je njena mama Kristina, v pričakovanju
župnika mizo pogrnila z najlepšim prtom, nanj
položila “gubanco”, pinco, kuhana in surova jajca
(“surova jajca dobijo več blagoslova”), pršut, kruh,
hren, vazico z “vincenci” in surovo meso, s katerim
je potem skuhala “žegnano župo”. Vsi v vasi so ne-

strpno čakali, da je župnik prišel na njihov dom,
saj se je šele po blagoslovu lahko kaj pojedlo. Gospa
Kristina je potem domačim razdelila jajca, simbol
življenja, šele nato vse ostalo. Nekaj blagoslovlje-
nega kruha je nesla tudi živini v hlev, mrvice pa
natresla kokošim. Ponekod so blagoslavljali tudi
vejico koromača, ki naj bi obvaroval pred kačjimi
piki: “Keder za Veliku nuoč njeseš žjegnet živež,
vsemi tudi en vrh koromača, teku te ne bo upičnila
nobjena kača”! Velikonočna nedelja je bila dan
praznične zbranosti, maše, procesije, zajtrka z bla-
goslovljenimi jedmi in ciljanja pirhov, igre, med
katero so tekmovalci v kuhana jajca metali kovan-
ce, ki so morali prebiti jajčno lupino. Na ta dan so
ljudje oblekli najlepšo obleko, po možnosti novo,
in hiša je morala biti čista, svetla, praznično
okrašena. Paznovanje Velike noči se je raztegnilo v
beli teden, ko se je še vedno jedlo “žegen”. Veliko-
nočni ponedeljek pa je bil namenjen plesu, zabavi,

piknikom in sprehodom, z
belo nedeljo pa so se veliko-
nočna praznovanja končala.
Na Ustju, v rodni vasi moje
mame, je na veliki petek, prav
tako kot nekaj dni pred
Božičem, potice, sladek kruh
in menihe pekla nona Vikto-
rija. Prihajala je v mamino
hišo, kjer je bila krušna peč,
in vse sestavine s seboj prine-
sla v jerbasu. Nono ji je prine-
sel drva, ona pa je sama zane-

tila ogenj in skrbela zanj. Po navadi je najprej pri-
pravila šest potic, pri tem sta ji pomagali vnukinji,
ki sta v majhnem mlinčku iz litega železa zmleli
orehe. Potem je spekla sladek kruh in iz istega testa
pet menihov, s katerimi je obdarovala otroke. Na
veliki petek je nona tudi kosila v mamini hiši; jedli
so mineštro za kosilo, ječmen in kruh za večerjo.
Vsi so bili veseli njene prisotnosti, čeprav je na tisti
dan veljal strog post, veliko so molili, radia niso
smeli poslušati, otrokom je bilo prepovedano raz-
grajati, niti malice ni bilo na programu, kaj šele,
da bi jim bilo dovoljeno okusiti sladke nonine me-
nihe!
MENIHI
Sestavine:
Za tri menihe potrebujemo 550 g moke, 4 rumen-
jake, 4 žlice sladkorja, 60 g raztopljenega masla, 45
g kvasa, 250-300 ml mlačnega mleka, 1 kavna
žlička soli, 1 vrečka vanilje, zribana lupina 1 limo-
ne.
Priprava:
V lončku zmešamo kvas, 1 žlico sladkorja in 100
ml mleka ter pustimo, da vzhaja vsaj 30 minut,
preostali sladkor raztopimo v mleku. Rumenjake
zmešamo s soljo, tako bo postalo testo bolj rume-
no. V večjo skledo damo moko, raztopljeno maslo,
kvasec, vaniljo, limonino lupino in rumenjake,
mesimo in počasi dodajamo mleko (vse sestavine
morajo imeti sobno temperaturo). Testo dobro
gnetemo, da postane gladko in se ne lepi na prste
(vsaj 15 minut), nato ga pokrijemo s prtom in pu-
stimo, da vzhaja vsaj 45 minut. Testo razdelimo na
tri hlebčke, vsakega posebej pa še na dva dela, ka-
terih naj bo prvi 1/3, drugi pa 2/3 testa: večji kos
testa oblikujemo v daljši svaljek, ki ga nato upo-
gnemo v obliki črke U, z drugim delom testa ustva-
rimo enako debel svaljek, ki ga položimo na sredi-
no - kjer se stikata, položimo trdo kuhano jajce,
nato spletemo pletenico. Še 30 minut naj menihi
vzhajajo, nato jih namažemo z jajcem in pečemo
40-35 minut pri 175 stopinjah Celzija. Bog žegnaj!
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STARE JEDI V NOVIH LONCIH (35)
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    i imela nekaj srečanj z Be-
nečani, ki si želijo iz-
boljšati slovenščino? Ne-

kaj ur preproste konverzacije??? Nekaj
srečanj, nič več, nekaj branja leposlov-
nih del, nekaj spontanega pogovora”,
me je pred mesecem vprašala ali, še
bolje, prosila prijateljica, ki je tukaj v
Benečiji vsestransko aktivna. Sprejela
sem. Že odkar sem tu, si želim, da bi
za te doline in te ljudi, ki so mi tako
močno pri srcu, naredila nekaj kori-
stnega. In seveda ne vem, kako in kje
naj začnem.
Prvi dan sem bila močno radovedna.
Vedela sem, da bo na konverzacijo
prišlo nekaj prijateljev in znancev, ne-
kaj mladih, ki jih srečujem vsepovsod,
pa še nekaj imen je bilo na seznamu,
za katere sem prvič slišala. Prijavili so
se namreč tudi trije prijazni Vi-
demčani, ki že več let vsepovsod štu-
dirajo slovenščino, obenem pa se za-
nimajo za našo kulturo ter za doga-
janje v sosednji Sloveniji. Tako, kot bi
se dejansko morali vsi, ki živijo ob
meji in v deželi, kjer se jeziki, kulture
in preteklost prepletajo in razraščajo
v sedanjost. Prihodnost je skupna in
vsi se moramo truditi, da bo čim
boljša. Prihodnost lahko gradimo le
skupaj, v okviru strpnosti, poznavanja
in medsebojne izmenjave.
Na tečaju, kljub temu da je bila raven
obvladanja jezika zelo različna, je raz-
govor potekal sproščeno, lahko bi re-
kli celo prijateljsko. Pogovarjali smo
se o vsem, o ljubezni seveda, ki ne
pozna jezikovnih in starostnih ome-
jitev, o slovenski himni ter o Prešernu,
brali smo Minattija, pogovarjali smo
se o naših šegah in navadah. Ko smo
se že bližali koncu prijetnega družen-
ja, ki je bilo sicer prvotno mišljeno kot
učenje, se je nepričakovano najavil še
minister za Slovence v zamejstvu in
po svetu, Peter Česnik. V Benečijo rad
zahaja, to smo vedeli vsi. Rad spozna-
va te preproste, prisrčne ljudi, to je to-
likokrat omenil že sam. Da nam bo
predaval na tečaju konverzacije, pa je
bilo tako zame kot za organizatorje in

tečajnike prijetno presenečenje.
Tako smo se na večer tistega 2. aprila,
ko naj bi nam slovenski minister pre-
daval na sedežu društva Ivan Trinko,
kjer je tečaj potekal, zbrali nenavadno
zgodaj. Nekateri celo tri četrt ure prej,
med njimi seveda tudi
predstavniki krajevnega
tiska, in na naše veliko
presenečenje, nekoliko
stran od nas, predstavni-
ki italijanskih varno-
stnih organov. Zakaj pa
je tu policija, smo se
spraševali. Ne zaradi
našega ministra, saj je
nemogoče, je pripomnil
nekdo. Občutek man-
jvrednosti je pač v vsa-
kem izmed nas, na nas
Slovence namreč mi-
slim, vedno prisoten. Ni-
kakor si nismo mogli
predstavljati, da bi bila
naša predraga majcena domovina
lahko tako pomembna, da bi morali
ministra čuvati italijanski varnostni
organi. Priznam, da sem bila, potem
ko sem izvedela, da policija res pazi,
da se ministru Petru Česniku nič ne
pripeti, na vse to celo malo ponosna.
Minister iz Slovenije je prišel zaradi
nas, Benečanov … Kar naj gledajo
Čedajci, tudi tisti, ki sploh ne vedo ali
nočejo vedeti, da obstajamo.
Končno, točno ob uri, ko naj bi se pre-
davanje začelo, je prišel minister, pri-
jazno nas je pozdravil, nekaj povedal
o sebi, čisto preprosto, kot bi povedal
vsak izmed nas. Omenil je, da si je že
prej ogledal sedež društva Ivan Trinko
in se srečal s predsednico, videti je bi-
lo, da razume Benečane in mu je za-
mejstvo pri srcu. Povedal je, da bo pre-
daval o retoriki. O tem, kako javno na-
stopamo, kako pač govorimo, ko smo
pred občinstvom. Veliko življenjskih
izkušenj ima s tem in že nam pripo-
veduje o Avstraliji, kjer je preživel
dobršen del svojega življenja, dokler
se ni vrnil nazaj. Zakaj??? Ker je vsa-
komur dana le ena sama domovina,

za vse življenje. Vsi molče prikimava-
mo. Vemo, da je tako. Mi zamejci še
najbolje vemo.
Predavanje je živahno. O temi, kako
najlažje in najbolje … predavamo. Ve-
sela sem, da vsi poslušajo in se včasih
zasmejejo celo tečajniki iz Vidma, ki
so šele pri začetnih korakih spozna-
vanja našega jezika. Kljub vsemu je
Česnikov nastop prepričljiv, živahen.
Težko, pravzaprav nemogoče je, da bi
se kdo izmed nas, tudi tisti, ki bolj ma-
lo razumejo, dolgočasil.
Za konec dobimo brošurico, v kateri
je strnjena vsa vsebina, ki smo jo po-
slušali, Margherita, kot predstavnica

društva Ivana Trinka, pa prinese na
mizo vino, “čips” in nekaj piškotov.
Tako, da še nekaj časa ostanemo in se
pogovarjamo, minister Česnik največ
z mladimi. Ima jih namreč rad. In
neštetokrat poudarja, da so oni naša
prihodnost in da jih je treba ravno za-
radi tega čim bolje vključiti v življen-
je, jim dati smernice, napotke, vodila
in seveda pogum. Mladi so razgovora
veseli, pripovedujejo o študiju, Be-
nečiji, o vinu seveda, v Furlaniji po-
govor o njem nikoli ne zamre, o svo-
jih načrtih, sanjah, prihodnosti.
Nekateri morajo domov in se zato po-
slovimo od živahnega, priljudnega in
klepetavega ministra z uhanom na le-
vem ušesu in z nasmehom, ki skoraj
nikoli ne ugasne.
Domov gredo skoraj vsi, razen Mar-
gherite, ki je gostiteljica, ilustratorke
Luise Tomasetig in mene, ki dejansko
vodim tečaj konverzacije in sem zato
povabljena na večerjo z ministrom in
njegovo sopotnico, kot jo sam imenu-
je, Alenko.
Ker je že pozno, vemo, da ne bomo
izbirali. Minister se sam prijazno zah-

vali italijanskim policistom, ki so še
vedno pred sedežem društva in nam
z modrimi lučmi avtomobilov razsve-
tljujejo pot, ter jih pošlje domov k
počitku. Nič se ne bo zgodilo, jim za-
gotovi, ter se skupaj z nami napoti v
staro čedajsko restavracijo “Al Mona-
stero”, kjer se ga po vsej verjetnosti še
spominjajo s prejšnjih obiskov. Mini-
strov z uhanom in nasmehom baje ni
veliko na spregled. Natakarica ga ve-
selo pozdravi, predstavi nam ponud-
bo in seveda vpraša za vino. Ker vsi
molčijo, se opogumim in izberem
našo pokalco, Schiopettino iz Idrske
doline. Izbira je uspešna, veliko bolje

je sprejeta kot moje prehrambene na-
vade. Minister, ki je zaprisežen meso-
jedec in menda razen mesa ljubi le ita-
lijanski “tiramisu'”, težko razume Lu-
cijo in mene, ki sva vegetarijanki.
Rešijo me ribe, ki jih kot Primorka,
občasno, v družbi, rada jem. In seveda
tudi ministru to poudarim. “ Pa ni tre-
ba biti Primorec, res ne”, se mi smeje,
“da imaš rad ribe”. Rojen je namreč
na Gorenjskem, ribe pa obožuje.
Pripoveduje nam o svojem življenju,
Avstraliji, Slovencih, ki tam živijo. O
novim priseljencih, ki prihajajo zdaj,
ko mladi tako radi zapuščajo Evropo.
Težko se družijo s tistimi, ki so tam iz
prvih povojnih let, naveličani so
namreč zdrah te večne razdelitve, ki
lebdi kot Damoklejev meč nad slo-
venskim narodom. Slovenci, pripom-
nim, nikoli ne bomo složni... Pripo-
veduje nam tudi o tem, kako se je av-
stralska vlada trudila, da bi med pri-
seljenci ne nastajali narodnostni geti,
da bi se ljudje srečevali in družili ne
glede na jezik in korenine. Kljub temu
so Slovenci ohranili svoja društva in
svoj jezik.

Medtem ko nam pripoveduje o svoji
drugi domovini, je vesel pokalce in
zrezka. Vidi se, da ima meso rad, je z
užitkom, njegova sopotnica Alenka pa
je veliko bolj skromna, kot vse ženske
raje pokuša. Oba sta prijazna, klepet
je spontan. Ne pomislim, da večerjam
z ministrom. Vse je tako kot takrat, ko
se družim s starimi prijatelji. Ki si ima-
jo veliko povedati. Prav zato pogovor
nikoli ne zamre.
Peret Česnik zase pravi, da je postal
minister čisto slučajno, da tega sploh
ni hotel ali želel. Morda res, pomi-
slim, zato pa se je vlogi posvetil z
vsem srcem. Vidi se mu, da je živel v

tujini, da razume tiste, katerih
domovina je daleč. Daljave pa
ne merimo nujno v kilometrih.
Daleč so tudi sanje, ki so težko
dosegljive. K nam v Benečijo
prihaja izredno rad, tudi na naj-
bolj preproste, najbolj poljudne
prireditve. Ljudje, ki živijo v ta-
kih skopih, trdih razmerah, ni-
so ljudje, ki te takoj objamejo
in skočijo v naročje, mi razlaga.
Vem, njihovo zaupanje si mo-
raš priboriti in potem ga imaš
za zmeraj. Z njim je nekako ta-
ko. Benečijo ima rad. Benečani
vanj verjamejo. Medtem ko
nazdravljamo vsem načrtom,
nam zagotavlja, da bo storil za

Benečijo in zamejstvo, kar bo mogel.
Podpiral bo načrte, tudi najbolj maj-
cene in na videz nepomembne. Seve-
da je vse odvisno od tega, koliko bo
trajal mandat vlade. Vsi vemo, kako
je zadnje čase s tem pri nas v Italiji in
v sosednji Sloveniji.
Ob koncu večerje je pogovor vse bolj
sproščen, Luisa ministru razlaga o
svojem slikarskem delu, sama pripo-
vedujem o Idrski dolini. Podarim mu
broško z dvojezičnim napisom in s sti-
liziranim soncem, ki za gričem zahaja
v modro reko … Idrijo. Narisal jo je
sosed in prijatelj Rudi. Upam, da bo
kdaj spoznal tudi našo dolino, vem,
da jo Slovenci tako radi zamenjujejo
za dolino pri Idriji, dolino Idrijce …
Naša je itak tako samotna, tako za-
puščena in v nostranjosti že skoraj
neobljudena. Od vseh pozabljena pač.
Večerje je konec, za darilo dobim
broško s slovensko zastavo in bombo-
ne proti kašlju, ki menda letos pesti
vse. Tudi tiste, ki so na ministrskem
položaju. Stisk roke v pozdrav in
obljuba, da se še in čim prej vidimo.

Suzi Pertot

“B

Zelo prijetno prijateljsko srečanje

Minister Česnik na
obisku v Čedadu

  sredo, 10. aprila, je Slovenska pro-
sveta v Peterlinovi dvorani že sed-
mič podelila štipendije Albina

Ločičnika. To so priznanja, namenjena
študentom inženirstva, s prednostjo

gradbeni smeri. Štipendija je zelo po-
membna, saj pomeni veliko pohvalo za
opravljeno delo in obenem tudi spodbu-
da, da študentje nadaljujejo po uspešni
poti, je v uvodu povedal član komisije
Sergij Pahor. Častna gostja podeljevanj je
bila Nada Senica Piščanec, sorodnica
tržaškega inženirja Ločičnika, ki se je naj-
prej zahvalila Slovenski prosveti za orga-
nizacijo tega dogodka in z veseljem

opažala, da je veliko per-
spektivnih mladih na po-
dročju inženirstva.
Inženir in član komisije
Marjan Jevnikar je pove-
dal, da je komisija, ki sta
jo z njim sestavljali še Ser-
gij Pahor, Vanja Lokar in

Neža Kravos, dobila tri prošnje za prvi let-
nik in devet za višje letnike. Na podlagi
teh so se 21. marca člani komisije sestali
in odločili, da podelijo eno nagrado za
prvi letnik in štiri za višje letnike. Nagra-

do za prvi letnik je prejel študent infor-
matike v Ljubljani Matej Kalc. Nagrado
za višje letnike so dodelili trem študen-
tom gradbene fakultete v Trstu, in sicer
Jasmini Gruden (četrtič prejemnica na-
grade), Terezi Štvar (tretjič prejemnica),
Luki Gregoriju ter študentu gradbenega
inženirstva v Ljubljani Ivu Ušaju (tretjič
prejemnik).
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  stanovitelj družbe KD je bil pokojni
podjetnik Matjaž Gantar. Ustanovil jo je z
zbiranjem certifikatov v prvi polovici

devetdesetih let. Za krajše obdobje je bil pred
dobrim desetletjem tudi v gospodarskem odboru
stranke LDS. Zadnja odmevna poteza KD group je
bila prodaja domačega dragulja, zavarovalnice
Adriatic slovenica. Pred nekaj tedni je koprsko
zavarovalnico odkupil Generali za skupno kar
245 milijonov evrov. Nazadnje moramo
zabeležiti, da sta bila za določeno obdobje
skupina KD in KB 1909 tudi skupno delničarja pri
Deželni banki Slovenije. KD gorup ima tam še
vedno delež v višini 4,5 odstotka, KB 1909 pa je
imel v tej družbi približno enako velik delež, ki
ga je leta 2016 dal na prodaj.
Naslednji koraki
Skušajmo torej po vsem tem povzeti, kako bo iz-
gledal načrt prestrukturiranja. Obveznosti, ki so
konec leta 2017 znašale 50 milijonov evrov, naj bi
se po načrtu likvidacijskega upravitelja do konca
letošnjega leta prepolovile na 24 milijonov evrov.
V nadaljnjih dveh ali treh letih Peric napoveduje
še dodatno zmanjšanje v višini 15 milijonov
evrov. Ob postavki, da bo plan za prestrukturiran-
je uspešen, se je potrebno vprašati, kako bo
družba v nadaljevanju še zmanjševala svojo za-
dolženost. 24 milijonov evrov je namreč še vedno
precejšen zalogaj. Tukaj naj bi v ospredju bilo po-
slovanje hčerinskih firm. Lani so po podatkih, ki
so bili predstavljeni na skupščini, pridelale skup-
no za 500 tisoč evrov dobička. Vprašanje je, ali je
torej denarni tok, ki ga ustvarjajo te družbe, do-
volj velik, da bi omogočil matični družbi
zmanjševanje preostalih obveznosti.

Drugo vprašanje je povezano s kapitalom
družbe, ki je konec leta 2017 znašal milijon
evrov, konec lanskega leta pa 1,5 milijona
evrov. Leta 2012 je ta postavka znašala 33 mili-
jonov evrov in se je v petih letih skoraj izničila.

Peric je na skupščini napovedal, da naj bi se kapi-
tal s postopkom reprogramiranja kreditov do kon-
ca leta dvignil spet na 11 milijonov evrov. Tudi v
tem primeru pa bi bilo razmerje med kapitalom
(11 milijonov evrov) in obveznostmi (24 milijo-
nov evrov) še vedno precejšnje pri preizkusu fi-
nančne vzdržnosti.
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Predstavljen načrt ...

Med razpravo o kavi, Vega finanzu,
zbirki umetniških del in drugem
Poglejmo še nekaj poudarkov iz razprave, ki je bila
živahna in mestoma polemična. Likvidacijskega
upravitelja Perica so posamični delničarji spraševali o
razlogih za pozen sklic skupščine, ki še sploh ni bila
uradno seznanjena z letnim poročilom za leto 2017,
čeprav bi to predvidel statut družbe. Peric je na to
odgovoril, da je svoje delo peljal v skladu z zakonskim
postopkom in revizorskimi predpisi. Na tnalu je bil tudi
sektor kave. Nekdanji lastnik podjetja Cogeco Vanja
Lokar je naglasil, da je sam prodal družbi KB 1909
zdravo podjetje, ki ga je potem novi lastnik uničil s slabim
in nestrokovnim upravljanjem. Na vprašanje o pojasnilih
glede delničarja družbe KB 1909, anonimnega
luksemburškega podjetja Vega finanz, je Peric dejal, da
ne ve natančno za njegovo lastniško strukturo in da
njenega zastopnika ni na skupščini (Vega finanz je bil z
imenom Proteus ustanovljen konec osemdesetih v
Luksemburgu v okviru Saftija). Peric je med razpravo še
pojasnil, da je nestrateška naložba v časopisno podjetje
Mladina sicer na prodaj, zagotovil pa je, da zbirka
umetniških del ter deleža v družbah Dom in Alpe
(lastnika kulturnih in drugih manjšinskih domov) niso
del načrta za prestrukturiranje in torej niso na prodaj.

  Slovesno v Peterlinovi dvorani

Podeljene so bile
Ločičnikove nagrade
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